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PREFAŢĂ

înainte de acésta cu 20 de ani a apärutü prima edi- 
ţiune a cărţii de faţă. Faptulă, că în decursulü acestui 
timpii ea a ajunsü la ediţiunea a X, nu numai că este o 
mângăere pentru mine, dar tot-de-odată şi o dovadă, că a 
adusíi unü serviciü pentru studiulü limbe! materne în şco­
lile secundare.

Mal la fie-care ediţiune am căutată a face îmbunătăţiri 
şi completări. Esperienţa de aprópe 30 de ani mï-a aju­
tată a face manualulü de faţă pe câtü s’a pututü de prac­
ticii, din punctü de vedere ală metodei. Cu deosebire am 
făcută multe îmbunătăţiri şi completări ediţiunil presinte.

In privinţa ortografiei am urmată întocmai ortografia 
Academiei, ca una ce este aprobată şi introdusă de Onor. 
Ministeră în şcolă şi cărţile didactice.

Am făcută mal cu sémâ completări şi schimbări, esenţi­
ale la declinaţiunea substantiveloră şi a adiectiveloră, pre­
cum şi la verbe, căutândă tot-dea-una ca prin esemple să 
se facă câtă. se póte mal lesne de înţelesă deosebitele 
regule.

Am căutată în generală a nu îngreuia manualulă, fă- 
cêndii comparaţiunî cu limba latină sau cu limbile neo 
latine, cari de multe-orî rămână neînţelese de elevii înce­
pători, rëmânênda ca profesorală,—după gradulă de cuno- 
scinţe a şcolariloră,—să facă elă singură acestea compa­
raţiunî.

Socotindă că este mâl practică pentru şcolari, am des­
părţită în ediţiunea de faţă cele două părţi ale gramaticei: 
etimologia si sintaxa, scoţendu-le în broşuri separate.

Voiă primi cu mulţumire orî-ce observaţiunî făcute ma­
nualului de onor. mei colegi.

Bâdadü, Augiistii, 1889.
St. N.



INTRODUCERE

Gramatica este sciinţa, care ne învaţă a cunósce formele 
limbeî şi a le construi apoi în proposiţiune.

Gramatica limbeî române are de scopü a stabili adevë- 
rulü relativă la sunetele şi formele vorbelorü române, şi a 
le transmite în proposiţiunî, în vorbire românésca.

In vorbire şi scriere ne servimă de cuvinte. Cuvintele 
sunt compuse din silabe, iar silabele dintr’unulü saü mai 
multe sunete, cari sunt elementele limbeî.

Semnele visibile ale sunetelorü se numescü litere, cu cari 
ne servimă la scrisă; ele sunt dară tipulă saă imaginea 
elementeloră unei limbi.

Literele saă semnele, cu carï scriemă românesce, sunt 
cele latine saă romane, representate prin următorele 21 
mari şi miçï: A a, B b, C c, D  d, E  e, F  f, G g, H  h , 
/ i, J  J,..L l, M  m, N  n, 0  o, P  p, R  r, S  s, T  t, U u, 
V v, Z  z-

Pentru scrierea cuvinteloră străine în limba nostră, ne 
servimă şi de următorele cinci litere : K  k, Q q, W w, Y
y ,  X  X.
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Gramaticá se împarte ín dóue mari părţi :
I. Etimologia saü partea formală.
II. Siutaxa saü partea sintactică.
Cea dintâiă se ocupă de formele vorbelorü; iar cea de 

a doua de construcţiunî saü proposiţiunî.

NOTA. Unii gramatici mal adaugă şi o a treia parte; adecă ortogra­
fia, carea însă în totă respectulu ţine de Etimologie.



PARTEA J.

ETIMOLOGIA.

Etimologia saü partea formală a-gramaticei, tratézá: 1° 
despre sunetele elementare saü elementele vorbirii şi se nu- 
mesce «fonologiei>, 2° despre părţile vorbirii, formele vor-
belorü saü despre flesiune, 3° despre formarea vorbeloru prin 
derivaţiune şi compunere. De unde urmézâ că Etimologia, 
ca prima parte a Gramaticei, prepară materialulü limbeî, 
din care apoi Sintaxa, ca secunda parte a Gramaticei, con- 
struiesce, după legi anumite, proposiţiunî, frase, période.

CAPIT. I.

F O N O L O G IA

S U N E T E  E L E M E N T A R E

Sunetele elementare în limba română, sunt următorele 
dôuë-$ecï şi noué: a, ă, b, c, c=, d, z, e, é, f, g, g3, h, i, 
j, î, 1, m, n, o, ó, p, r, s, ş, t, ţ, u, v. Ele se împartü în 
doué mari clase : vocale şi consonante.

D e s p r e  v o c a l e .

Vocale în limba română sunt noué: a, e, i, o, u, ă, î, 
c şi 6; din cari următorele şâpte : a, e, i, o, u, ă, î, se
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numescü curate; é şi o (ca ea şi oa) mestecate; i  şi u mai 
sunt ori întregi, ori jumătăţite.

Vocalele sunt primitive (saü delà ínceputű) şi derivate 
(saü din schimbare).

Primitive : a, e, i, o, u-
Derivate: ă, î, é, ó.
Vocalele primitive ni se présenta de regulă în silaba 

intonată, de esemplu : barbă, mortü. Aici vedemu că voca­
lele a şi o fiind sub accentü, sunt primitive saü originare; 
iar când dicemü : bärbatü, maritorü, vädutü; aflämü că 
vocalele ă, u şi ă, sunt derivate sau schimbate din a, o, 
e; pentru-că din barbă a devenitü bärbatü, din martü m«- 
ritorü, din Vide v^utü.

De aici apoi deducemű următorele rcgule asupra deri- 
vaţiunii saü schimbării vocaleloru.

I. DERIVAŢIUNEA LUI ă  {%).

1) ă se derivă:
a) din a, când scapătă de sub accentü şi dacă nu se a- 

flă la începutulü vorbirii, precum: din barbă - bärbatü, 
laudă - lăudată.

b) în penultima, la substantivele feminine, cari facü plu- 
ralulü în î, precum: carte-cărţi, parte-părţi, cale-căli, vale- 
văli, reutate-reutăţi, şi altele.

c) în terminaţiunea ămîi a persónei I plur. present, indi­
cativului, conjug, I, precum: laudü-läudämü; totü aseme­
ne-a şi în terminaţiunea ă a perfectului simplu, indicativü 
conjug. I, pr. lăuda; în fine a finalü în monosilabe, d. es. 
dă, stă, fă , etc. cu escepţiuni.

2) din e :
a) după consonantele b, p, m, v, f ,  când nu va urma 

vocala a, e saü i, pr. vădii, fätü, pärü, mării, îmbrtü, 
Vt'rü, mă, vă.

b) în dativiï pluralï aï pronumelorü personale şi în nu­
meralele cardinale după u jumătăţită la finea cuvintelorü, 
pr. vouă, două, nouă.

c) se preface e în ă, când după e urmeză consonanta r,



saű în silaba re, la începutulü cuvintelorü, pr. râmând, res- 
tornü, rêu, reutate, etc.

NOTA. Să se scrie ă cu o în vorbele: locustă, rotundă, locuinţă.
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II. DERIVAŢIUNEA LUI î  ( ,* ) .

â se derivă :
a) din a urmatű de « saü m pr. ângeră, română, pâne, 

câne, mână, lână, frângă, plângă, când, etc., precum şi în 
vorbele unde n se perde, d. es. grâă, plurală grâne.

b) din e urmată de n, dacă în silaba următore nu se a- 
flă ună e saă i, pr. fână, vândă, avândă, precum şi în cu­
vintele unde n se perde, d. es. frâu, plur. frâne; în fine în 
terminaţiunea întu a substantivelorfi eterogene, pr. cuvîntü, 
învăţămîntu, jurămîntü, mormîntîi, etc.

c) din i, când este urmată de n saă ni, maî cu séma 
în preposiţiunea în cu compusele eî, pr. în, întru, înflu, 
împartü; în fine în cuvintele : râu, râpă, râmă, râsă, etc.

d) din u, în vorbele: gâtă, rândunea, etc.

III. DERIVAŢIUNEA LUI é şi d ( e a ,  O a).

â şi ó sunt pronunciaţiunî ale lui e respective o, când 
sunt intonate, şi dacă lui è nu-ï urmeză immediată ună 
sonă deschisă (e i); Iar luî ó dacă nu-ï urmézâ immediată 
« saă i, deci : cercă, dară : cerci, cerce; mâre, mâră; dară : 
morii, mori.

D e s p r e  d i f t o n g i .

Diftongă numimă silaba compusă din doué vocale, din­
tre cari una este întrégâ, Iar alta jumătăţită, pr. ai, au.

Diftongii sunt proprii şi neproprii; proprii când se au­
de maî multă vocala ântâiă; şi sunt cei următori :

rtă, ai, ră, ei, <?ă, oi, âă, âî, «ă, ui.
Neproprii se tjică diftongii, când s’aude mai multă a 

doua vocală, precum : i a, if, hi, io.
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D e s p r e  c o n s o n a n t e .

Consonantele în limba română sunt dôuë-çjecï: b, p, d, 
t< g, c, s, ş, z , j ,  g e, ce , l. m, n, r, v, f ,  h.

Consonantele după organele articulaţiuniî se împartă în:
a )  guturale (carî se pronunţă cu gûtulü) şi sunt: c, g, h.
b) linguale saü dintale (pronunţate cu ajutorulă limbeî 

saü ală dinţiloră), pr. d, z, ţ. t, l, n, r.
c) labiale saü búzáié (pronunţate cu buzele) pr. b, in, p, 

f ,  v. Consonantele ca-şi vocalele se distingă : în primitive 
şi derivate.

Primitive saă de la începută sunt cincï-spre-çjece : l>, p, 
c, g, d, t, l, m, n, r, v, f ,  h, j ,  s.

Derivate saă din schimbare sunt circi,' . ţ, cţ, g e . ş.

DERIVAŢIUNEA CONSONANTELORU 

,1). ce, ge, (h, y).

Ce se derivă din c; ge din g, când c şi g  voră fi urmate 
de vocalele e saă i, fie acesta întregă saă înjumătăţită; de 

es:ci’rü, cep&, ciră, cină,, cine; gern, gemü, ginere, ^mgie-
Când voimă ca guturalele c şi g  să-şî conserve sunetulă 

primitivă, atunci înaintea lui e şi i adaogemă ună h, d. e. 
chiăie, chiămare, chingă; ghemă, ghindă, ghindură, etc,

2). £, ţ, ş, (ş, 14, ui).

Aceste trei sunete se derivă din: d, t, s, când voră fi ur­
mate de vocala i  întregă saă jumătăţită, fie la începută, 
mijlocă saă finea vorbeloră; pr. diaru, vedf /ine. ţie, şi urşi, etc.

NOTA. Scrie cu z iar nu cu ^ tote vorbele străine precum: zala, za- 
ma, zugravii, zăpadă, zizanie, zapisü, zăbală, zefirii.



Partea gramaticei, cate ne învaţă scrierea corectă a cu- 
vintelorü, se numesce ortografie.

A. REGULE GENERALE

1. Tóté sunetele primitive sau derivate, pentru cari a- 
vemü litere în alfabetulü latinü, le scriemü cu semnele cores- 
punçjëtôre, de exemplu : carte, putere, negru, verde• bine, etc.

2. Sunetele românescî derivate, pentru cari n’avemü 
semne în alfabetulü latină, le scriemü cu literile sunetelorü, 
din cari se derivă, punêndu-le deosebite semne de-asupra 
saü de de-supt, de es. cărţi, urşi, vëciêudü, mergi, trece, etc. 
de la : carte, ursü, vede, niergu, trecu.

B. REGULE SPECIALE

1. Sunetulă x se scrie cu semnulă ^ pusă de-asupra voca­
lei primitive, din care în vre-o formă flecţionară română se 
vede a proveni, ast-felă se scrie:

a) cu a, când elă provine din a, de es. părţi (parte),

*). După regulele ortografice primite de Academia română şi aprobate 
de Ministerulü Cultelorti şi Instrucţiune! publice pentru a fi introduse în 
şcole şi în cărţile didactice.
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mări (mare), tarime (tare), laudatu, (laudü), căruţă, căruţă 
(carü), mărturie (marturü), păstorii, (pasce), etc.

b) cu e, când provine din e de es.: vedă (vede), numera 
(numeri), superă, superă (superi), învăţă (înveţi), adeveru 
(adeveri), capetu (capete), peru (peri), etc. Asemenea şi în 
cuvintele următore : pecată, împeratü, măduva, văduvă, în- 
dereptă, me, vê, ubuă, voue.

NOTĂ. Când nici prin flexiune, nici prin derivare nu 
se póte cunósce proveninţa lui •/, atunci îlü scriemü cu ă; 
de es.: pană, fără, că, cătră, să, pădure, cărămidă, pălă- 
midă, pămentă, mămăligă, pălărie, măgură, etc.

2. Sunetulü ,y> se însemneză în românesce cu semnulü 
^  pusü de-asupra vocalei originale, din care în vre-o for­
mă flecţionară română se vede a proveni; elü se scrie :

a) cu à când se derivă din a, de es.: lăudândă (lăuda), 
dândă (da), stand (sta),—  tóté gerundiele verbelorü în a',

b) cu e, când se derivă de <?, de es.: vă fen dă (ve'de), bă- 
tendu (bate), făcendu (face), mergêndü (merge), etc. tote ge­
rundiele verbelorü în è şi e;

c) cu 2, când provine din i, de es : înferbîntatu (ferbinte), 
vîndîi (vinde), cuvîntu (cuvinte), mormintu (morminte) etc.

Asemenea cu î  la începutulü cuvintelorü, de es.: în, înlru, 
împeratü, întindă, înflorescü, încuiü, înveţîi, întrebă, etc.

d) se va scrie cu ă în următorele cuvinte: gută, gătlejă, 
gut lână.

NOTĂ. In caşurile, când nu se arată provenienţa lui 
atunci se va scrie cu «, de es.: când, cată, atătă, gândă, 
rândă, stană, hârtie, smântână, mână, lâna, fântână, etc.

3. Sunetele ea şi oa, provenite dintr’unü e şi o intonate, 
cu condiţiune ca în silaba următore să fie unü a saü ă 
pentru e şi unü a, ă, e pentru o, se vorű scrie cu è b 
(e şi o cu semnulü accentului acutü); de es: ligă (legü), cèra 
(cerü), urmézà (urmezü), driptă (dreptü), ştcrsă (ştersfi); ino­
ră (mori), mórte (moitü), sőre, dore, cibră, portă, cbdă,fru- 
mosă, orbă, etc.
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Terminaţiurţea imperfectului verbelorü în c şi e, fiind for­
mată de la infinitivü prin adaugerea unui a, se va scrie cu 
ea şi nu é, de es.: vedeam, tăceai-, plângea, batea, făcea, etc.

Asemenea se va scrie cu ea şi la finea substantivelorü, 
fiind-că se nasce din terminaţiunea e şi articlulü femeninü 
a, de es.: carte-a, minte-a, pădure-a, dreptate-a, etc.; totü 
ast-felü şi la cuvîntulü stea, precum şi la tote cuvintele 
terminate în ea, cari faeü pluralulü în ele; de es: viţea, vâl­
cea, surcea, măsea, mea, cea, rea, grea, etc.

4. In cuvintele flexibile se va scrie u finalü cu semnulü 
scurtăreî v (f,, u mutü) de es.: omît, domnii. pomulu, calulîi, 
lupă, bună, frumoşii, altulă, câtă, plecă, ducă, etc.

Asemenea se va scrie cu ă şi la finea cuvintelorü, când 
se aude numai de jumătate, (în diitongï saü triftongî) d. e- 
ou, boă, leu, meu, teii, au, voiu, sulă, tain, moiă, teiu, cim- 
poiă, plaiă, călcăiă, etc.

Se va scrie cu iu de şi sunt amêndôuë scurte, Tar înain­
tea lorű se află o consonantă, fără ca să formeze cu acésta 
o silabă, de es. ochin, unchiă, trunchiă, curechiă, vecină, etc.

Când u finalü se pronunţă întregü (de regulă după dóué 
saü mai multe consonante), atunci se va scrie fără semnulü 
scurtării, precum: speru, membru, mândru, acru, aspru, ne­
gru, întru, aflu, suflu, umblu, umplu, etc.

(Cuvintele neflexibile se vorü scrie fără u, de es.: dar, iar, 
cum, când, prin, din, macar, şi altele.

5. Totü cu semnulü scurtării se va însemna şi i, atâtü 
finalü câtü şi la începutulü orï la mijloculü cuvintelorü, când 
se pronunţă de jumătate, precum: ômeni, domni, copii, buni, 
cărţi, porţi, voi, noi, miei, ai, aufl, cânţi, socrii, munţii; 
iadă, aibă, iară, iernă, ierbă, roibă, şoim, taină, uita, pieptu, 
nii-ai dată, ţi-am spusă, etc.

Când i se pronunţă întregü, atunci se va scrie fără sem­
nulü scurtării, precum : socri, cuscri, negri, acri, intri,
umbli, etc.

OBSERVARE. Când u si i finalü vorn fi intonate, atunci se vorn în­
semna cu accentulü gravii de es. tăcu, bătu, ţinu, auţli, vent, etc.

6. Sunetulü representatü prin litera cirilică ffi se va
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scrie totü-dea-una cu j ,  precum: jocu, jugu, judecată, juncü, 
jupanu, jurămîntu, stejai'u, jumătate, etc.

7. Sunetele representate prin M, y se vorü scrie cu 
c şi g, când sunt înainte de e şi ï, se vorü scrie însă cu 
ci şi gi, când se află înaintea vocaleloru a, o, u, de esem- 
plu: cine, ginere, cinci, cèpâ, íjemü, genă, cerci, treci, mergi, 
rogi; ciasu, ciocârlie, ciobanii, ciută, ciurü, giamu, Giurgiu 
şi altele.

Când însă semnele c şi g  trebue să represinte sunetele 
guturale k şi r, înaintea vocalelorü e şi i, se vorü scrie cu 
ch şi gh, de es. : chingă, cheltuită, răchită, chiar, ochiît, 
ghemu, ghiară, ghindă, junghiu, etc.

8. Sunetele representate prin literilé cirilice in şi g se 
vorü scrie tot-dea-una cu ş şi ţ (s şi t însemnate de desupt 
cu sedilă), precum : şir pe, şină, şura, uşorii, coşii, groşi, 
coşi, eşi, telít, ţintă, ţinu, uiţi, toţi, mtrţi, laţi, carp, ţapa, etc.

9. Sunetulü z se va scrie în doué feluri. Acolo unde 
flexiunea saű derivaţiunea română ni-lü arată că provine 
dintr’unü d  se va scrie cu j  (d cu sedilă); asemenea se 
va scrie cu j  şi acolo, unde se arată că provine din d, 
fie şi în cuvintele primite în limba română ca neologisme, 
de esemplu : eredi (crede), rojt (rôde), lădi (ladă), verdi 
(verde), rănceji (râncedü), deă (divinü), dină (diurnă), rqelă 
(radiare), etc.

In tote caşurile însă, unde nu se arată proveninţa luî z 
din d, se va scrie cu z, de es. zimbru, zălogu, zelu, ză- 
plazîi, sare, botezată, rătezată, etc. Asemenea se va scrie 
cu z terminaţiunile verbelorü în a, cari faeü presintele cu 
-ezu, -esi, -esă, precum: lucrezu, urmezi, forméză, desfăteză, 
lumi neză, etc.

10. Sunetele împreunate şi representate în alfabetylü 
cirilicü prin litera compusă ip (şt) se va scrie asemenea 
în doue forme: se vorü scrie cii sc acolo, unde vre-o for­
mă flecţionară saû derivaţiunea română le arată că aü pro- 
vénitü din sc de es. cunoseï, cunós'ce (cunoscű), pusei (puş­
că), pesce (pescuitü), musci (muşca). Asemenea în termina­
ţiunile verbelorü în i, carii faeü presintele în -eseu, -esci, 
-,esce: în fior eseu, înfloresci, vorbesce, dor esci, iubesce, etc. 
precum şi la tote adiectivele în eseu atâtü în declinaţiune,
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câtü şi în formele lorü adverbiale în esce: părinte sei, sufle- 
lescî, omenesce, boeresce, Bucuresă, Călimăneseî, Negoesci, etc.

Se va scrie cu sc şi verbulü a sei cu derivatele lui sci- 
inţâ, consciinţă, etc.

Se va scrie însă tot-dea-una şt, când sunetele nu provină 
din sc, de esemplu : Ştefanii, ştergu, ştergaru, aşteptîi, de­
ştepţii, aşternu, Tărgovişte, mirişte, silişte, toporişte, etc.

11. Deosebirea nuanţei de pronunţare a lui s ca z, când 
se află între doue vocale, nu se însemnézâ, aflându-se nu­
mai în cuvinte noü primite, precum : roşă, asilîi, poesie, 
casarma, sintesă, francesă, nasalïi, etc. Dacă se întâmplă 
ca vre-unü neologismü să semene cu o altă vorbă româ- 
néscâ ca verbele a visa (viza) şi visa, atunci se va scrie 
cu z pentru înlăturarea confusiuniî.

12. Literile latine: y, pk, th, qu şi k, ne mai avêndü în 
limba nostră sunetele lom corëspumjëtôre, nu se vorü în­
trebuinţa în scrierea română, nici chiar în cuvinte de ori­
gine străină, de es. tipografie, teatru, ortografie, filosofic, 
ipotesă, cantitate, termometru, ckilometru, etc.

Nu intră în acéstâ regulă cuvintele străine neasimilate, 
de exemplu : aquarium, aquarella, kalium; precum şi nu­
mele proprii străine ca : Phaethon, Quintilianu, Byron, 
Kant, Thiers, etc.

13. Consonanta compusă ur se va întrebuinţa şi în scri­
erea română pentru a esprime împreunarea sunetelorü c şi 
s în neologisme şi în numele proprii, de es. lexicon, exa- 
metru, xilografie, Xerxe, Xantipu, Alexandru, etc.

Se póte scrie însă : expediţiune cu x  şi espediţiune cu 
s, exposiţiune şi esposiţiune, exemplu şi esemplu, există Şi 
esistă■

14. Duplicarea consonantelom se admite numai acolo, 
unde provine din alipirea a dôuë cuvinte române, din 
cari unulü se termină şi cela-laltü începe cu aceiaşi con­
sonantă saü cu o consonantă de acelaşi organü, însă nu­
mai în cuvintele românescî, unde se şi aude; acésta se în­
tâmplă maî cu séma în vorbele compuse din preposiţiunea 
în şi unü cuvîntü, ce se începe cu n; de es.: înnotare, in- 
necare, înnăscuta, înnoire.
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Se póte scrie înmulţire şi îmmulţire, îmmormhitare şi in. 
monnîntare, adecă n înaintea luî m póte să rămână saü să 
se asimileze cu m, când vomü avé mm; însă n din în, din se 
va preface în m tot-dea-una înainte de b, p, aşa că vomă scrie 
tot-dea-una: împărţire, împreună, împăcare, îmbulzilă, îm­
buibare, îmbrăcare etc.

In casulă când consonanta nu se pronunţă duplu, deşi 
este duplă prin origine, se va scrie numai o singură dată, 
aşa vomă scrie tot-dea-una: aprobare, afirmare, colaborare etc.

Escepţiune. Se admite duplicarea lui s în câte-va cuvin­
te, în cari póte servi pentru evitarea confusiuniî între dóue 
înţelesuri deosebite : casa de locuită-r-'r^j« de bani, masa 
de scrisă— massa de o materie (la masse), rasă de la rasă- 
a rade—rassă de animale şi ras să haina călugărească.

15. Apostrofulă se pune pentru a arăta elisiunea unei
vocale, precum: nam (nu am), ma lăudată (me a.....), sa
dusă (se a..... ), Ins’o (lasă o) etc.

16. Pentru împreunarea a Aóue saă mai multe cuvinte 
orî particule se va întrebuinţa semnulă liniuţeî - (trăsura- 
de-unire), precum : du-te, dă-mi, spune-mi-le, ţî-am scrisă 
tc-am vedutu, etc.

CAPIT. II.

P Ă R Ţ I L E  V O R B IR 1 Ï

Cuvintele limbeî române se potă împărţi în çece clase, nu. 
mite părţi ale vorbirii saă ale cuvîntăriî şi sunt: substan­
tivală, adiectivulă, articululu, numeralulă, pronumele, ver­
bală, preposiţiunea, adverbulă, conjuncţiunea f i  interjecţiunea.

Cele dintâiă ş0se: articululă, substantivulă, adiectivulă, 
numeralulă, pronumele şi verbulăse numescă flesibile (schim- 
băciose). iar cele patru din urmă : preposiţiunea, adverbulă, 
conjuncţiunea şi interjecţiunea, neflesibile (neschimbăciose).

Substantivulă, adiectivulă şi numeralulă se d>cü nume, §i 
potă fi înlocuite prin o altă clasă de vorbe, cari se numescă 
ronmne; iar cele-lalte, afară de verbu, se numescă particu­
le saă părticele,
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Schimbarea terminaţiunei (de multe ori şi a tiilpineî) unui 
cuvíntü se numesce flexiune-

Flexiunea saü schimbarea numelorü se d>ce declinaţiune, 
ïar a verbului conjugaţiune.

I. Substantivului
Substantivù se numesce vorba, cu care numimü o fiinţă 

saü un lucru. Mai numimü substantive şi unele cuvinte 
cari arată o însuşire, stare saü o lucrare a unei fiinţe saü a 
unui lucru.

ÎMPĂRŢIREA SUBSTANTIVELORU DUPĂ ÎNSEMNARE

Substantivele, după însemnarea lorü sunt de mai multe 
feluri; mai ântâiü le putemü împărţi în doue clase: concrete 
şi abstracte.

1. Concreţii se numesce substantivulü, care arată o fi­
inţă saü unü lucru şi pe cari le putemü cunósce cu ajuto- 
rulü simţurilorO nóstre, precum: omît, copilü, frate, arbore, 
casă, carte, sőre, lună etc.

2 . Abstractă se. chiamă substantivulü, care arată o însu­
şire, stare saü lucrare a unei fiinţe saü a unui lucru, şi în 
natură nu sunt despărţite de acestea, în mintea nostră în­
să ni-le închipuimü ca de sine-stătătore (abstrase de la fi­
inţă saü lucru), de esemplü:

Nume de însuşiri : bunătate, rentate, bătrâneţe, silinţă, 
lene, etc.

Nume de stări: bucurie, întristare, mulţumire, etc.
Nume de lucrări; càntecü, fugă, vorbire, citire, etc.
Afară de substantivele concrete şi abstracte mai este o 

a treia clasă de substantive, cari arată timpulïï saü o par­
te de timpii, precum: diminăţă, seră, nbpte, săptămână, tbm- 
nă, ami etc.

Substantivele concrete se împartü în : proprii, comune, 
materiale, colective şi cantitative.

a). Propriu se numesce substantivulü, care arată o sin­
gură fiinţă saü unü singurü lucrü, precum : loanü, Maria, 
Bucuresci, laşi, Bàrladü, Dunăre, Oltïï, Prutü, Carpaţi, etc.



b) . Comunü se chiamă substantivulü, care se cuvine la 
tote fiinţele saü lucrurile de acelaşi felü, aşa prin cuvîntulü 
şcolarii numimü pre toţi şcolarii din lume; asemenea: omïï, 
leu, arbore, scaună, masa, etc.

c) . Materială se chiamă substantivulü, când numesce 
unü lucru, din care fie-care părticică portă numele între 
guluî d. e. lapte, sare, faina, untu, vină, aură, fefü, ara­
ma, lemnu, petră, etc.

d) . Colectivă este substantivulü, prin care numimü o a- 
dunare de mai multe fiinţe saü lucruri, d. e. poporă, ar­
mată, pădure, turmă, bste, călărime, etc.

e) . Cantitative se numescü substantivele, cari arată o 
mesură (cantitatea) precum: oca, litră, dramă, gramu, chi- 
logramu, sută, miie, etc.

ÎMPĂRŢIREA. SUBSTANTIVEEORU DUPĂ TERMINAŢIUNE

Substantivele după terminaţiune se potü împărţi în trei 
clase : 1. cele terminate în ă, ea şi à d. e. casă, măsea,
oca', 2. cele terminate în u întregü, jumătăţitfl saü mutü 
d. e. socru, leu, pomu, 3. Çele terminate în e d. e. mun­
te, carte, nume.

La substantive afară de însemnare mai deosebimü şi ge­
nuin, ïar declinaţiunea lorü se face în numeri şi caşuri.

GENULÜ.

După însemnare distingemü numai doue genuri: mascu­
lină şi femenină.

1) . Genulu masculină este proprietatea, ce o dämü unei 
fiinţe saü obiectü de partea masculină (bărbătdscă), şi prin 
care putemü distinge la persóne şi la animale unu sexă 
naturală, de es. omu, bou, cală, câne, tauru, frate, etc.

2) . Genulu femenină este acela, care se cuvine totü du­
pă unü sexü naturalü la fiinţele saü obiectele de partea 
femeiéscâ; de es. femeie, mamă, soră, noră, Mariä, vacă, 
găină, bie, etc.

Numele de lucruri neînsufleţite, cari nu aü unü sexü 
naturalü, n’aü unü genü deosebitü, însă după asemena-
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rea terminaţiunil lorü cu a numelorü de fiinţe, li se dă unora 
genulă masculină ca : paru, prunii, bradă, munte, sőre, etc. 
altora celă femenină ca: tablă, casă, tufă, flore, etc.

Sunt însă unele nume de lucruri, cari în singulară aă 
forma masculineloră, iar în plurală a celoră femenine, pe a- 
cestea le numimă eterogene (şi neutre, ambigene) d. e. sen­
ii nu, lemnît, drumu, focă, nume, etc.

CUNÓSCEREA GENULUI LA NUME.

Genulă în limba română îlă cunoscemă în două moduri: 
1° după însemnare, 2° după terminaţiune.

I. GENULU DUPĂ ÎNSEMNARE.

1) . De genulü masculină după însemnare sunt : a) tóté 
numele de persóne bărbătescî, pr. Ştefană, Alexandru, Ioană, 
judecători, comerciantă, lemnari, etc. etc.; b) numele de 
ginţi (gentilice) pr. romană, germană, slavă; c) numele vîn- 
turiloră pr. austru, zefiri', d) numele celoră dôuë-spre-ç(ece 
luni ale anului, pr. Ianuară, Februară, Augustă, Septem­
bre, etc.; e) numele animaleloră de sexă bărbătescă. pr. 
bou, cală, berbece, leă, ursă, etc. f). numele de arbori şi 
pomi fructiferi, pr. meru, peri, nucă, cireşii, frăşină, fagă> 
ulmă; g) numele litereloră alfabetului, pr. ună a, doi b.

2) . De genulă feminină sunt : a) numele de persóne fe­
meiesc!, pr. Maria, bucătărcsă, spălătorcsâ, etc.; b) numele 
anutimpuriloră : primăvară, vară, tomna', c) numele anima- 
leloră de sexă femeiescă, pr. ipă, vacă, găină, raţă, gâscă, 
etc.; d) numele fructeloră de arbori : prună, nucă, persică, 
cirlşă, caisă, pcră.

Escepţiune. Fructulă meru este eterogenă.

II. GENULU DUPĂ TERMINAŢIUNE.

Tóté substantivele în limba română la singulară se ter­
mină în vocală, şi anume întruna din aceste trei; ă, u (u), e, 
prin urmare, substantivele 1. nóstre după terminaţiune se îm­
partă în trei mari clase : 1° terminaţiunea ă, 2° terminaţiu­
ne a u (Ü), 3° terminaţiunea e.
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I. TERMINAŢIUNEA ă  ( e a  Şl a ) .

Regula. Tote substantivele terminate în ă, ea şi a sunt 
de genulü femininü; pr. lân-«, mas-«, cér-«, oc-«, st-ea, etc.

Escepţiune. Se abatü^dela regulă, căci după însemnare 
sunt de genulü masculinü, următorele substantive termi­
nate în ă, pr. pop-«, pap-«, paş-«, tat-«, calf-«, etc.

2. TERMINRŢIUNEA U (Ö).

Regulă. Substantivele terminate în « (Ti) sunt de genulü 
masculinü, pr. an-«, ban-«, ficat-«, och-lu, etc.

NOTA. Cele maî multe nume de lucruri sunt eterogene, pr. scaun ti, 
lemnü, focü, drurnü, etc.

3 . TERMINAŢIUNEA e .

Terminaţiunea e este caracteristică atâtü genului mascu­
linü câtü şi celui femininü.

Cele maî multe substantive terminate în e sunt de ge­
nulü femininü, maî puţine de genulü masculinü.

Acésta terminaţiune o putemü cunósce numai din usü.

a). ESEMPLE DE FEMININE IN e .

Cale, carne, carte, colore, culme, curte, cute, valóre, 
cruce, flore, frunte, ginte, lege, frunte, lume, minte, lun­
tre, margine, miere, morte, linte, pulbere, pace, sorte, pâ- 
ne, parte, óste, voce, vale, sare, mare, secure, etc. etc.

NOTA. Totü feminine sunt şi substantivele maî cu séma abstracte 
în iune, ate, ute şi inie, d. e. Raţiune, închinăciune, înţelepciu­
ne, religiune, rugăciune, porţiune, naţiune, bunëtate, sănă­
tate, grăsime, virtute, răutate, aerime, lungime, servitute, etc.

b ). ESEMPLE DE MASCULINE TERMINATE IN ß.

Arbore, abure, burete, cărbune, fluture, iepure, lapte, 
tëciune, pepene, pesce, purece, vezure, şorece, şârpe, 
munte, strugure, etc. etc.
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MOŢIUNEA SAU SCHIMBAREA DE GENU LA SUBSTANTIVE

Sunt unele substantive în limba română, carî schimbân- 
du-şî terminaţiunea, schimbă şi genulü. Aceste substantive 
le numimü în gramatică mobile, iar schimbarea moţiune.

1) . Din substantivele masculine terminate în«  (u)  se formé- 
ză feminine, schimbândü pe îi în «.- precum: domn-« 
—dómn-«, copil-«—copil-«, fin-«—fin-«, nepot-ir—nepot-«, 
vecin-ii—vecin-«, român-«—român-«, c re ş tin i— creştin-«, 
etc. etc.

2) . Substantivele de ocupaţiunî saü demnităţi bărbătescî, 
terminate în e, tu, arii şi orît, se schimbă în feminine, mu- 
tându-şî terminaţiunea în esă, pr. duc-^—duc-««, impërat-« 
— imperăt-««, preu-tu—preut-««, doct-«««—doctor-««, ne- 
guţăt oră—neguţător-««, etc.

3) . Numele masculine în elü  formézâ femininulü schim­
bândü terminaţiunea elîi, în ea, pr. viţelîi— viţea, căţelîi— 
căţea, purcelă—purcea, etc.

4) . Numele (cu deosebire adiective) terminate în iü , pre­
cum şi unele terminate în oră, se termină la femeninü în 
e, (bre), precum: fiă—-fie, viü—vie, lucrătorii—lucrător e.

5) . Numele arborilorü terminate în « (u mutü), formézâ 
femeninulü regulată în <5, însă schimbându-şî însemnarea, 
numindu fructulü acelui arbore, pr. prună—prună, peru— 
piră, nucii—-nucă, alunu— alună, vişină— vişină, castană—  
castană, etc.

NOTA, Adiectivele cu doue terminaţiunî formézâ femeninulü întocmai 
după regulele substantivelorü.

6) . Unele substantive aü femeninulü cu totulü deosebită 
de masculinü, d. e. bărbn/u-fem eie, bou-vacă, co lü -ïé p â , co- 

coşu-găină, co to iü -p is ic ă  ( m âţă), fra te-sn ră , g iuere-noră , vric.hru­
inât uşa, tată-m am ă, b ă îa tu -fa tă , berbecc-óie, ţa p îi-ca p râ , etc.

OBSERVAŢIUNE. O particularitate excepţională formézâ în limba 
română următorele cinci substantive, prin cari numimü dilele sëptëmâ- 
neî, term inate în i, precum: Luni, Marţi, Mercurî, Joi, Vineri, ca ri se 
şi potü articula, cu articululü fein, a, precum : Lunia, Mariai, Me.rcuria, 
Joia, Vineria.

2*
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NUMËRULÜ.

Numërü se numesce forma gramaticală, prin care se a- 
rată cantitatea (nümërulü) fiinţelorir, lucrurilorü, ínsu§irilorű 
saü a lucrarilorü.

La substantive deosebimü doué forme de acéstâ natură: 
singularü şi pluralü.

a) . In numërulü singularü, este substantivulü, când arată 
o fiinţă, unü lucru, o însuşire ori o lucrare, de es. omv, 
casă, scaunu, pieptu, dreptate, bunătate, etc.

b) . Substantivulü este în numërulü pluralu, când arată 
dôuë saü mai multe fiinţe, saü lucruri (însuşiri saü lucrări), 
de es. omeni, case, scaune, piepturi, dreptăţi, bunătăţi, etc.

Unele substantive nu aü amêndoï numeriî. Aşa unele 
aü numai singularü, cum sunt cele mai múlté nume pro­
prii, de es. luaml. Maria, România, Bâiiadü, Argeşidn, Du­
nărea, etc.; mai de parte unele substantive abstracte, ca : 
fonie, sete, lene, grabă, somnii, zorü, întunericü, roşaţă, verdé- 
ţă, cinste, cumpêtü, satü, etc., asemenea şi substantivele 
materiale şi o parte din cele colective, d. e. ferii, aurü, 
sare, cérâ, mazăre, linte, fasole, etc.

Alte substantive aü numai pluralü, aşa, multe nume pro­
prii de oraşe, munţi, sërbâtorï, precum : Bucuresci, laşi, 
Carpaţi, Alpi, Basci, Florii, etc., asemenea şi unele sub­
stantive comune, ca: cleşte, fórfeci, mucări, zori, tinereţe, etc.

CAŞURILE.

Substantivele potü să arate în vorbire diferite raporturi 
de determinări, raporturi de spaţm, de timpü, etc. O parte 
din aceste raporturi potü să fie esprimate prin nisce forme 
gramaticale ale substantivelom numite caşuri, cari consistă 
în schimbarea terminaţiuniî numelorü, după cum cere tre­
buinţa legăturii lorü în vorbire.

Unele substantive din limba română aü, pentru amêndoï 
numëriï, numai trei terminaţiunî, multe numai doue, iar 
altele o singură terminaţiune ; cu tote acestea după înţe- 
lesulü şi legătura logică distingemü cinci caşuri de fie-care
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numërü, adecă : nominativă, genitivn, dativü, acusativü şi
vocativü.

Nominativulu arată tot-dea-una subiectulü saü numele 
predicativă şi rëspunde la întrebarea: Cine? saü ce? de es. 
calulü fuge, Corolă este rege.

Prin genitivu se determină unü altü nume, arătându-î o- 
riginea, posesiunea saü alte raporturi şi rëspunde la între­
barea : a cui? de es. munţii României sunt frumoşi, cartea 
şcolarului este nouă.

Dativulü determină pe unü verbü saü pe unü adiectivü 
şi rëspunde la întrebările: cuti la cine saü ce? etc. de es. 
daü fênü cailor ii ; învăţătura este folositóre şcolariloră, etc.

Acusativulű determină pe unü verbü şi stă ca obiectü 
dreptü, cu saü fără preposiţiune (pre), după verbele transitive 
şi rëspunde la întrebarea pe cinei cei de es. Dumnedeü 
făcîi cerulă şi pămentulu ; profesorulü învaţă pre şcolari, etc.

Vocatioulu esprimă o chïemare, elü arată tot-dea-una per­
sona a doua, de es. şcolariloră! iubiţi pe profesorii voştri; 
cumnate ! Dumne<Jeule ! etc.

Forma acusativuluî precedată de vre-o preposiţiune stă 
ca complimentă circumstanţială rëspunçjêndü la deosebite 
întrebări şi se numeşte casulü preposiţională, de es. pase­
rea sboră în aeră; mergemü la şcolă, etc.

OBSERVAŢIUNE. Caşurile se distingü în drepte şi oblice. Caşuri 
drepte sunt nominativulu şi vocativulü ; ïai* genitivulü, dativulü şi acu- 
sativulü se numescit caşuri oblice.

Pentru űe-care casü substantivele aü doué forme : una 
nedeterminată saü nearticulată şi alta determinată saü ar­
ticulată.

DESPRE ARTICULŰ

Pentru-ca să putemü declina în limba română, este nea- 
päratü să cunóscemü mal întâiü articululű.

Articululü este o parte flexibilă a vorbirii, care se pune 
de obiceiü în urma substantivului, orî înaintea lui, spre 
a-lü determina în raportă cu alte vorbe, de es. când dicü
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carte, înţelegi! orî-ce carte; iar când ţjicu cartea este nouă, 
înţelegu o anumită carte.

OBSERVAŢIUNE. A rticululă nu este o parte de sine-stătătore a 
vorbirii, ■ pentru-că elă nu însemnéza nici substanţă, nici însuşire, nici 
lucrare, nici vre-o altă noţiune.

Articululü, după modulă cum determină saü nu înţele- 
sulü unuï cuvîntü, este de doue feliurî : hotăiitori (defi­
nită) şi nehotăritori (nedefinită).

Articululă hotărîtoră (definită), după întrebuinţare se deo- 
sebesce în : propriii saă scurtaţi şi improprii saă întregi.

Articululă propria este: li, le, a, (plur. i, le). Elă nare 
nici o însemnare şi este pusă de regulă în urma numelui, 
cu care este concordată şi încorporată formândă o singură 
vorbă, de es. pomi li, fratele, casa, pomii, casele, etc.

Articululă impropria este: aii, a, celă, cea, (plur, ai, ale, 
cei, cele).

Elă se pune înaintea vorbeloră, pe car! le determină, 
fără de a se alipi de acestea. A ii, a, se pune înaintea pro- 
numeloră posesive şi a numeraleloră *) de es. a ii mei, 
a ta, a ii doilea, a treia etc. Celi, cea se pune înaintea ad- 
iectiveloră saă a altoră vorbe luate ca adiective de es. 
celi buni, celi cu minte, celi desusi, masa cea din casă, etc.

DECLINAŢIUNEA ARTICLULUI DEFINITE.

Arlicluli proprii. Ar ti ciuli improprii.
SiB-g-Tilană

masculinii

N. A. li-le 
G. D. lui 

V. le

feiueninfi

—  a
—  ei, i

masculini!

aii, celi 
ului, celui

femeuinii

—  a, cea
—  a, celei

P l u i a l ü

N. A. i  — le 
G. D. lori —  lori 

V. lori —  lori

ai, cei 
ai, celoru

ale, cele 
ale, celori

*). înaintea genitivului unul substantivă alu etc. nu mal este arti­
cula, ci pronume, pentru-că ţine loculă unul nume, cu care se concórda, 
de es. calulu acesta este al*et. vecinului nostru, în locă de : calulü a- 
cesta este c a l - u - l i ă  vecinului nostru.
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ARTICULULU NEDEFINITU ŞI DECLINAREA LUI.

Articululü nedefinitü (nehotârîtorü) se presintă sub for­
mele: unu pentru masculinü singularü şi o (scurtatü din 
ună) pentru genulü femeninü. Acestü articulü sémëna forte 
multü eu numeralulü cardinalü, avéndü aceea-şî origine, şi 
se declină numaï la singularü după genü şi casü, în mo- 
dulü următom:

Geiiulfi masculină
Sing. N. unü 

G. unuï 
D. unuï 
A. unü

Genulü femeninü 
Sing, o (scurtatü din ună) 

unei 
unei
o (scurtatü din ună)

OBSERVAŢIUNEA 1. Acestü articulü determină şi élű pe substan 
tivü, dar cu multü mai slabü de câtă articululü propriü-disü saü defi­
nită, de esemplu, când dicemü : ună copilă, o copilă; şi: copilă, copilă; 
vedemü o diferenţă óre-care ; căci în primulü casü, substantivele copilă, 
copilă, avêndü atributele ună. o, sunt mai determinate, de câtü în casulü 
alű doilea neînsoţite de ele. — Se observă că articululü nedefiniţii stă 
tot-dea-una înaintea substantivului sëü şi nu are unü tonü de vorbă.

OBSERVAŢIUNEA 2. .C ând declinămii unü substantivă cu articu­
lulü nedefinită, observămu că numele rëmâne neschimbată, numai a rti­
cululü varieză după casü, de es. N. unü copilü; Gen. unui copilă; Dat. 
unui copilă ; Ac. unü copilü.

De unde vedemü, că adevărata declinaţiune în caşuri la  substantivele 
şi adiectivele românesc! se face numai şi numai cu articululü propriü- 
disü saü definită : lă, le, a, pentru sing, şi î, le, pentru pluralü, în care 
îm prejurare articululü varieză după genă, numërü şi casü, Iar numele 
la  care e sufixă, după terminaţiune, după cum se arată  mal la vale.

DECLINAŢIUNEA SUBSTANTIVELORU.

Declinaţiune se numesce schimbarea substantivelorü după 
nnmërû şi casü.

Fiind-că substantivele după terminaţiune se împartü în 
trei clase, deosebimü în limba română trei feluri de decli- 
naţiunî, anume :

Declinaţiunea I-a în 1  (ea. à).
» II-a în U (ü).
» III-a în E.
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Regulă. Fie-care din aceste trei declinaţiunl póte fi ne­
articulată şi articulată (nedeterminată saü determinată). De­
clinaţiunea este nearticulată, când schimbarea substantivu­
lui sau a adiectivùluï se face numai în terminaţiune, pre­
cum: mase. domn-»,— domn-?", fem. domn-»,— domn-«; bun-iî, 
bun-?.

Declinaţiunea este articulată, când se schimbă şi termi- 
naţiunea numelui şi articululü încorporată cu elü, de es. 
mase. domn-H-fö— domn-i-f; fem. domn-»—dómn-e-le; vulp-e-a 
vulp-i-le, bun-u-lu, bun-i-i, bun-a, bun-e-le, etc.

DECLINAŢIUNEA I-A.

De acéstâ declinaţiune se ţinu tóté substantivele termi­
nate în ă, precum şi cele în ea şi a întonatü, de es. domnă, 
stea, oca.

Mal tóté substantivele acestei declinări sunt femenine, 
afară de vre-o câte-va, cari însemnézâ fiinţe bărbătesc!, ca : 
tată, popă, paşă, şi numele proprii de persóne în a de es1 
Torna, Luca, Florea, etc.

FEMENINELE SE DECLINA DUPA CUM URMÉZA ;

nearticulată 
N. A . (o) dómna 
G. D. (uneï) dómne 

V. dómna

N A. (unele) dómne 
G. D. (uaorü) dómne 

V. dómne

Siîig-alar

I
furca j 
fur c ï 
furca

F l u ia lù .

furci"
furet
furci

■ ü.
articulată

dómna furca
dómnei furcii

dómneie furcile 
dómnelorit furci/orit 
dómneiorw furci lorii

Ca dómna se declină : mamă, tablă, capră, casă, pânză, persona, iconă, 
sprâncenă, cupa, cepă, plăcintă, turtă, frunză, alună, prună, mură, tufă, so- 
cră, nepotă, cumnată, veduvă, caprioră, lăcrămioră, etc.

Ca furcă  se declină : talpă, limbă, barbă, scară, ţară, rană, blană, cu­
nună, nucă, curcă, lampă, puică, bancă, falcă , marcă, ladă, omidă, cărămidăt 
oglindă, ghindă, baltă, judecată, portă, săgetă, inimă, fragă, fugă, punga, etc.
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Singulai-ö.

nearticulată articulată

N. A. (o) stea oca stea-u-a
G. D. (unei) stele ocale stel-eî

V. o stea ! oca! —

Pluial-ü.

N. A. (unele) stele ocale stele-le ocale-le
G. D. (unortt) stele ocale stele-loră ocale-loră

V. stele! ocale ! stele-loră ! ocale-loră!

Ca stea se declină : căţea, curea, canapea, mărgea, măsea, nuea, purcea, 
rândunea, şea,, surcea, undrea, vălcea, viţea, viorea, etc.

Ca oca : saca, para, dara, musaca, basma, ciulama, casma, etc.

OBSERVAŢIUNÎ ASUPRA DECLIN ĂRII, I-A.

1. Declinaţiunea nearticulată are numai dóue termina- 
ţiunî pentru tóté caşurile şi pentru amêndoï numeri! şi a- 
nume : ă, ea saü a pentru nom. ac. şi voc. sing., şi e saü 
i  pentru gen., dat., sing, şi pentru întregü pluralulü.

2. Substantivele în ă în nom. şi ac. sing, pierdu pe a- 
cestü ă  înaintea artfcluluï, de es. casa  în lorü de casă-a. 

Nu se pune apostrofă, din causă că articululü se conto- 
pesce cu terminaţiunea într’unü singură sunetă.

3. Substantivele în ea ca stea, v iţea  în forma articulată, 
aă ună w înaintea articululuî, care u s a  păstrată din forma 
vechie nearticulată steaua, viteauă, etc. şi care acum nu 
se maî aude de câtă rară şi care provine din formele: steală , 

v iţea lă , etc. de unde s’a păstrată l în gen. şi dat. sing, şi 
în totă pluralulă {stele, v iţele,) etc.

întocmai ca substantivele în ea se declină substantivele 
în a intonată, ca : oca, saca, etc. cari tóté sunt de origine 
străină.

4. Forma articulată a gen. şi dat. sing. se termină saü 
în e i  saă în i i, ună diftongă născută din contragerea ar­
deiului cu terminaţiunea substantivului.

5. Cele maî multe substantive de acéstà declinaţiune 
forméza pluralulă în e, multe însă aă pluralulă în i, aşa
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mai cu séma cele terminate în : ea, gă, bă, dă, r>ă, ră, fă, 
după cum s’a vëijutü din esemplele amintite mai süsü.

6. Substantivele masculine în ă primescü în sing, articl. 
fem. a şi nu schimbă pe ă la gen. şi dat. în e, iar în plu- 
ralü schimbă pe ă în t şi primescü articlulü masculinü, d. e:

nearticulată articnlatu
sing. plur. sing. plur.

N. A. (unu) popă popi popa popii
G. D. (unui) popă popi popii popilorü

V. popă ! popi ! — popilorü !

NOTA 1. Unele substantive, cari în sing, au unii a în tulpină, în
pluralü schimbă pe acestü a în e, de es. fa ţă , fată, masă, harză, varţlă, 
pată, pară, etc. plur. feţe, fete, mese, berze, verde, pete, pere, etc.

NOTA 2. întocmai ca stea se declină şi unele adiective femenine d. e. 
grea, rea, plur. grele, rele, precum şi formele femenine ale pronumelerü 
posesive : mea, ta, sa, plur. mele, tale, sale.

DECLINAŢIUNEA II-A

De declinaţiunea a Il-a se ţinti tóté substantivele termi­
nate la nom. singulară în « întregü ca: socru, cumetrit, în « 
jumătăţitO ca: boii, leu, piuit, şi în ü mutü ca domnii, lemnu, 
degetü, etc.

Substantivele de acéstâ declinaţiune sunt unele mascu­
line, altele eterogene şi se declină în modulü urmätorü :

M a s c u l i n e
nearticu’ ată articulata

S i n g u l a i ú

N. A. (unû) socra domn« socru/« domnu/ă
G. D.(unuî)socr« domni/ socru/«/ domnu /«/

V. sócre! domn/' / socru le! domnu/f/

P l U I i a. X

N. A. (unii) socr/ domn/ socri/ domni/
G. D.(unorü) socri domn? socri/«/-« domni/«;-?/

V. socri domn/ socri lorii! domni/«;-«/
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Ca socru se declină : cuscru, cumetrii, codru, jugastru, etc.
Ca domnii se declină tote substantivele masculine terminate în u de 

jum ătate, de es. : boü, leii, smm, etc. precum şi cele maî multe în à 
mutü, de es : ímperatú, nepoţii, finii, băiatii, pomii, pruni, vecinii, etc.

E t e r o g e n e
nearticulată articulată

Sîïigulaï'ü.

N. A. (unü) degetö pîept?/ degetu/?/
G. D. (unuï) deget?/ pîept ű degetu/zz?

V deget?/ ! pïeptü ! degetu//"/

3?  1 -a. x a, 1 -ă.
N. A. (unele) degete pîept urî degete//"
G. D. (unorű) degete pîept urî deget e.lorii

V. deget/-/ pîept?/;-?/ deget e.loru!

pîeptu/?/ 
pîeptu lui 
pîeptu le!

piepturi//"
píepturi/ö?-?/
piepturi//?;-?//

Ca deget.ii se declină : lemnii, merii, cănteci, fulgeră, scaună, satu, semmi, 
sunelă, pici oi ii, mormintü, cuvîntă, principalii, yratari, cuiii, călcăm, etc.

Ca pïeptü se declină: dorii, ărumii, fumii, iacă, dosi, timpii, chipü. globi, 
joci,, nodi, dopii, pre{ii, adeverii, discursii, dulapi, vată, lucru, plugi, aşter­
nută, câştigă, culcuşu, sinü, zarzavată, etc.

OBSERVAŢIUNÎ ASUPRA SUBSTANTIVELOR!/ DE DECL. II-A.

1. Substantivele masculine de acéstâ declinaţiune aü 
doue terminaţiunî: u (ü) pentru singularü şi i (î) pentru 
pluralü; altele maî cu sémá numele de fiinţe aü trei, maî 
avêndü terminaţiunea e pentru voc. sing.

Eterogenele aü numai doué terminaţiunî u (ü) pentru 
sing, şi unele e, altele urî pentru pluralü.

In e formézâ pluralulü eterogenele terminate în urmă- 
tdrele silabe :

a) . Arii, erű, iru, urii, urît, ca: amnarit, gr at arii, fu l­
geri, firii, picioru, covoru, chirii, etc.

b) . atu, etü, itű, ca : palatű, duc atu, sunetű, urletu, cu­
ti tű, etc

c) . cű, tű, tü, sü, nu, ca : acu, ac tű, satït, bïifii, matű, vasú, 
semmi, lemnű, etc. Unele din acestea aü pluralulü în urî 
ca: locű, focit, nasű, respunsi, dosi, hifii, pretű, itidemvfi. 
etc. Visu are vise şi visuri.
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d) . ecû, întïï şi iü, precum : càntecu, cuvîntü, veşmîntîi, 
juràmîntü, cuiü, calcàiü, màlaiïi, bordeiü, etc.

e) . Din cele în agü, cagû, igu, ogü, unele aü pl. în e 
ca: briceagü, càrligü, zalogü, pl. bricege, cârlige, etc. al­
tele in uri, ca : şireagîi, stogü, pl. şircaguri, stoguri, etc.

Tóté cele-lalte eterogene formézâ pluralulü în urî, ca 
pieptu (vecjî paradigma).

2. Masculinele terminate în lu facü plur. în î, immu- 
indü pe l  dinaintea lui î, precum: calîi, copilîi, viţelîi,pur­
ec lu, plur. cai, copii, viţei, purcei, etc.

3). Substantivele masculine în iii formézâ pluralulü schim- 
bândü pe iu în î, iar nu în ii de es : ochiü, unchiu, puiü, 
teiîi, holteiü, plur. ochi, unchi, pui, tei, holtei, etc. Fiu, are 
plur. fii.

4. In forma articulată a substantiveloră în u jumătăţită 
şi u mutü acestű u este întregü, de es. domnu, pomii, său, 
cuiü, articulate : domnulü, pomulü, săulîi. cuiulîi, etc.

5. Eterogenele primescü în singularü articululü mascu­
lină, iar în plur. celü femeninü, de es. sing, degetudü, pl. 
degetede, sing. focudu, pl. focuride, etc.

NOTA 1. Substaiitivulü omü are plur. óment; capă pl. capete. Capii 
mai are pl. şi capi (conducători) şi capurï (promontorii).

NOTA 2. Eterogenele: grâù, brâu, frăit, facü plur. grăne, biâne, frâne.

OBSERVAŢIUNE. Unele substantive se ţinu tot-de-odată de deci. 
a II-a şi de a IlI-a, fiind-că aü doue terminaţiunî, aşa : berbecă şi ber­
bece, vulturii şi vulture, arborii şi arbore, pieptenii şi pieptene, etc.

DECLINAŢIUNEA III-A.

De declinaţiunea a treia se ţină tote substantivele ter­
minate în e şi sunt unele masculine, altele femenine şi 
vre-o câte-va eterogene. Declinarea loră se face după ur- 
mătorele paradigme:
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3ST eart iculata

gen. masculinu femeninn eterogen®

Sing. N. A. (unü) frate (°) carte (unü) nume
G. D. (unuï) frate (uueï) cărţi (unui) nume

V. frate ! carte ! nume !

Plur. N. A. (unii fraţi (unele) cărţi (unele) nume
G. D.(unorü) fraţi (unorü) cărţi (unorü) nume

V. fraţi ! cărţi ! nume

-A. r t i c u l a t ă

Sing. N. A. frate/« carte« nume/«
G. D. fratelui cărţiz nume/«/

V. — — —

Plur. N. A. fraţi?' cărţi/« nume/«
G. D. fraţilorü cărţi lorü nume/«riz

V. fraţilorù ! cărţi/«;'« / nume/«;-?/ /

Ca fra te  se declină : câne, cărbune, dinte, burete, părete, părinte, munte, 
lapte, iepure, verme, pesce, sőre, tăciune, etc.

Ca e«r£e se declină: p^rte, frunte, curte, cruce, carne, pâne, vulpe, pa­
sele, flore, scmsóre, serbătore, bunătate, dreptate, rugăciune, etc. pre­
cum şi tote infinitivele lungi, când sunt luate  ca substantive de es: ce­
rere, lăudare, vedere, fugire, etc.

Ca nume se declină : pântece, vintre, etc.

OBSERV AŢI UNI ASUPRA DECLINĂRII A III-A.

1. Substantivele masculine aü doue terminaţiunî, adecă : 
« pentru singularii şi 2 pentru pluralü ; femeninele aü ase­
menea numai doue terminaţiunî : « şi t, însă « numai pen­
tru N., Ac. şi Voc. sing. Iar 2 pentru G. D. sing, şi pen­
tru întregulü pluralü. Eterogenele aü numai o singură ter- 
minaţiune anume « pentru amêndoï numeri!.

2. Masculinele primescü articlulü le, ca : dinte— dinte-le, 
pl. dinţi— dinţi-t; femeninele primescü articlulü a, care în 
N. şi Ac. sing formdză cu terminaţiunea e diftongulü ea,
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de es. parte, parte-a. In gen., dat., sing, femeninele pri- 
mescü articlulü ï, ïar nu eï, ca cele de declin. I-a, de es: 
parte-a, gen. dat. sing, părţi-î, carte-a, g. d. cârti-ï, etc. 
Eterogenele primescü în sing, articlulü masc. (le), ïar în 
plur. celü femeninü (le).

3. Substantivele femenine în ie (e finalü schimbată din ă) 
pïerdü pe e înaintea articluluï a de es. avuţie, cutie, bucu­
rie, etc. art. avuiia, cutia, bucuria, etc. In gen. dat. sing, 
primescü articlulü întregü eï, însă lâsândü afară termina- 
ţiunea, aşa : avuti-eï, cuti-eï, bucuri-eï, etc. ; ïar în pluralü 
schimbă pe e în ï de es. avuti-ï, cuti-ï, bucuri-ï, art. avu- 
ti-i-le, cuti-i-le, bucuri-i-le, etc.

NOTA. Substantivele, can  înainte de ie mai au unü i, în plur. aii 
numaï doï i, ïar nu treï, de es : viie, miie, pl. vit, mil.

4. Substantivele terminate în le, pïerdü pe l  înainte 
d e i, de es : cale, vale, pl. cât, văi; însă pe unele locuri 
se aude şi căli, văii.

OBSERVAŢIUNEA 1. Substantivele de declinaţiunea a IlI-a  nu pri- 
tnescü în voc. sing, articlulü de es: frate ! părinte ! carte!

OBSERV. 2. Adiectivele în e se declină întocmai ca substantivele 
deci. a 111-a.

OBSERV. 3. Unele substantive şi tote adiectivele în tore (e schim- 
bajtü din o) ca : directdre, lucrătdre, vorbitdre, etc. se declină în N. Ac. 
şi Voc. sing, după a IlI-a  cu e, ïa r în Gen. Dat. sing, şi în plur. după 
I-a declin, de es. N. (o) directdre, G. D. (unei) di rector e, plur. N. (unele) 
directdre, G. D. (unorü) directdre şi altele.

Declinaţiunea substantiveloru proprii.

Numele proprii în limba română se declină unele în- 
tr’unü modü neregulatü, ïar altele regulatü :

1) . Numele masculine de persóne în n (ü) e şi à remânü 
neschimbate, primindü înaintea Gen. şi Dat. sing, articu- 
lulü Ilii

2) . Cele femenine se declină regulatü după paradigma 
declinaţiuniî I-a, primindü articlulü în urmă.
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3). Numele proprii de ţerî, oraşe, munţi, ape etc. dacă 
aü formă românésca, se declină regulată ca substantivele 
comune, cu saü fără articulü.

Declinaţiunea numelorü proprii se face în modulă ur- 
mătoră :

N. Stană Maria BârladuĂ Bucuresci/
G. (a) luî Stană (a) Măriei (a) Bârladului (a)BucuresciAr«
D. luî Stană Măriei Bârladu//« Bucuresci/ur«
Ac. pre Stană pre Maria Bârladu IU Bucuresciz
V. Stane ! Mario! Bârlad u/e! BucuresciA? riU

Ca Stană se declină : Ioană, Petrii, Constantină, GheorgJie, Vasile, etc.
Ca Maria se declină : Ana, Sofia, Elena, Romania, Moldova, Bucovina, 

Italia, Craiova, etc.
Ca Bârladulă : Argefulu, Oltulu, Prutulü, Ardealulu, Egiptulü, etc.
Ca Bucurescn : Ia fii, Pitesciî, Ploescii, Focşanii, Carpaţ'n, etc.

NOTA 1. Numele proprii de persóne, atâtti cele masculine, câtii si 
cele femenine, primescit tot-dea-una înaintea Acusativului preposiţiunea 
pre (saü pe).

NOTA 2. Unele nume de persóne masculine potil să priméscâ arti- 
cululü în urmă, de es. Radu, art. Rad,viu, etc.

NOTA 3. Propriele femenine terminate în că şi gă primescü la finea 
numelui pentru G. D. sing unü Ï precum : N. Veronica, G. D. Veroni- 
căi; N. Olga, G. O. Olgăi.

NOTA 4. Totü ca la numele proprii masculine se pune art. lui în G. 
D. singul. şi înaintea lunilorü anului, precum : luna lm Faurü, luna 
lui Decembre

NOTA 5. Cuvîntulü Dumnezeu se declină în doue feluri,, ca numele 
proprii de persóne masculine cu articl. înainte şi ca numele comune cu 
articlulü în urmă, când este urmaţii de unii genetivü saü unü posesivii 
ca atributü, de es. puterea I itli Dumnedeü, însă : să mulţumhnu Dumne- 

nostru.

D E C L I N A Ţ I U N E A  N E R E G U L A T A .

Unele substantive se abată de. la regalele declinaţiuniî, 
din care causă declinaţiunea loră se numesce neregulată. 
Ast-felă :
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aj. Tata, art. tat.ălu şi tata, gen. dat. tatáiul şi tatii (ta­
tei), plur. taţi şi tătanî, (gen. sing, cu poses, tatàne-meu). 
Mama saü mumă, pl. mame saü mume şi mumàni.

b) . Soră, noră cu posesivele mea, ta, sa, se <̂ icü cu u, 
precum : soru-mea, noru-ta; în gen. dat. sing, şi plur. făcu 
surori, nuroi'i.

c) . Q i (şi cliuă) articulatü face eţiua şi se declină ca sub­
stantivele în ea] gen. dat. sing, (unei) dilc, art. t/ilei, plur. 
dile, art. dile-lc. Nea (zăpadă, omëtü), face asemenea art. 
nea-u-a; însă gen. şi dat. are neauăî, ca şi rouă-rouăi.

d) . Nime şi nimenea (luatû adese-orî ea substantivă) are 
gen. şi dat. nime nul şi nimeriţi.

De declinaţiunea neregulată se ţină şi defectivele de nu­
mero, substantivele carï la pluralü aü doue genuri cu ace­
eaşi însemnare saü cu însemnare deosebită, precum şi a- 
celea cari în plur. îşi schimbă sensulü, ce-lü aü în singu­
larii.

SUBSTANTIVELE DEFECTIVE,

a) N um ai la  s in g u la ră  se u s i tă  :

1. Numele proprii, cari se cuvinü numai la o personă 
saü lucru, pr. Stanü, Maria, România, Bârladü, etc.

2. Numele abstracte, ca: főmé, înţelepciune, junie, ruşi­
ne, sănătate, sete, somnü, lene, dorü, grabă, tărie, omenie, 
cinste, etc.

3. Numele materiale şi unele din cele colective, pr. 
aurü, argintü, aerü, ceră, făină, ghiaţă, mustü, sare, piperü, 
plévâ, fasole, näsipü, cretă, rouă, etc.

b) N u m ai la  p lu ra lu  :

1. Vorbele: câlţî, cleşte, forfecî, icre, iţari, mucări, nuri, 
ochelari, tăriţe, zori, tinereţe, etc.

2. Alte nume de serbătorî, cetăţi, sate şi munţi, pr.
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Pascï, Florii, Rusalii, Ploescï, Florescî, Galaţi, Puiescï, Mur- 
genï, Apeninï, Carpaţi, Alpi, etc.

3. In fine, se mai usită numai la pluralü numele proprii 
de persóne, când prin numele propriü atribuimu calitatea 
acestuia la dóue sau mai multe persóne, pe cari le cre- 
demü că însuşescfl o asemenea calitate, pr. Stefani-i, Cor- 
vini-ï, Ciceroni-ï, etc., de esemplu : «Nu potü fi toţi Cice­
roni»; (adecă oratori ca Cicerone).

Alte neregularităţi la declinarea substantiveloru.

Sunt unele substantive în limba română, cari, mai cu 
sémâ la numérulü pluralü au câte doué genuri, unele con- 
servându-şi însemnarea, iar altele cu însemnare diferită; 
saü altele chiar la singularü sub aceea-şi formă cu dóue 
înţelesuri; Aşa de esemplu :

Sing. numerîi, pluralü numeri şi numere■
Sing, umêrü, pluralü umcrî şi umere.
Sing, cotit, plur. côte şi coturi în sensü propriü; iar în 

sensü figuratü coţi (mesură), de e. unü cotü de postavü, 
doi coţi de postavü.

Sing, capü, (în sensü propriü), pluralulü capete, când a- 
rată partea superioră a animalului; iar în sensü figuratü 
are pluralulü capi, în sensü de conducëtorü, (d. e. capii 
armatelorü) şi capuri, în sensü de promontoriü; (d. e. ca- 
pulü Nordü); totü asemenea : Singul. litru şi litra, pluralü: 
litri şi litre (cu însemnare diferită); Sing, cadru cu plur. 
cadr ,̂ cu înţelesO de planii, iar Sing, cadra, cu plur. totü 
cadre, cu înţelesfl de iconă;

Singularü cent (arbore), pluralü ceri', iar când (Jicü ceru 
(bolta ceréscâ), pluralü ceruri.

Sing, o chiu, plur. ochi în sensü propriü şi ochiuri (mân­
care).

Sing, cornu, plur. corne în sensü propriü, şi cornurî 
(mâncare).

Sing, bucată, (d e. o bucată de stofă), pluralulü bucăţi; 
iar: Singul. bucată (mâncare), pluralü bucate (diferite mân­
cări saü cereale), etc.



NOTĂ. Unele neologisme ca metodă, sistemă, perióda (fem.) se dieu şi 
metodă, sistemă, periodă, (eterogene); pluralulü însă de la amêndôuë for­
mele este în e : metode, sisteme, période.

II. Adieetivulü
Adiectivă se numesce vorba, care se pune pe lângă unü 

substantivă, pentru a arăta calitatea (însuşirea) substanţei 
saü pentru a-î determina înţelesulă, de es : pomü bunü, 
prună dulce, grâü multu, patru şcolari, acèsta carte, casa 
nostră, omü cu minte etc.

In înţelesă mai largă numimă dară adiectivă (saă espre- 
siune adiectivală) orî-ce vorbă, care se pune pe lângă ună 
substantivă şi determină fiinţa saă lucrulă esprimată prin 
substantivă ; îar în înţelesă mal strînsă numimă adiectivă 
vorba, care esprimă calitatea (însuşirea) unei fiinţe saă a 
unul lucru.

După însemnare adiectivele se împartă în dóue clase: 
1. calificative, 2 determinative. Cele determinative se maî 
potă împărţi în : cantitative (numerale), demonstrative, po­
sesive, etc. (pronume adiectivale).

1) ADIECTIVELE CALIFICATIVE,

îm p ă rţire a , m o ţiu n ea  şi d e c lin a ţiu n e a  loră.

Adiectivele calificative se împartă după terminaţiune în 
dóue clase: 1. Cu dóue terminaţiunî şi 2. cu o singură ter­
minaţiune.

1) . Adiectivele cu dóue terminaţiunî sunt acelea, cari 
se termină în u saă u pentru mase. (şi eterogenă), în ă 
pentru fem. pr : bun-«, bun-« ,• frumos-«, frumós-« ; alb-«, 
alb-«; negr-«, négr-«; aspr-«, aspr-«, etc. de es: omă bun-« 
(mas.) ; lemnă negr-« (eter ); domnă frumos-« (fem.).

2) . Adiective cu o singură terminaţiune sunt tóté câte 
se termină în e pentru câte-şî trele genuri, precum : mar-i, 
tar-i-, verdv, ferbint-i?, dulc- ,̂ iut e, etc., de es : omă maiv, 
(mase.) lemnă tar-f (eterog.), apă dulcv (fem.).
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In limba română cele mai multe adiective sunt cu doue 
terminaţiunî, cari schimbă genulü mutândü pe ü sau u 
(mase.) în ă (fem.) de es. bun/f-bun ,̂ alb;/-alb«, acra-acr^, 
negr«-négr«, etc.

NOTA 1. Adiectivele terminate în iu (cu tonulîi pe i) facil femeninulu 
în ie, iar nu ià, de ex. auriu, vereint, cenuşiu, etc, fern, aurie, verţlie, ce­
nuşie, etc. Cele în  adu  (eu tohulu pe a) ’facîi fem. în e (nu ie), de ex. 
dibaciu, împungaciü, stăngacin, fem. dibace, impungace, stângace. De la re­
chin unii scriu fem. veche, alţii vechie, care e mai bine.

NOTA 2. Adiectivele terminate în tor iu sau torit facil femeninulu a- 
semenea în e de ex. silitorii-silitore, gânditoru-gânditore, curgètorücavgë- 
târe, etc.

NOTA 3. Adiectivele derivate ííi elit au pentru femeninü doue forme, 
una ea (mai rarii) şi alta în ied (mai deşii), de ex. mititeln fem. mititea 
şi mititică, frumuseţii, foni. frumusea şi frumuşică, etc.

Declinaţiunea adiectiveloru calificative.

Adiectivele calificative se declină ca şi substantivele, 
după cele trei declinaţiunî, şi anume:

a) . Cele terminate în ă şi ea după declinaţiunea I, ca 
substantivele domn-« şi st-ea de esemplu : buna, rea.

b) . Cele terminate în u saü u după declin. II, ca sub- 
stant. domn-ă, socr-//, de es. frumoşii, acru.

c) . Cele terminate în e după declin. III, şi anume : mas­
culinele după esemplulü substantivului frate; femininele, 
după esemplulü substant. carte; far eterogenele în e nu 
se declină în plur. ca subst. nume, ci urmézâ regula gene 
rală a eterogenelom anume în sing, ca masculinele, în 
plur. ca femeninele.

NOTA. Fem eninele în ie (de la  mase. iü) cu e în locit de ă, se de 
clină asemenea după a I l l-a  declinaţiune.

Regulă generală. Adiectivulü în limba română concordă 
tot-dea-una cu substantivulü, pe care-lü însoţesce, in genü, 
numërü şi casü; prin urmare declinaţiunea lui depinde de 
substantivulü, lângă care stă.

Declinaţiunea adiectivuluî se face ca şi la substantivü 
în dóue forme, adecă articulată şi nearticulată, după ur- 
mătorele esemple :

3‘
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a). DECLIN AŢIUNEA NEARTICULAT! A ADIECTIVELORŰ 

PUSE IN URMA SUBSTANTIVELOR!!.

1. A d i e c t i v e l e  IN U (u), â (ea).

Gen. masculinii

Sing. N. A. (unuï) domnü bună 
G. D. (unü) domnü bună

Plur. N. A. [uniï] domnï bunï 
G. D. [unoi'ü] domnï bunï

femeninü

[o] domnă bună 
funeï] domne bune

[unele] domne bune 
[unorü] domne bune

eterogenü

[unü] mëi'ü bună 
[unuï] mërü bună

I unele) mere bune 
[unorü]'m ere bune

A l t e  e s e m p l e :

Sing. N. A. [unü] câne negru, 
G. D. [unui] câne negru

Plur. N. A. (unii) câni negri 
G .D. [unorü] câni negri

[o] morte grea 
[unei] morţi grele

[unele] morţi grele 
[unorü] morţi grele

(unü drumü laţii 
[unuï] drumü lafü

[unele] drumuri late 
[unorü] drumuri lat

2 . A d i e c t i v e l e  in  e.
Sing. N. A. (unü) arbore verde 

G. D. [unui] arbore verde
(o) pane dulce. 
[unei] pani dulci

(unü) satü mare 
(unuï) satü mare

Ptur. N. A. [unii] arbori verfîî 
G. D. [unorü] arbori verçlï

(unele) pani dulci 
(unorü) pani dulci

(unele) sate mari 
(unorü) sate mari.

NOTĂ. Substantivultt se póte articula, ïa r adiectivulü fiindü în urmă 
remâne nearticulată.

b). DECLIN AŢI UNE A ARTICULATĂ A ADIECTIVELORŰ 

PUSE ÎNAINTEA SUBSTANTIVELORŰ.

1. A d IECTIVE CU DÓUE TERMIN AŢII! NI.

Sing. N. A. bunuZw părinte 
G. D. bunu/wi „

V. bunuta „ 
Plur. N. A. bunii părinţi 

G. D. buniZora „
Y. buniZora „

frumdsa flóré 
frumósei fiori 
frumósd flóré ! neart. 
frumóseZe flori 
frumóseZora „ 
frumóseZora „

negruZa semnü 
negruZai „

negre/e semne 
negreZora „
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2. A d i e c t i v e  c u  o  t e r m i n a ţ i u n e .

gen« masculinii fem eim iü eterogen ii

Sing. N. A. verdele pomii 
O. D. verdeluT „

V.
t >tm\ N. A. verdir pomi 

G. D. verdi/ord „

dulce« prunii 
duleef prime

dulcile prune 
dulcilor« „

mar ele globü 
mare??«? „

marile globuri 
marilor« „

NOTĂ. Adiectivulu se 
iuţea substantivului, care

I » » « r

declină cu articlnlu propriu, când se află tna- 
rcmâne nearticulaţii.

c ). D e c l in  a ţ iu n e a  a d i e c t t v e l o r u  cu  a r t . im p r o p r iu  

celu, cea, PUSE în  u r m a  s u b s t a n t i v e l o r ?:.

S i n g f u l ,  a r u

N. A. domnul! cp,lu bunii cartea cea frumosă
G. D. dorinului ceha bunii i cărţii celei frumóse

fulgerul! celu iute 
fulgerului ceha iute

P  3. u  r  a  1 ù

N. A. d-muil cei buni cărţile cele frmnóse fulgerele cele iuţi
G. D. domnilor! celoră buni cărţilor! cel or à frumóse fulgelorü cel orâ iuţi

NOTA. Articlulu impropriii cehi, cea, pus îi între adiectivü şi substan­
tiv ! se declină şi elfi, concordând! cu substantivul! în 
gen!, numeri! şi cas!.

O B S E R V A T I O N ?  A S U P R A  A D I E C T I V E L O R U  C A L I F I C A T I V E

1). Numërulü pluralü la adiective se formézâ de la nu- 
mërulü singularii, în următorului modü :

a) Adiectivele de dôuë terminaţiunî în ù (?/), ă schimbă
pentru pluralü masculinü, pe u («) în /, şi pentru feme- 
ninü, pe a în e; de es. din: bun-«, plur. bun-/,- bun-,?,
plur. bun-i’.

b) Adiectivele de o terminaţiune în e, formézâ numërulü
pluralü schimbândü pe c în /, atâtü pentru masculinü, câtü 
şi pentru femeninü, precum: singul. bărbat-« mar«, plur.
bărbaţ-J mar-/; cas-« mar-̂ , plur. cas-i? mar-/.
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2) . Substantivele, lângă carî stau adiectivele, potă fi ar­
ticulate saü nearticulate, când staü ele înainte, iar adiecti- 
vulü rëmâne nearticulată, de es. arbore verde şi arborele 
verde. Când însă va fi adiectivulă înainte, atunci elü 
se articulézâ, ïar substantivulă rëmâne nearticulată, de es. 
verdele arbore, frumbsa lima, ascultătorii şcolari, iuţile ful- 
gere, etc.

3) . Când adiectivulă stă în urma substantivului, póte 
lua şi elă articululă impropria celü, cea, însă înainte ; cu 
tote acestea adiectivulă rëmâne neschimbată, de es. dom- 
nu-lă celù bună; dómna cea frumosă.

4) . Adiectivele terminate în seu, cu, gu, pr ; părinte-i«/,
mi-cu, Iun -gu, formézâ G. D. sing, şi întregulă plurală ală 
genului femenină în 7 în locă de e, de esemplu : N. casă 
pdrintèscd, G. Dat. singul. şi întregulă plurală : case pa
rintesci ; sing, masă mied, mese mici ; vargă lunga, vergi 
lungi, etc.

5) . Adiectivele grea, rea formele genului femenină ală 
adiectiveloră greii, reü, facă pluralulă : grele, rele.

6) . Adiective de o singură terminaţiune în c sunt forte 
puţine în limba română, precum : dulc->, lut-̂ , rec- ,̂ sub- 
ţir-r, mar-f, tar-r, mól-e, ferbint-c\ etc.

Adiectivele introduse de curendă în limba nostră şi scrise 
de unii cu e, ca : ambile, geniale, reale, raţionale, sunt 
nisce latinisme nepotrivite cu geniulă limbe! românesc!, şi 
întră mal bine în rândulă adiectiveloră de douë termina- 
ţiunî, de unde ţjicemă : ambil-u— ambil-d, genial-ü—genial-d, 
raţional-ii— raţional-a, real-u— real-a, etc.

7) . Adiectivele terminate în elü, la plurală immóie pe l 
înaintea lui i, întocmai ca substantivele, de es. miş-elu, pl. 
mişe-?; frumuş-r//7, plur. frumuşe-l'; totă aşa adiect. sătu-/?7, 
plur. sătu-?.

NOTa  1. Nouă forma fem, de la nou face plur. not şi nuoï, (mai cu 
séma în Muntenia), ceia ce este reü, ast-felü se dice : case nuoî, haine 
71M01, etc. în locîi de case noue, haine noue, etc.



NOTA 2. Adieetivele femenine, ín tore, de la  masc. tor«, f*a : muri- 
tore, curgëtôre, calëtôre, saritôre, datore, trecëtôre, etc. se declină în gen. 
şi%at. sing, şi în plur. după declinaţiunea l-a cu e, îa r nu după a JII-a 
cu î, cum a r fi regulaţii, de- es. N. A. apa curgëtôre, O. I). apel curgëtôre, 
plur. apele curgëtôre, etc.

COMPARAŢIUNEA ADIECTIVELORŰ

Când se asémënâ sau se compară între sine doué însu­
şiri, ori dóue saü mai multe fiinţe (saü lucruri), carï aü în­
suşiri de acelaşi felii, atunci se observă, că ele (însuşirile) 
potü să fie de acelaşi gradü, saü una din ele poţe să fie 
într’unü gradü mai mare saü mai micü de cátü cea-1-altă, 
saü ín fine póte să fie într’unü gradü forte mare saü forte 
micü.

Deosebimü aşa-dară trei grade de comparaţiune (asëmë 
nare) : positivulu, comparativulu şi superlativulh-

1. Adiectivulü este în gradulü positivü, când arată în­
suşirea fără comparaţiune, saü în acelaşi gradü cu altele, 
de es. şcolarulfl acesta este silitorii, Ioanü este totü aşa 
de silitorii ca şi Vasile.

2. Adiectivulü este, în gradulü comparativü, când arată 
însuşirea într’unü gradü mai mare saü mai micü faţă cu 
altele, de es. şcolarulfl acesta e mal silitorii, de câtü cela- 
laltü ; luna e mai mică de câtü pâmêntulü.

3. Adiectivulü este în gradulü superlativü, când arată 
însuşirea în celü mai mare saü celü mai micü gradü faţă 
cu altele, de es, şcolarulfl acesta e celü mai silitorii din­
tre toţi.

F o r m a r e a  G r a d e l o r u  d e  • C o m p a r a ţ i u n e .

Comparativulü se formézâ punêndü înaintea positivului 
particula mai, iar înaintea numelui alü doilea de compa­
raţiune de câtü saü ca, de es. el sunt măi silitorii de câtü 
lo ani; flór ea acesta c mai f rumosa de câtü mirositóre.

Superlativulü se formézâ punêndü înaintea comparativu­
lui : celü, cea (pl. cei, cele), de es. mërulü acesta e celü măi
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frumoşii dintre tote merele ; casa acésta e cea mat înalta 
dintre tote casele.

NOTA 1. Comparativiiln póte să primeseă înainte adverbul« múltú, 
cu multü, de es. óia este múltú mai folositóre de cată capra.

NOTA 2. Superlativului se mai póte torma cu ajutorulü adverbele 
saü adverbialelorü : forte, prea, tare de totü, peUe mesura, etc. puse îna­
intea positivuluï de es. Ioană este forte sllltwn, etc. Acestü superlativii 
se numesce absolută, fiind-că arată  însuşirea în tr’unu gradă forte înalţii 
fă ră  asemănare cu altele : ïar superlativnlă formată de la comparativă 
cu ajutorulü lui ce'ü, cea se numesce relativă, fiind-că arata însuşirea 
în celă mai înaltă gradă, în comparaţiuue (relaţiune) cu altele.

NOTA 3. Unele adiective, din causa însemnării lură, nu se potă com­
para, de es. merlu, pămntescă, etc.

NOTA 4. A tâtă comparativulă, câtă şi superlativulă relativă sunt 
de doue feluri, de : superioritate saă inferioritate, după cum calitatea 
esprimată prin ele este moi mare (multă, superi oră) saă mai puţină (in* 
ferioră), de câtă aceia, cu care este comparată, de es. flórea acésta 
este mai f rumosa, de câtü mirósitóre (comp. de superioritate) : sau flórea 
acésta este mai puţină mirósitóre, de câtă frumósa (comp. de inferioritate).

2. ADIECTIVELE DETERMINATIVE

Adiectivü in sensü maí largű se numesce orî-ce vorbă, 
care se pune pe lângă unű substantivă.

Adiectivele după însemnare, afară de cele calificative, 
maî sunt şi : cantitative (esprimate prin numerale, definite 
saü nedefinite), posesive-, demonstrative, etc. (esprimate prin 
pronumele corespundëtore) ; de es patru şcolari, clasa a 
patra, cartea mea, casele nóstre, acestü pomü, unii ômenï, 
care şcolară ? càtï-va şcolari, fie-care omü, etc.

Aceste adiective se numescă determinative, fiind-că de­
termină înţelesulă substantivului lângă care se află

NOTA. I)e adiectivele determinative se ţină şi ospresiunile adiecti- 
vale [substantive cu preposiţiuaî], precum şi genetivulă substantiveloră, 
de es. şcolară cu minte, tablă de lemnu, omă fără  încetă tură, casa veci­
nului, etc.
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III. Numeralulű.
Vorbele, cari arată numërulü saü cantitatea fiinţeloră 

saü a lucrurilorü se numescü adiective cantitative saü nu­
merale.

Numeralele sunt de doue feluri :
1. Definite saü determinate, cari arată unü anumitü nu- 

mërü de es. cină  şcolari, o miié de omeni, clasa a treia, 
câte şepte cjile, acestea se dicü în sensulü propriü numerale.

2 . Nedefinite saü nedeterminate, cari arată o cantitate 
nehotărîtă, de es. atâtu, câtă, mulţii, destulü, etc., numite 
adiective nedefinite.

1. N u m e r a l e l e  d e f i n i t e .

Acestea se impartü în cinci clase : a) cardinale, b) or­
dinale, c) distributive, d) proporţionale şi e) multiplicative
saü adverbiale.

a. C ardinalele.

Cardinale se <jicü numeralele, cari arată numërulü fiin­
ţeloră saü lucrurilorü şi rëspundü la întrebarea câţi? câte? 
de es. trei şcolari, fiece mere, etc.

Ele sunt simple şi compuse; simple sunt: de la unulu 
pănă la fiece, apoi suta, miie şi milionu; tóté cele-lalte sunt 
compuse( de es. doï-spre-fiece, patru-fiecï, etc.

Unulü, doi, trei, fiece, suta, miie şi milionu se declină 
atàtü simple, câtü şi în compunere cu altele; însă declina- 
ţiunea lorii e neregulată; tóté cele-lalte sunt nedeclinabile.

Unîi-unulu se declină atâtü cu articlu, câtü şi fără arti-
clu, şi are amèndôuë genurile, de es. 

nearticulată, 
mase. tem.

Sing. N. A. unü 
G. D. unui

o (din ună) *) 
unei

articulată.
mase. tem.
unulü una 
unuia uneia

') OB SERVAŢIUNE. Cei mai mulţi gram atici şi filologi sustinü p ă ­
rerea ca o vine din ună. D-lii Hasdeü în Cuvinte dm bătrâni, dice : că a- 
tâtii numeralulii câtü şi pron. fern, o vine din va; d-lü Creţu în tr’o bro­
şură in titu lată: .,0 nouă etimologie a numeralului romônescu ©w, susţine 
că o pv( vine din lat. alia (vuă, uo, o). Noi înclinămu a admite părerea 
d-luï Schuchardt (Suplement la Cuv. d. betr.) că o vine din ună, elidêndu- 
se n dintre 2 vocale, iar uă contragendu-se în o,
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NOTA 1. Unuln ca numeralű cavdinalu n’are pluralü; însă élu se mai 
întrebuinţeză şi ca numeralű nedefiniţii (numitü şi articlu nedefiniţii saîi 
nehotărîtoru , cu însemnare de óre-care şi atunci se declină şi în plu­
ralü, N. A. unii mase. unele fern. G. D. unoru sau unora pentru amên- 
ddue genurile.

NOTA 2. Ca unulâ se declină şi nedefinitele compuse : vre- 'nulii, vre­
una; nici-unulu, nicî-una.

Doi n’are forme deosebite de câţ i pentru genü; iar gen. 
şi dat, se póte forma cu ajutorulü preposiţiunilorîi a şi la 
de es.

mase. fem. şi eterogenù
N. A. doï doue

G. a doï a doue
D. la doï la doué.

Din doïsQ compune a nhidoï mase. şi amcndùuc fem. care in 
gen. şi dat are amènduorü şi amèndurorü.

NOTA. In locü de amênioï se mai dice şi ambi, ambe [neologismtt], 
eare se póte declina articulaţii şi nearticulată : ambï-e, g. d. ambo'-ă; 
ambii, ombele, g. d. ambihrü mase. ambeloră fem. Formele articulate sunt 
mai destt întrebuinţate.

Trei n’are formă deosebită pentru femeninü, de càtü 
numaî în legătură cu vorbele câte şi tote: câte-trele, töte- 
trele (pentru fem. şi eterog.) îar pentru mase. câte-trei> 
toţi-treî.

NOTĂ. In legătură cu totii se mal diee şi : tustrei, tustrele.

Cardinalele tţece, sută, mile şi miliőm  se iaü ca substan­
tive şi se declină ca acestea anume : eţece şi miie (femeni- 
ne) după a III-a, pl. deci, mii; sută (fem,) după I-ia, pl. sute; 
'ar milionu (eterogenü) după a Il-a, pl, milibne.

NOTĂ. Sută miie şi milionü potü ti articulate atâtu  în sing, câtă şi 
în plur. pr. sut-a, mii-a, milionu-lă, pl. sut,e-le, mii-le, mUione-le, îar dere pri- 
mesce articlu numaî în plur. eleci-le.

b). O rdinalele.

Ordinale se chiamă numeralele, carî grată şirulu saü or­
dinea, rëspun^êndü la întrebarea alu eâte-lear a câta saü
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a càtea? de es. alu doilea şcolarii, a doua casă, a 4ece-a 
i}\, etc.

Numeralele ordinale, afară de àntàiu, sunt tote compuse 
din cardinale, punêndü înaintea lorü articlulü alti, a, ïar 
în urmă le, a, maï adăogândă la masculină şi particula a, 
de es. masc. alu doi-le-a, alu patru-le-a, alu ^ce-le-a, fern. 
a patr-a, a opt-«, a dôuë-deci-a, etc.

NOTA l. Ordinalele în gen. şi dat. nu se potü dice, de câtü eu a- 
jutorulü articluluî impropriu célú, cea, urm atu de preposiţiunea de, îar 
numeralulü rëmâne neschimbaţii, de es. celui de alit doi-lea, celei de a 
şepte-a, etc.

NOTA 2. Anta iu se pute întrebuinţa în tre i teluri: a) cu articlulü în 
urm ă: ântâiu-lü, ântăi-a, şi se declină regulaţii ca adiect. calificative; 
b) cu doi articli: alû ântâiu-lea saü ală ântăi-lea, a ântâi-a-, c) cu arti­
clulü célú, cea urmaţii de prepos. de : célú de-ântâiă (contrasă dintâiu), 
etc. în acestü casü se declină numai célú.

In locu de ântâhi, se mai dice şi primú-á (neologismil).

NOTA 3 Ordinalele formate de la cardinalele compuse urineză re­
gula celoril formate din cardinalele simple, de es. alá optüsprê-çlcce-lea, 
a doué-ç/eci şi cincï-a; numaï ântâiu-lü, ăntâi-a după jled  e înlocuiţii prin 
unu-lü saü unu-lea, una, de es. alû treï-deci şi wnu-lea, a patru-decï şi 
una, etc.

cj. D istribu tive le .

Distributive se tjicü numeralele, carï arată o împărţire 
egală după numërü, réspun^énü la întrebarea : căte-căţî? 
câte-căte ? şi se formézâ de la cardinale, punêndü înaintea 
acestora vorba câte, (care rëmâne neschimbată), de es.
câte doi, cate dece, etc.

d). Proporţionalele.

Numerale proporţionale sunt acelea, cari arată (afară de 
simplu) de câte-ori ună lucru se ia mai mare de-câtă al- 
tulă, pusă ca unime. Se întrebuinţâză numai următorele 
aptă : simplu (neologismă), îndoiţii, întreită, împătrită, în- 
cincită, îndecită, însutită şi înmiită.

NOTĂ. Proporţionalele, afara de simplu, sunt participii ale verbelorü 
derivate din cardinalele corespundetóre. Când se punit pe lângă sub­
stantive se întrebuinţâză şi se declină ca adiectivele, de es, resplată în­
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doită, fo l  îndoite, etc.; iar când se pună pe lângă verbe, adiective şi 
adverbe, atunci se consideră ca adverbe şi rëinânü neschimbate.

In locii de îndoiţii şi intreitù se mai întrebuinţeză neologismele: dwphi 
şi triplu.

e). M u ltip lica tiv e le  saű adverbialele .

Multiplicative se (Jicü numeralele, cari arată repeţirea 
unei lucrări saü existenţe şi rëspundü la întrebarea de cn- 
te-orï? de es. odată, de dóue-ori, de cincî-orï, etc. Ele se 
mai numescü şi adverbiale, fiind-că tot-dea-una staü pe 
lângă verbe, de es. a fostă odată, a scrisă de dtme-orî, etc.

A rară de odată, cele-lalte se formézâ de la cardinale cu 
prepos. de înainte şi particula ori (din oră) în urmă.

2. N u m e r a l e l e  s a u  a d i e c t i v e l e  n e d e f i n i t e .

Adiective nedefinite se <̂ icu numeralele, cari arată unii 
numërü saü o cantitate nedeterminată, şi sunt următorele: 
atătîi, câtă, multă, puţină, destulă, precum şi compusele 
cu unele din acestea ca: ori-cătă, fie-cată, cătu-va, etc.

Atătu, câtă se declină ca numeralulü unu şi nu primescü 
articlu.

Atâtă primesce în N. şi Ac. plur. unü a la urmă: atâţi-a, 
atâte-a.

Câtă în legătură cu particulele : ore, ori, vc-o, ţie, etc., 
forméza nedefinite compuse, cari se declină ca simplulű, 
îar particulele rëmânü neschimbate.

Multă, puţină şi destulă se declină ca adiectivele califi­
cative, de regulă nu primescü articlu şi potü să stee atâtü 
înaintea câtü şi în urma substantivelorü. Multă şi puţină 
când staü înaintea subst. aü gen. şi dat. plur. în oră: mul' 
torn saü puţinorăi omeni.

NOTĂ. Unii gramatici maî pună între numeralele nedefinite şi pe 
tată şi altă,. cari însă sunt pronume (nedefinite) adiectivale. Tntă ca pro­
nume nedefinită are sensulu de fie-cure, îar când este întrebuinţată ca 
numeráin, precum : boii aă mâncată to t 'C l  fènnlû, e.lă a dormită t ó t ă. 
diuo, etc. nu putemă să dicemă că e n'definită, pentru-că deşi nu arată 
uuă numërü anumită, esprimă însă unu întregii determinată.

[To>ă se maî întrebuinţeză ca particulă întări tőre pe lângă numeralele 
definite, de la trei însusu de es. toţi patru, tóté cinci, etc.

(Despre totu şi altă vedî la  pronumele nedefinite),
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IY. Pronumele
Vorba care se pune în loculü unui nume se (Jice pro­

nume, de es. în locü să cjicemü : Petrii învaţă, Maria scrie, 
putemil (Jice : elfi învaţă, ea scrie ; elfi şi ea sunt pronume.

Pronumele se împartü în 6 clase: 1. Personale, 2. pose­
sive, 3. demonstrative, 4. relative, 5. interogative saü lutri­
ba tőre şi 6. nedefinite.

După întrebuinţare le împărţimă în doue clase : a) sub­
stantivale, carï staü tot-dea-una singure şi nu se punü nici­
odată lângă vre-unii nume ; ast-felü sunt pronumele perso­
nale şi întrebătorulă cine cu compusele luî; b) tóté cele­
lalte sunt adiectivale, pentru-că se potă întrebuinţa nu nu 
maî ca pronume (singure), ci şi ca adiective pe lângă vre­
unii substantivă, de es. cartea mea este frunwsă, ncestfi 
şcolarii învaţă bine etc. şi ele se concordă cu substanti- 
vulă, pe lângă care staü, în genă, numără şi casă.

1). PRONUMELE PERSONALE.

Pronumele personală este de natură substantivală, care 
ţine loculü de persona şi arată atâtü la singulară câtă şi 
la plurală trei raporturi personale diferite ; aşa-dară sunt 
trei persóne : persona ântâia este eîi la sing., noi la plur. 
care vorbesce ; persona a doua : tu la sing., voi la plurală, 
cu care vorbesce persona ântâia ; persona a treia este a- 
ceia, despre care se vorbesce şi represintă o personă saă 
lucru, fie present î saă absentă. Acéstá personă se repre­
sintă cu elu mascul, ea fem. pentru singulară; ci mascul. 
ele fem. pentru plurală ; maî departe în loculă personeî a 
treia se póte pune : dînsulu-dînsa acelîi-acea.

Pronumele personală este de doue feluri : simplu şi com­
pusă.

a) Celă simplu este : pentru singul. eu, tu, elîi-ea, pentru 
plurală : noi, voi, ei-cle.

NOTA. La persona a treia se mai adaugă şi retiexivulii : fie, sine.

b) Pronumele pers. compusă este : pentru sing, eü-însii-mï 
tu-insu-iï, elü-însu-sï ; plurală : noï-însi-ne, voî-înşi-ve, eî-înpi-şî.
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DECLIN AŢIUNE A PRONUMELORU PERSONALE

a) P ronum e personale sim ple.

HPexsóina, X.

Plur.Sing. N. eu.
G. —
D. mie, îmï, -mi 
A. pre mine, me,

voi,

noue, ne, ni, 
pre noï, ne,

Sing. N. tu,
G. —
D. ţie, ifi, -fi 
A. pre tine, te, 
V. tu!

tPexsóxxa. XX.

Plur. noï,

voue, ve, vi, 
pre voi, ve, 
vol !

Peisóna III

Masculinii Feineniuü. Reflesivií.
Sing. N. elïi, Sing N. ea,

G. lui, G. ei, Sing. N. —  —
D. lui, ii, -ï, D. et, îï, -ï G . ------
A. pre élu, îlü, -lu A. pre ea, o, D. sie, îşi, S*
V. -------— V. A. pre sine, se

Plur. N. ei. Plur N. ele, Plur. N. —  —
G. loru, G. lórit, G. —  -
D. lorü, le, li, D. lórit, le, li, D. sie, îşi, •sï
A. pre ei, îï, -ï. A. pre ele, le, A  pre sine, se
V. — ------ V. — —

b) P ronum ele personalü  com pusu.

P’exsóxxa, I  
Masculinii. Feiucninu.

Sing. N. eü însu-mî, însa-mï,

D. mie-însu-mï, însă-mî, 
A. pe mine-însu-mï, însă-mî, 

Plur. N. noî-înşi-ne, înse-ne,

D. noue-înşi-ne, înse-ne, 
A. pe noî-înşi-ne, înse-ne,

Peisóaa II 
Masculin« Feineninu.

Sing. N. tu însu-ţî, însă-ţî,
G. _  _  -̂------
D. ţie-însu-ţî, însă-ţî,
A. pe tine-însu ţî, însă-ţî, 

Plur. N. voî înşi ve, înse-vë,
G. ------ - -  ^-------
D. vôuë-în§i-vë, înse-vë, 
A. pe voî-înşi-ve. înse-vë,



^ e x s o n a .  I I I
Masculinii. FeineninS.

Sing. N. elO-însu-şî, Sing. N. ea-însă-şî,
G. luî-însu-şi,
D. luî-însu-şî,
A. pe elti-însu-şî,

G. eî-însă-şî, 
D. eî-însă-şî,

Pair. N eî-înşi-şî,
A. pe ea-însă-şî, 

P hír. N. ele-înse-şî,
G . ----- - —
D. lorO-înşi-şî, 
A. pe eî-înşi-şî,

G . -----------
D. lorti-înse-şî,
A. pe ele-înse-şî.

O b s e r v a ţ i u n î  a s u p r a  p r o n u m e l o r u  p e r s o n a l e .

1) . Pronumele personale se îcü şi substantivale, pentru 
că ele ţină tot-dea-una loculü substantivelorü.

2) . Genitivulü singul. la aceste pronume lipsesce şi se în-
locuesce cu posesivulü : vieil, tai, sen, nostru, vostru, cu
art. alu, a, al, ale, înainte.

3) . Dativulü şi Acusativulü, atâtü la singul. câtü şi la 
pluralű aű forme duple : întregi şi scurte'.

a) Cele întregi sunt : pentru Dat. sing, mie, ţie, lui, ei; 
pluralü : noue, voue, lorii; îar pentru Acusat. sing, mine, 
tine, elfi, ea, plur. noi, voi, ei, ele. Aceste forme întregi 
sunt tot-dea-una accentuate şi se numescü absolute, şi la 
Acusativü sunt tot-dea-una însoţite de preposiţiunea pre 
(pe), de es. pre mine, pre tine, pre noï, etc.

b) Formele scurte pentru Datívü sunt: mi, li, şi, î, pen­
tru singulară; ne, ni, vc, vi, le, li, pentru pluralü; îar pen­
tru Acusativü sing, me, te, se, lu, o; pluralü : ne, ni, ve, 
se, i, le. Aceste forme scurte de Dativü şi Acusativü se 
numescü pronume conjuncte, pentru-că sunt tot-dea-una 
în legătură cu alte vorbe, înaintea saü în urma lorü, de es. 
me-ducü, scrie-//«, du-te, .sculaţi-r/f, chiamă-/«, spune-/, etc.

NOTA 1. D ativiî scurtaţi mi, ti, ţi, î, şi ac. hi. i, flind-că nu formeză 
o silabă întregă, când staii singurii, primescii înainte unii f, care nu tre- 
bue însemnaţii cu apostrofă, când n’aveinü trebuinţă de ehi.

NOTA 2. Formele scurtate ale Dativului şi Acusat. de la persona I 
şi II  se întrebuinţeză atâtü  ca reflesive, de es. ine laudű (eü-însu-mï), 
spelaţi-ve, etc., câtü şi ca nereflesive, de es. me laudă (alţii), vë întrebă, 
etc. Formele scurtate de pers. I I I  i, là, o, i, le, se întrebuinţeză totvi- 
dea-una ea nereflesive, de es. le scriu, chiamă-i, etc., iar formele ţie, 
se, sine, se întrebuinţeză totü-dea-una ca reflesive.
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4) . Dintre pronumele personale numai tu are Vocativü.

NOTA. Ca Vocativü la persona 2-a figureză vorbele mă (p. mase.) fa 
şi tu (pentru femeninü).

5) . Pronumele personale compuse se formeză din cele 
simple combinate cu vorba insu, insă, şi cu pronumele 
conjuncte mi, fi, şi, ne, ve\ observându-se, că în acéstâ 
compunere numai partea ântâiă eu, tu, etc. se declină; 
partea me^iă insu, insa, numai după genii şi numërü, îar 
dativele de la urmă rëmânü neschimbate.

6) . In loculü pronumelui personală de persona III se 
mai întrebuinţâză : dinsulu-dînsa, plur. dinşiî-dînsele.

2. PRONUMELE POSESIVE.

Pronume posesive se numescü acelea, carî arată, că fiin­
ţele saü lucrurile sunt posesiunea cuî-va, adecă ele espri- 
mă însuşirea unei fiinţe saü unui lucru de a fi stăpânită 
de cine-va, fie de persona I, II saü a III, prin urmare pro­
numele posesive au forme deosebite pentru tote trei per- 
sónele şi amêndôuë genurile şi sunt: mase. meu, ten, seu, 
nostru, 'vostru, fem. mea, ta, sa, nóstra, vostră.

Ca adiective se concordă cu substantivulü pe lângă care 
se punü, adecă cu subst. care arată fiinţa saü lucrulű stă­
pânită, îar nu cu persona, care stăpânesce,

Ele se declină regulatü ca adiectivele cu doué termina­
ţi unî, cu deosebire că femeninele mea, ta, sa, se declină 

.ca subst. în ea, (stea, adiect. grea, rea).

Persona
Genulù
Sing. N. 

G.

II ni
maso.

A. meü,
D. meü,

Plur, N. A. G. D. meï,
Sing. N. A. nostru, nostră vostru, vostră 

G. D. nostru, nóstre, vostru, vóstre 
Plur. N. A. G. D. noştri, nóstre'voştri, vóstre

fem. mase. fern. mase. fern.
mea, sëü, sa, sëü, sa,
mele, sëü, sale> sëü, sale,
mele, sei, sale, sëï, sale,

NOTA 1. Posesivele staü fórte rarü  singure în vorbire, şi atunci 
primescii înainte articlulu: alit, a, ai, ale, concordându-se cu substanti­
vulü supt-înţelesu.

în trebuinţate ca adiective ele se púnü de regulă după substantivű şi



fără avticlu, ïar substantivulü e tot-dea-una articulatü, de es. calulú meiV 
cartea ta, părinţii noştri, casa vôstra, etc.

Când posesivele stau înaintea substantivului, ceia ce este mai rarű, 
atunci primescîi înaintea lorii art. alu, a, ai, ale, ïar substantivulü ră­
mâne nearticulaţii, de es. alü nostru părinte, aï teïfratï, ale fale fapte, e te.

NOTA 2. Pentru persona III-a se mai întrebuintéza genetiviï pron. 
personale : lui, et, când este unü posesorii şi lorii, când sunt mai mulţi; 
de es. părintele iubesc,e pe fiúin seü (saü : fiii sei, fiúin lut, fiii lui), însă 
părinţii iubescii pe fittlu (sau fiii) lorii (ïar nu : sei).

Sêü, sa, set, sale se întrebuintéza numai atunci, când substantivulü, 
care arată pe posesorii, este subiectulu proposţiunii, sau când nu se póte 
face confusiune, alm intrelea se întrebuinţeză genetiviï pronumelorü per­
sonale lui, d , (orű, de es. Vasile a vefatu pe Oheorghe şi pe fratele l ’a .! , 
aici lui arată pe Gheorghe, iar seu ar arăta pe subiectulu Vasile.

NOTA 3. Numele de rudenie ca tută, mamă, frate, soră etc. potü sta 
înaintea posesivélorü şi fără articlu de es. tată-meu, mamă-ta,, frate-teii, 
soru-sa, etc. In legătură cu numele amintite posesivele meii, teu, seu se 
contragü adese-orî în mio, to, so, de es. frate-mio, tată-to, unchiu-so etc.

NOTA 4. ln  loculü posesivelorü adese-orî se întrebuiuţeză dativiî 
scurtaţi aï pronumelui personalü, de es. asapră-mî (în locü de asupra-mea), 
din parte-ţi (din partea ta), din pai te-ne (din partea nostră), etc.

3. PRONUMELE DEMONSTRATIVE.

Demonstrative se numescü pronumele, carï înloçuindü 
pe unü substantivü'arată fiinţa saü lucrulü, despre care se 
vorbesce, şi ast-felü determinându-lü îlü deosebesce de alte 
fiinţe saü lucruri de acela-şî felü.

Demonstrativele sunt de doue feluri : a) demonstrative, 
cari arată fiinţa saü lucrulü, ce este aprôpe (în timpü saü 
în spaţiO) precum : acestü, cestü şi estü ; b) demonstrative, 
cari arată pe cele de departe, precum: acclü, celü şi elü.

Demonstrativele se întrebuinţdză atâtü ca substantive 
(singure), câtü şi ca adiective punêndu-se înaintea saü în 
urma substantivului, şi se declină, după genü şi numërü’ 
în modulü urmätorü :

a). D em o n stra tiv e  de aprőpe.
M ascu lin ii. Fem cniufi.

Sing. N. A. acestü, cestü, ëstü; — acésta, céstâ, astă,
G. D. acestui, cestui, ëstuï;— acestei, cesteï, astei, 

Plur. N. A. acestï, cestï, ëstï; — — aceste, ceste, aste,
G. D. acestorü, cestorü, ëstorü;— acestorü, cestorü, astorü.
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b). D em o n stra tiv e  departe.

Mascnlinn. Fenieninfi.

Sing. N. A. acelü, celü, ëlü; — —  acea, cea, a,
G. D. acelui, celui, ëluï;—  —  acelei, celei, elei,

Plur.^S. A. acei, ceï, ëï;—  —  acele cele, ele,
G. D. acelorü, celorü, ëlorü; — acelorü, celorü, ëlorü.

c). D em onstra tive le  d e te rm in a te  cu su fix u lű  a la  
u rm ă , ( în tre b u in ţa te  ca su b stan tiv e ).

O-eicvu-liă. i n a s c v i l i i n ï i

1). De aprópe.

Sing. N. A. acest-a, cest-a, ëst-a,
G. D, acestui-a, cestui-a, ëstui-a;

Plur. N. A. acesti-a, cesti-a. ësti-a,
G. I). acestor-a, cestor-a, ëstor-a.

2). Departe.

Sing. N. A. acel-a, cel-a, ël-a,
G. D. acelui-a, celui-a, ëlui-a;

Plur. N. A. acei-a, cei-a, ëi-a,
G. D. acelor-a, celor-a, ëlor-a.

O-en-u-l/u. feirLeninû

1). De aprópe.

Sing. N. A. acést-a, cést-a, ast-a, (ést-a),
G. D. acestei-a, cestei-a, astei-a, (estei-a); 

Plur. N. A. aceste-a, ceste-a, aste-a, (este-a),
G. D. acestor-a, cestor-a, astor-a.

2). Departe.

Sing. N. A. aceea, 
G. D. acelei-a, 

Plur. N. A. acele-a, 
G. D. acelor-a,

ceea, a-a (pronunţaţii aia), 
celei-a, ëlei-a; 
cele-a, ele-a, 
celor-a, ëlor-a.
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NOTA 1. Pronumele demonstrative pe lângă sufixulă a, se maï potü 
întări cu -fi", de e. acel-a-şi, acee-a-.çi, etc.

NOTA 2. Demonstrativul« celă, cea, servesce şi de articulü înaintea 
adiectiveloiă (vedî la  declinaţiunea adiectivelorü).

OBSERVAŢIUNE. Din pronumele demonstrative şi nedefinitulu altü- 
altă, puncndu-se între demonstrativii şi nedefinită unü l (din ală). se 
formeză pronumele compuse: acesta-l-aUú acela-1-altű, în cari se declină 
amêndouë părţile, şi demonstrativulü póte să păstreze saü să perdă 
pe a, de la fine de e. gen. acestuia-l-altă şi acesluï-1-altü-, şi se declină în 
modulă următorii :

Genulu masculinii
Sing. N. A. acesta-l-altă, acela-1-altű;

O. D. acestuî-l-altă, aceluï-1-altü;
Plur. N. A. acestî-l-alţî, aceî-l-alţî; .

6 . D. acestoră-l-alţî, aceloră-l-alţî;

genulu fenteninu
acésta-1-aha, acea-l-altă, 
acesteï-1-alte, aceleï-1-alte, 
aceste-l-alte, acele-l-alte, 
acestorü-1-alte, aceloră-l-alte.

NOTĂ. do tă  aşa se declină şi următorele : cesta-1-altü; cela-l altă s. cestü- 
l-ahű, celă-l-altă, plur. cestia-l-alţi, ceia-l-alţî saă cei-l-alţi, precum şi ie . 
meninele Icră.

OBSERVA (TUNI ASUPRA PRONUMELORU DEMONSTRATIVE.

1) . Pronumele demonstrative sunt primitive şi derivate; 
primitive sunt numai doue : ëstu, mase., esta fern., şi cin 
mase., a fern.

Cele derivate se forméza delà aceste dóue primitive prin 
antepunerea prefixului ce (care, după opiniunea filologului 
romaniştii Diez, echivalézâ cu latinesculü ecce), de unde 
avemü demonstrativele compuse : ccstû mase. céstâ fern. 
celü mase., cea fern. Din aceste forme apoi prin punerea 
înainte a particulei a avemü formele : acëstü mase., acesta 
fem., acela mase., acea fern.

2) . Este de observatü, că pronumele demonstrative ro- 
mânescî stau de regulă înaintea unui substantivü, pr. a- 
cestü omü, acéstâ copilă, plur. aceşti omeni, aceste copile.

Iar câ îd nu este necesitate de a se esprima substanti- 
vulü, saü când staü în urma substantivului respectivii, a- 
tunci pronumele demonstrative la tote caşurile şi ambii 
numeri ;e întăresefl prin sufixulü a.

Aşa de esemplu se i îce: pentru mase. Sing. N. A. a- 
cest-a, G. D. acestui-a; Plur. N. A. acesti-a; G. D. aces-

4*
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tor-a; Femenină: Sing. N. A. acést-a, G. D. acestei-a; 
plur. N. A. aceste-a, G. D. acestor-a.

Sau în urma substantivului respectivă: Sing. mase. N. 
A. omulü acest-a, G. D. omului acestui-a; Plur. N. A. <5- 
meniî acesti-a, G. D. ómenilorű acestor-a, etc. (despre care 
mai pe largă la Sintaxa specială).

3). Pronumele demonstrativă acelii, la tóté genurile, nu- 
merii şi caşurile, pe lângă sufixulă a, se mai póte întări 
şi cu pronumele conjunctă de dativă -şi, (îşi), de unde a- 
vemă interesanta compunere a acestui pronume în limba 
nostră, care se declină astü-felü :

NOTA. Acesta compunere corespunde cu demonstrat, lai. : idem, ea- 
dem, idem, şi cu espresiunea francesă le même, la même, de es. le meine 
komme, la même ferne -acel-a-sï omit, ace-a-şî femeie.

Pronumele relativă este acel-a, care se raportă la unu 
substantivă disü mai înainte, ce se n imesce antecedentele 
lui; de es. când dicemă : copilulă, cai e ascultă pe părinţi, 
este celă mai fericita ; aici vorba care, se numesce relativă, 
pentru-că se raportă la substantivulu »( opilulît ,̂ d'sü maï 
înainte. Relativele în limba română sunt: cine, care, ce.

Regula I. Relativulă care se declină după genă, nu­
mără şi casă şi primesce articlu. Cine, are numai singulară 
şi se declină astu-felă : N. Ac. cine, G. D. cui.

Regula II. Pronumele relativă ce este nedeclinabilă, se 
aplică numai la N. şi Acuş. singul. în acei-a-şî formă.

Masculină
Sinsş. N. A. acela-şî,

G. D. acelui-a-şî, 
Plur. N. A. acei-a-şî,

G. I). acelor-a-şî.

acâ-a-şî,
acelei-a-şî,
acele-a-şî,
acelor-a-şî.

Femeninu

4). PRONUME RELATIVE.

Declinarea relativului care.
(îennlîi masculinii

Sing. N. A. care şi carele,
G. D. cărui şi cărui-a; 

Plur. N. A. cari şi carii,
G. D. căroră şi căror-a.

(ícnulü feireninii
care şi can a, 
cărei şi cărei-a, 
cari şi carile, 
căroră şi căror-a,
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NOTA 1. Kelativulü compusă celu-ce, este formată din demonstrati- 
vuKi cetii combinată cu ce, în care numai partea primă se declină după 
declinaţiunea demonstr. celă ; relativulu ce remâne nedeclinabilă.

NOTA 2. Eelativulă concordă tot-dea-una eu antecedintele seu nu­
mai în genü şi moneră ; iar camlă depinde de la  loculă, ce-lă ocupă în 
proposiţiune.

N< >TA 3 In loculă relativeloră care, ce, când sunt în  legătură cu 
preposiţiunile in, din, se întrebuinţeză adese-orî adverbele re la tive: 
unde, de unde, când, de când, de es. Şcdla, unde (în care) înveţi; din ç/iua, 
de când (din care) a ï sosită, nu te-am mai veţlutu.

Pronume interogativii numimü acel-a, cu care întrebămu 
despre persóne saü lucruri, saü şi despre însuşiri.

R egu la  I .  Pronumele interogative sunt: cine? ce? care? 
ele se distingü de pronumele relative numai prin aceia, că 
staü tot-dea-una la începutulü construcţiunilorfl saü îna­
intea unui substantivü, dândü o ideie de întrebare, de es. 
care casă ve^î ? ce carte aï cetitu ?

R eg u la  II . Interogaţivulü cine? are sensu substantivalü 
şi întrebâmü cu elü despre persóne ; iar interogativulű care ? 
are mai multü sensu adiectivalü, de câtü substantivalü şi 
întrebâmü eu elü despre lucruri saü obiecte, câte-o-dată şi 
despre persóne. Interogativulű ce se póte întrebuinţa atâtü 
pentru lucruri, câtü şi pentru persóne, în acestü casü însă 
numai împreună cu numele, de es. ce şcolarii a eşitu. ?

NOTA 1. Interogativulű cine? se declină fără genă, numai în singu­
lară  de es. N. A. cine? G. D. cin t  interog. care ? se declină după genă, 
numără, casă, articulată şi nearticu lată  întocmai ca  pronumele relativă.

>,OTA 2. Din interogativele, cine.? cet şi care? combinate cu părti­
celele ver, óre, fie, etc. puse înainte şi cu «a pusă în urmă, se formeză mai 
multe pronume substantivale şi adiec.tivale nedefinite, pr. ver-cine, dre- 
cine, fie-care, cine-va, ver-care, dre-care, care-vn.

NOTA 3. Pronumele care, când nu  este însoţită de substantivulă seu 
respectivă, primesce la Genet. şi Dat. singulară şi plurală, ca şi rela- 
tivulă, suf xulă a. Aşa de esemplu : cărui omu saă eărui-a ; cârmii 6-
menî sau :ăror-a ; cărei copile sau cărei-a, căroră copile satt căror-a.

NOTA 4. Când se întrebă despre speciile sau însuşirile fiinţeloră saă 
a lucruriloră, atunci interog. ce se întăresce prin cuvîntulă felii, de es. 
c e  f e l i a ,  de cărţi suni acestea ? c e  f e l ő l ,  de prietenă eftî tu ?

5). PRONUMELE INTEROGATIVE.
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6). PRONUMELE NEDEFINITÜ.

Pronumele nedefinite arată într’unü modű generalii şi 
nehotărîtii fiinţa saü lucrulü, în loculü cărora se pună. Ele 
aü natură atâtü substantivală, câtă şi adiectivalâ.

Pronumele nedefinite sunt următorele :
Altă-ă, nime sau nitnene, nimica saü nimicu, cutare, totîi-â, 

unulü, una, precum şi tote compusele din care, cin:, ce şi 
unulîi şi din părticelele : fie, veri, vre, óre, ori, ori-şi, mă­
car, nes şi nici, puse înaintea lom şi va pusü la urmă, d. e.
fie-care fie-care fie-ce
verî-care verî-cine verî-ce
óre-care óre-cine óre-ce
orî-care orï-cin a orî-ce
orî-şi-care orî-şi-cine ori-şi-ce
măcar-care măcar-cine măcar-ce
nes-care nescine nes-ce
care-va cine-va ce-va,
vre-unulă vre-una etc.
nicî-unulă nicï-una, etc.

Tóté pronumele compuse se declină ca cele simple, îar 
părticelele rëmânü neschimbate.

Altu-ă întrebuinţată ca adiectivü se pune tot-dea-una 
nearticulată înaintea substantivului şi se declină ca demon­
strativul acestü, acésta, de es. G. Dat. sing, altui m. altei 
f., plur. N. A. alţi m. alte f. G. D. altorii. Iar întrebuin­
ţată ca substantivă primesce în N. A. articlulă propriă, şi 
G. D. particula a, precum :

Sing. N. A. altulu m. alta f. G. D. altui-a m. altei-a f., 
plur. N. A. alţii m. altele f., G. D. altor-a.

Nime saă nimene se întrebuinţdză ca substantivă şi nu­
mai în sing, şi are Gen. Dat. nimenuî saü ni mer ui şi se 
póte întări cu particula a, pr. N. nimene-a, G. D. nnnenui-a.

Cutare se declină ca relativulă care-
Toţii -tóta se declină în sing, numai după genă; în plur. 

N. A. top, töte, ïar G. D. neregulată: -tuturorü saă tuturor-a. 
Toţii se articulézâ numai când este singură saă în legătură 
cu preposiţiunea cu, de es. totu- 1Ű e pierduţii, cu toţi-l tre- 
oue să înveţănm.
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b
ï

ţ

t

Í"£[:
I

jt
k

zt
r

Unulü se întrebuinjézâ ca pronume numai articulatü.

OBSERVAŢIUNE. Unele din pronumele nedefinite se întrebuinţezi 
numai în sing, de es. nimenea şi compusele cu cine’ iar altele numai în 
plur. ea nis-ce, nes-cari, etc.

V. Verbulü.
Verbü se numesce vorba, care arată lucrarea saü starea 

(firea) unei fiinţe sau a unui lucru. Verbele sunt partea 
cea maî importantă a unei limbi, fiind că fără ele nu pu- 
temü esprima cugetările nóstre, nu putemü forma propo- 
siţiunî, adecă nu putemü vorbi.

OBSERV AŢIUNE. Proposiţiunea stă din dóue părţi : subiecţi şi predi­
caţi Subiecţi nuinimü vorba, care ara tă  fiinţa sau lucrulfi, cărui-a i se 
atribuesce o lucrare saü o stare, ia r predicată vorba, care esprimă lu­
crarea saü starea atribuită fiinţei saü lucrului, de es. şcolaruli învaţă, 
pomuli infloresce, etc.

1. ÎMPĂRŢIREA VERBKLORÜ DUPĂ ÎNŢELEŞII.

Verbele după înţelesulft lorü se împartü în: predicative 
şi nepredicative saü auxiliare.

a) . Predicative se numescü verbele, cari potü forma sin­
gure predicatulü proposiţiuniî de es. scolarulă scrie.

b) . A^predicative saü auxiliare se numescü verbele, cari 
nu potü forma singure predicatulü, ci numai în unire cu 
alte vorbe, de es. Ioană este şcolară.

NOTA. Sunt trei verbe auxiliare în limba română : sunt, am şi voiü. 
Sunt se numesce auxiliarii de predicaţii, iar am şi voiü auxiliare de con­
jugări.

Sunt (a fi) púte sta şi ca predicaţii, când însemueză aflarea unde-va, 
de es. not suntemu în scotă; asemenea trebue să deosebimü auxiliarele 
am şi voiü de predicativele : am (a avé) şi voesca [a voi].

Unele verbe predicative însemnéza lucrare, precum: scriu, 
cântă, vedă, mergă, etc. şi se numescü active', altele espri­
mă stare, precum: şedă, dormă, stau, etc. şi se numescü 
neactive saü neutre.

Verbele active se potü subîmpărţi :
a). Active transitive, când însemnéza o lucrare, ce póte

Ï



trece asupra unei fiinţe saü a unui lucru, de es. Vasfle 
scrie tema, eu laudù pe şcolari, copii spunü adevcrulă, etc,

b). Active netransitive, când însemnéza o lucrare, ce nu 
póte trece asupra unuï obiectü, de es. mergu, fugit, viu, 
saru, etc.

NOTA 1. Tóté verbele neutre sunt netransitive, pr. sedii, dormit, etc.

NOTA 2. Unele verbe active se potü întrebuinţa atâttt ca transitive, 
eâtü şi ca netransitive, precum : cântă, strigă, plângă, ascultă, rilă, etc.

NO T a  3. Unele verbe netransitive devinü transitive numai cu unii 
obiectü de aceea-şî rădăcină saü cu înţeleşii analogii, de es. am cisată 
unu visă plăcută, dórme somnii adâncă, etc.

Verbele active transitive se potü schimba în pasive şi 
reflexive.

Pasive se numescü verbele, cari însemnéza o lucrare, ce 
vine asupra subiectului de la unü obiectü externü, şi se 
potü forma de la verbele transitive în doué moduri : saü 
cu participiulü verbului respectivii şi cu ajutorulü verbului 
a fi, de es. sunt lăudaţii, aţi fostu lăudaţi, şcolarii leneşi 
sunt pedepsiţi de profesori, etc.; saü punêndü înaintea ver­
bului transitivü acusativiî scurtaţi aï pronumelui personalii, 
de es. me laudă, te laucfî, se laudă (de alţii), pomulu uscată 
se taie şi se aruncă în focă, etc. „

Construcţiunea cu pronumele este mai rară, de câtfl cea 
cu ajutorulü verbului a fi.

Reflexive se numescü verbele, cari arată o lucrare, ce 
ese de la subiectü şi se íntórce totü asupra lui, adecă a- 
ceia-şî personă face şi primesce lucrarea, este şi subiec- 
tulü şi obiectulü verbului Obiectulü se esprimă tot-dea-una 
prin pronumele personale conjuncte din acusativü, de es. 
me spêIn, eî se laudă, seulaţi-ve, îmbracă'te, etc. Acestea 
se numescü reflexive proprii-

NOTA 1. Se mai consideră ca verbe reflexive (improprii) şi unele 
verbe transitive, cari pe lângă obiectulü dreptü mai aü şi unü obiectü 
indirecţii şi care se esprimă prin dativii scurtaţi aï pronumelorü perso­
nale, de es. imî cumpără haine, îşi face casă, spèlafi-vê manile, şi-a tunsă 
perulă, imî aducă aminte, etc. Aceste verbe s’ar putea numi reflexive 
improprii.
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NOTA 2. Mai sunt unele verbe, caii numai după formă sunt refle­
xive, iar după înţeleşii sunt satt active netranskive ea: ine temă, mè ulăni/ă 
etc. satt neutre ea : më miră, vie uită, etc. satt pasive : me nască, mè Imjv- 
descit, ete.

Verbele, după unirea lorii cu subiectulü, se mai imparti:
m personale şi unipersonale.

Personaje se numescü verbele, cari şe potü uni cu subi- 
ectulű lori: după miment şi după cele trei persona- Tote 
verbele, despre cari s:a vorbită până acum, sunt personale.

Unipersonale se <Jicti verbele, cari nu se întrebuinţez,ă 
de câtă în persona a treia, precum : plouă, ninge, fulgeră, 
lună, etc.; aceste verbe fiind-că n’aii ,, de câtă persona a 
treia, se numescü unipersonale proprii; altele însă se în- 
trebuinţeză numai în unele împrejurări ca unipersonale, Tar 
după înţeleşii sunt active transitive ori netransitive, pre­
cum : se fiice, se aude, se cade, se cuvine, etc.; acestea se 
numescü unipersonale improprii.

Ast-felu verbele, după înţelesul» lorü, se impartü in : 
predicative şi auxiliare ;

predicativele în: active şi neactive sati neutre',
activele în : transitive şi netransitive ;
cele transitive în : transitive în sensulü propriii, pasive şi 

ref lexire ;

reflexivele sunt unele proprii altele improprii,

Fote verbele se mai impartît în : personale si unipersonale.

'2. CONJUGAŢIUNEA VERBULUI

Schimbarea terminaţiuniî verbului după numërulù şi per­
sona subiectului, care face lucrarea, precum şi după tim­
pul» şi modul», cum o face, se numesce conjngafiune.

Deosebitele forme, ce are verbul» schimbându-şî ternii- 
naţiunea, după numeri, persóne, timpuri şi moduri, se $icü 
forme ale conjugării.

NOTA. Adese-orî schimbandu-se torminaţiunea se schimbă si tulpina 
verbului, de es. pute, putemîi ; înveţi, învaţă: iau, luamü ; etc.

Aşa dară la conjugarea unui verbü trebuie să avemii în 
vedere numărul-a, persona, timpulü şi modulit.
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a) N um ëru lü  ş i persőna v e rb u lu i. ■

Verbulü, ca şi numele are doî numeri; singulari şi plu- 
rolă.

Verbulü stă în numërulü singularii, când arată lucrarea 
saü starea unei singure fiinţe saü lucru, de es. şcnlarvln 
învaţă, cânele Intră, flórea miróse, etc.

Verbulü stă în numërulü plura'u, când arată lucrarea saü 
starea mai multorü fiinţe saü lucruri, de es. oile pască, noi 
scriermî, pomii inßorescn, etc.

Forme de persóne sunt treî în fie-care numërü : de per­
sona I-a, când verbulü arată lucrarea (starea saü firea) per- 
sóneí (persónelorü), care vorbesce, de es. eu citescă, noi 
scriemù ; de persona a Il-a, când arată lucrarea (starea saü 
firea) persónei (persónelorü), cu care se vorbesce, de es. 
tu înveţi, voi vorbiţi ; de persona III-a, când arată lucrarea 
(starea saü firea) persónei (persónelorü), despre care se 
vorbesce, de es. du, răspunde, ea scrie.

Regulă. Verbulü concordă tot-dea-una cu subiectulü sëü 
în numërü şi personă, de es : eu înveţi, tu lucrezi, ein 
donne. Petru ascultă, noi învăţămă, voi lucraţi, ei dormit, 
şcolarii tacă-

b) T im p u rile  v e rb u lu i

Lucrarea (starea saü firea) unei fiinţe saü a unui lucru 
se póte întâmpla în unulü din următorele trei timpuri, a- 
decă; 1) în timpulü de faţă, numitü presinte ; 2) în tim­
pulü trecutü, numitü perfectă (împlinitü); şi 3) în timpulü 
fiitoră.

Acestea treî sunt timpurile principale saü absolute ale 
verbului, fiind-că prin ele se arată, că lucrarea (starea saü 
firea) se întâmplă, s’a întâmplată, saü se va întâmpla în 
módú absolutü, fără să fie în raportü cu o altă lucrare.

Cele-lalte timpuri se numescü secundare saü relative, fi­
ind-că prin ele se arată lucrarea (starea saü firea) tot-dea- 
una în raportă cu altă lucrare.

Perfectulü este de dóue feluri; simplu şi compusă. De
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timpulü trecutü se ţinti timpurile relative: imperfectulü şi 
plus ca-perfectulü.

Fiitorulü este de doue felurï : fiitorulü I (timpü abso- 
lutü), şi fiitorulü alü 11-lea (timpü relativü).

Deosebimü dară cu totulü următorele şepte timpuri:

A. Principale saü absolute :

1. Presintele
2. Perfectulü simplu
3. » compusü
4 . Fiitorulü I-iü

B. Secundare saü relative:

5. Imperfectulü
6. Plus-ca-perfectulü
7. Fiitorulü Il-lea

1. Presintele arată lucrarea (starea saü firea) de faţă, a- 
decă lucrarea se întâmplă în momentulü, când vorbimü, de 
es. en seriü, loanü ascultă, etc.

2. Perfectulü simplu arată lucrarea (starea saü firea) ca 
deplinü trecută într’unü momentű determinatü, de es. şco- 
larnlü scrise tema (când l’a întrebatü profesorulü).

3. Perfectulü compusü arată lucrarea (starea s. firea) ca 
deplinü trecută, însă într’unü timpü nedeterminatü, de es- 
şcolaruhî a scrisă tema.

4 Fiitorulü I  arată lucrarea (starea s. firea), care se va 
întâmpla după momentulü, când vorbimü, de es. eü voiü 
scrie, şcolarii voră învăţa.

5. ' Imperfectulü arată o lucrare (stare saü fire) trecută 
faţă cu momentulü, când vorbimü, însă neterminată faţă 
cu altă lucrare trecută, de es. când a intrată învetătorulu 
în clasă, şcolarii invăţaă.

6. Plus-ca-perfectulü arată o lucrare (stare saü fire) tre­
cută, terminată înaintea altei: lucrări trecute, de es. şcolarii 
scrisese tema, când a intratü invefătorulă în clasă.

7. Fiitorulü 11-lea arată o lucrare (stare saü fire) fiitóre. 
ce se va întâmpla înaintea altei lucrări totü fiitóre, adecă 
arată o lucrare fiitóre, însă trecută faţă cu o altă lucrare 
fiitóre, de es. şcolarii voră fi scrisă tema, când va intra 
profesorulü în clasă.
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NOTÄ. Maï este şi unü fiitor à alü I l i ,  de es. vom fi  fostü aerisii: care 
însă nu este de câtil forte rarii întrebuinţaţi!.

Pe unele locurï se mai întrebuinţeză nisce forme compuse din gerun- 
dulü unui verbü şi cu unele din timpurile (mai cu séma imperfectulú, 
perfectulű simplu şi fiitorulu) verbului auxiliarii a fi, de es. eram cântându, 
a fostű cântându, voiu fi  cântându.

c). M odurile v e rb u lu i.

Prin modü înţelegeam felulü cum se arată lucrarea (sta­
rea), esprimată prin verbu.

Modurile se impartü în doue clase : personale sau defi­
nite şi nepersonale saü nedefinite.

Personale saü definite se numescű modurile, în carî lu­
crarea (starea saü firea) este determinată după persóne, 
numeri şi timpuri; iar nepersonale saü nedefinite se numescü 
modurile, în carî lucrarea (starea saü firea) nu e determi­
nată după persóne, numeri şi timpuri.

Avemű în limba română următorele optü moduri:
A. Personale sau definite:

1. Indicativulü,
2. Conjunctivulü,
3. Optativulü,
4. Imperativulü,

B. Nepersonale saü nedefinite:
5. Infinitivulü, 
tí. Participiulü,
7. Supinulü,
8. Gerundiulű.

1. Indicativulü este modulü, prin care se arată lucrarea 
(starea saü firea) ca reală, positivă, hotărîtă, de es. şcola- 
ndú scrie tema, Gheorghe a învăţată lecţiunea.

2. Conjunctivulü (numitü şi sukjunctimlü) este opusü in­
dicativului, prin élű se arată lucrarea (starea saü firea) ca 
posibilă, presupusă saü ideală, de es. să mergemă, să învă­
ţaţi, etc.

3. Optativulü saü condiţionalulu, care arată lucrarea (sta­
rea saü firea) ca dorită, ca posibilă numai supt unele con- 
diţiuni, de es. aşii scrie', ăi sei, dacă ai fi învăţata.

4. Imperativulü este modulü, prin care se arată lucrarea 
(starea saü firea) ca o poruncă, îndemnare, sfâtuire saü ca 
o rugăciune, de es. taci, învăţaţi, ajută-mi, etc.

5. Infinitivulü este modulü, prin care verbulü esprimă 
lucrarea (stareu saü firea) într’unü modü generalii şi neho­
tărâtă, de es. a várói este măi uşorii de câtă a face.
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NOTĂ. Infinitivulü are douë forme : una întrégâ saü lungă, şi una 
scurtată. Forma scurtă primesce tot-dea-una prepos. a înainte, iar forma 
lungă se întrebuintéza ca substantivă abstractă, de es. cetirea e fo -  
lositóre.

6. Participiulü arată lucrarea (starea saü firea) ca ,o ca­
litate a unei fiinţe saü a unui lucru, prin urmare elü este 
ca unü adiectivü şi se concordă cu numele, pe lângă care 
stă, în genü, numêrü şi casü.

Lucrarea esprimată prin participiü, fiindü o calitate, nu 
este făcută, ci suferită de fiinţa saü lucrulü esprimatü prin 
numele, pe lângă care stă participiulü, de es. tema scrisă 
este buna, şeolaruln bună este lăudată.

7. Supin ulti arată lucrarea saü starea în modü nedefinitü. 
După sensü este ca unü substantivü şi sémënâ cu infiniti- 
vulü. Se întrebuinţâză în legătură cu unele preposiţiunî 
pentru a forma locuţiuni adverbiale saü adiectivale, de es. 
mergü la vcnatiî, re spunde pe nimerite, hârtie de scrisü, etc.

8. Gerundiulu arată asemenea lucrarea saü starea în modü 
generalii şi nedefinitü. Elfi se întrebuinţdză ca adverbü, de 
es. elit învaţă mérgén du, etc.

a. î m p ă r ţ i r e a " v e r b e l o r ü  d u p ă  t e r m i n a ţ i u n e

La formele de conjugare ale fie-căru! verbü deosebimü 
doue părţi esenţiale anume : tulpina saü rădăcina şi ter' 
minaliunea.

a) . Tulpina saü râde cina este acea parte a verbului, care 
de regulă nu sufere schimbare; iar

b) . 'Tenni naţiune a este partea, care sufere schimbări şi 
esprimă diverse raporturi de modü, de timpü, de numërü 
şi personă, de es. laud-u, laiui-i, lăud-ămn, lăud-ani, lăud­
am, lăud-atu, lăud-are, etc. aici laud- este tulpina s. rădă­
cina, iar: ü, I, amu, am, atu, are sunt terminaţiunile ver­
bului.

Pe lângă tulpină şi terminaţiune verbele mai aü o vocală 
caracteristică, care de obiceiü servesce pentru a lega ter- 
minaţiunea de tulpină, de multe-ori însă se elide saü se 
contrage cu terminaţiunea întrunii diftongii.

Vocala caracteristică este egală cu terminaţiunea infini-
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tivului scurtü de es. a laud-a— laud-are, caract. a, a tâc-c 
— tac-e-re caract. é (e întonatü), a bat-e— bat-e-re caract. c 
(e neîntonatü), a aiuf-i— aud-i-re caract. i.

Fiind-că deosebimü patru vocale caracteristice saü patru 
feluri de terminaţiunî ale infinitivului scurtü, de acï pu- 
temü împărţi verbele în patru clase, de unde avemü şi pa­
tru conjugări:

Conjugarea I, d'e care se ţinti tote verbele terminate la 
infinitivü în -a saü -are, de es. a land-a, lăud-are.

Conjugarea I I  cuprinde verbele terminate la infinitivü 
în -e (întonatü) saü -ere, de es. a tâc-è, tac-ere.

Conjugarea III cuprinde verbele terminate la infinitivü 
în -e (neîntonatü) saü -ere, de es. a bat-e, bat-ere-

Conjugarea IV, de care se ţinti tote verbele terminate 
la infinitivü în -i  saü -ire, de es. a aud-i, aud-ire-

Conjugarea unuï verbü, când se face după o normă co­
mună celorü mai multe verbe, se numesce regulata, ïar 
din contră neregulata.

Fiind-că o mare parte de timpuri la conjugare se for- 
mézâ cu ajutorulű verbelorü auxiliare, (multe din timpurile 
compuse se formézâ cu verbele auxiliare: am şi voiţi, îar 
unele cu verbulü sum (sunt a fi), pentru aceea este nece­
sarii a vorbi mai ântâiü despre ele, şi apoi despre conju­
gările regulate.

VERBELE AUXILIARE.

Verbe auxiliare saü ajutâtbre se numescü acelea, cari 
se întrebuinţdză la formarea timpurilorü compuse.

în limba română avemü trei verbe auxiliare : am, voiţi 
şi sum (sunt).

1. Verbuln AM.

Verbulü am, ca auxiliarü, are numai dóue timpuri: pre- 
sintele indicativului şi presintele optativului, cari se între- 
'buinţâză la formarea perfectelorü şi a timpurilorü din op- 
ţativfl ; elu se conjugă în modulü urmätorü :
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Presintele indicativului I Presintele optativului
Sing. Plur. Sing. 1 Plur.

1 am 1 amă 1 aşă 1 amă
2 aï 2 aţî 2 aï 2 aţî
3 a 3 aă 3 ar 1 3 ară

NOTA 1. Verbulü auxiliară am, deşi are aceea-şî origină cu verbulü
predicativă am, infinit, a avé, însă se deosebesce de acesta nu numai
prin întrebuinţare, ci şi prin sensă. Auxiliarulü am şl-a pierdută cu to-
tulü sensulü primitivii şi nu se mal întrebuinţeză, de câtü ca o parti­
culă la  formarea mai multorü timpuri compuse, de es. am inveţată, afă 
scrie etc. Iar verbulü predicativii am, a ave’, se conjugă după conjug, a 
Il-a  şi are tóté timpurile.

NOTA 2. In pers. 3 atâ tü  sing, câtü .şi plur. a prés. ind. se aude în 
vorbire forte desü o în locă de a sau aü ; însă nu e gramaticală.

NOTA 3. Vomü scrie pers. I. sing. de la ind. am, şi pers. III sing, 
de la opt ar, fără ă, spre deosebire de numërulü plur. alü acestorü 
persóne, pe cari le vomü scrie cu a finală, anume : (noi) amu, (el) ară.

2. Verbnlfi V01Ű.

Verbulii auxiliară voiü are numai unü singură timpă, 
anume presintele indicativă şi se conjugă ast-felă :

I • ii III
Sing. voiü veï va
Plur. vomü veţî vorü

Voiü se întrebuinţdză la formarea timpurilorü fiitóre de
es. voiü lăuda, voiü f i  scrisü.

NOTA 1. în  vorbirea populară mal tot-dea-una se lasă afară v şi se 
dice : oiă, ei saü êî (i), a sau o, plur. omă, eţi saü êfi, oră ; aceste forme 
nu trebuie im itate în scriere.

NOTA 2. Auxiliarulü voiă, se deosebesce de verbele predicative vo- 
iescă, inf. a voi, voire şi vreă, inf. a vré, vrere, cari sunt de aeeea-şî ori­
gină eu voiă, însă aü tóté timpurile şi se conjugă celtt dintâiü după a 
IV-a, Iar alü doilea după a Il-a  conjugare.

Câte odată se íntrebuintézá şi voiă, de regulă numai pers. I, şi ea 
verbü predicativă.

NOTA 3. în  locü de vei pers. II se dicea şi veri, care s’a  mal păs­
tra tă  ca particulă în pronumele nedefinite : vem-c.are, veri-cine, etc.

Pers. II I  sing, va se întrebuinţeză asemenea în compuse, punêndu-se 
însă la fine, de es. care-va, cinema, ce-va.
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3. Verbuln SUM (SÜ N T^ A P I, FIRE.

Verbulü suin (sunt) cu infinitivulű a fi, fire se ţine de 
conjugarea a IV-a şi se numesce verbü substantivă, pen- 
tru-că arată esistenţa saü firea subiectului.

Elü se întrebuinţdză : 1. ca auxiliarii (formele: fi şi /ostii) 
de es. aşii f i  sciutü, amu fiostü sciutü; 2. la formarea pasi­
vului în tote timpurile, de es. eşti lăudată, erainu lăudaţi, 
etc. 3. ca verbü copulativü între subiectü şi numele pre­
dicativ,u, de es. noi suntemu şcolari, 4. ca verbü predicativm 
de es. noi suntemîi în clasă, elü e afară.

Conjugarea lui este forte neregulată şi se face în mo- 
dulü urmätorü :

MODULŰ INDIO ATIVÜ.

Timpulű presinte

Sing. 1 sum, sunt, (îsü, -sü),
2 eşti,
3 este, e, (îï, -ï),

Plur. 1 suntemü,
2 sunteţi,
3 sunt, (îsü, -sü).

Imperfectulù

Sing, eram, 
erai, 
era,

Plur. eramü, 
eraţi, 
eraü.
Perfectulű simplu

(istoricü »
Sing, fui şi fuseï, 

fuşi » fuseşi, 
fu » fuse,

Plur. furämü şi fuseràmü, 
furăţi » fuserăţi, 
fură » fuseră.

Perfectulű compusù
(absoluţii)

Sing, am fostü, 
aï fostü, 
a fostü,

Plur. amü fostü, 
aţi fostü, 
aü fostü.

Plus-ca-perfectulü

Sing, fusesem saü fusem, 
fuseseşi » fuseşi, 
fusese » fuse.

Plur. fuseserämü saü fusemü 
fuseserăţi » fuseţi, 
fuseseră » fuse.

Fiitorulù I.

Sing, voiü 
vei 
va

Plur. vomü 
veţi 
vorü

Fiitorulú

Sine;. Voiü 
vei 
va

Plur. vomü 
veţi 
vorü

fi 

fi

II (esactü).

I fi fostü
I
I
}■ fi fostü 
I
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MODULIT CONJUNCTIVŰ 

Timpulü presinte

Sing-, să fitt, 
să fii, 
să fie.

Perfectulű.

Să fi fostü (pentru tóté persónele şi amêndoï numeriï).

MODULŰ OPTATIVŰ.

Presintele.

Sing. aşu fi şi fire-aşu, 
aï fi » fire-aï,
ar fi » fire-ar.

Plur. amü fi şi fire-amü, 
aţi fi » fire-aţî. 
arü fi » fire-arü.

MODULŰ IMPER ATIVÜ 

Presinte.

Sing. 1) fii (tu), Plur. fiţi (voï),
2) fie (élű, ea), fie (eï, ele).

Piitorulü împerativü.

Sing, să fiï (tu), Plur. să fimü (noï),
să fie (elü, ea), să fiţi (voï),

să fie (eï, ele).

NOTA. Àcestü timpii nu este altîi-ceva decâtü formele presinteluï 
conjunctivii.

Infin. près, a fi, fire; perf. a fi iostü.
Particip, (trecutü) fostü, fostă; plur. fostï, fóste. 
Gerundiulü: fiindü.

NOTA 1. Unele timpuri compuse se clicii şi íntórse, aşa : am foştii şi 
fosV-am, voiü f i  şi fi-voiu, o síi fi  şi fire-asn, osii fi  foştii şi fire-o sn fostü 
saii fire-osii f i  foştii şi altele.

NOTA 2. Persona I sing-, a presint. ind. se dice mai multü suvt, du­
pă analogia perscmeï a I l i  plur. Se mai dice în pers. I şi escít, după 
pers. II şi III (esti, eMe), şi care formă se întrelminţeză de Komâniî 
macedoneni.

Perfectulű.
Sim aşu 

aï 
ar

Plur. amü 
aţi 
arü

fi fostü,

fi fostü.

Plur. să fimü, 
să fiţî, 
să fie.
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P erne le  scurte -să (pers. I  sing şi II I  pl.) şi -i se întrebuinţeză ca en­
clitice după cuvintele terminate în vocală, de es. io-sű, ele-sú, cartea-i, 
frumosă, nu-i bine, etc. dacă însă nu se potu lega de vre-unu cuvîntn, 
atunci primescfl înainte unii î (isü, ii).

Pers. I şi I I  plur. suntemü, sunteţi s’aü formată de la  pers. III sunt.

NOTA 3. Imperfectulu se pronunţă pe unele locuri şi eream, ereaî, e- 
rea, etc. însă e maî corectă forma eram. Persona I sing, se află în căr­
ţile vechi şi fără m, numai io era în locă de io eram.

NOTA 4. Pentru perfectulü simplu şi plus-ca-perfectu avemă câte 
doue forme, anume : f u i  şi fusem, fü s t i  şi fusesem, cele din urmă sunt 
maî desă întrebuinţate.

NOTA 5. De la a fi  este şi cuvîntulă fiitoră, care se întrebuinţeză 
numai ca adiectivă.

DESPRE CELE PATRU CONJUGĂRI REGULATE.

Maî tote timpurile simple se formézá de la tulpina ver­
bului, care se află lăsândă afară vocala caracteristică saă 
terminaţiunea infinitivului scurtü de es. a lăud-a, a tăc-e, 
a bat-e, a fug-i, tulpinile: laud-, tac-, bat-, fug-.

Timpurile compuse se formdză cu ajutorulă verbeloră 
auxiliare unele din infinitivă, altele din supinü, de es. vojü 
tctcc, am tăcută, voiţi fi tăcută, am fostă tăcută, etc.

De conjugarea I se ţină tote verbele, cari aă infinitivulă 
scurtă în -a (intonată) şi celă întregă în -are, de es. a lă­
ud-a— lăud-are, a cant-a— cant-are, etc. şi se conjugă după 
următorea paradigmă :

C o n j u g a r e a  I.

MODULIT INDICATIVII

Timpulă presinte ' Imperfectulu

Sing, laud-ă, Sing, lăud-am,
laud-î,
laud-ă,

lăud-aî,
lăud-a.

Plur. lăud-ămă, Plur. lăud-amfi,
lăud-aţî,
laud-ă.

lăud-aţî,
lăud-aă.
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Perfectulü simplu
(istoricü).

Sing, läud-ai, 
lăud-aşî, 
lăud-ă.

Plm-. läud-arämü, 
lăud-arăţî, 
lăud-ară.

Perfectulü'comp u sü
(absoluţii).

Sing, am j
aï j lăudaţii
a j

Plur. amü |
aţi 1 lăudată 
aü J

Plus-oa-períectulü simplu

Sing, lăud-asem, 
lăud-aseşî, 
lăud-ase.

Plur. lăud-aserămO, 
lăud-aserăţî, 
lăud-aseră.

Sing, am 1
Plur. amü /  fostü ^udatü.

Fiitorulü I.

Sing, voiü !
veï 1 lăuda 
va J

Plur. vomü ]
veţi > lăuda 
vorn J

Fiitorulű II.

Sing, voiü j
veï > fi lăudaţii 
va j

Plur. vomü I
veţî J fi läudatü. 
vorü j

Plus-ca-perfectulű oompusü

Fiitorulű III.

Sing, voiü I 
Plur. vomü j fi fostü läudatü

M O D U LÜ  CO N JU N C ŢI VŰ

Timpúlű presinte.

Sing, să laud-ü, 
să laud-ï, 
să laude,

Plur. să läud-ämü, 
să lăud-aţî, 
să laud-e.

Perfectulü.

să fi läudatü
(pentru tóté persónele şi 

amêndoï numeriï).

Plus-ea-perfectulü.

să fi fostű läudatü 
(pentru tóté persónele şi 

amêndoï numeriï).

M O D U LŰ  O P T A T I V Ű

Timpulü presinte

Sing. aşii lăuda saü lăudare-aşii 
aï lăuda » lăudare aî 
ar lăuda » lăudare-ar 

Plur. amü lăuda » läudare-amü 
aţî lăuda » lăudare-aţî 
arü lăuda » läudare-arü

Perfectulü.
Sing. aşOl

aï > fi läudatü. 
ar j

Plur. amü I
aţî ! fi läudatü. 
arü I

b ‘
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Plus-ca-perfectulü.

Sing. aşO 
aï 
ar

I fi fostü läudatü
Plur. amü I

aţi J- fi fostü läudatü 
arü I

MODULŰ IMPERATIVŰ. .

Timpulü presinte.
Sing, laudă (tu),

laude (elü, ea), 
Plur■ lăudaţi (voï),

laude (eî, ele).

Fiitorulú imperativă. 
Sing. să lauţjî (tu),

să laude (elü, ea), 
Plur. sa lăudămfi (noi), 

să lăudaţi (voi), 
să laude (eî, ele).

MODULŰ TNFINITIVŰ.

Timpulü presinte.
Scurtatü : a lăud-a, 
Întregii', lăud-are.

Perf. infln. a fi läudatü. 
Plus-ca-perf. a n fostü läudatü.

PARTieiPIULÜ.

(masculinii) läudatü. (femeninü) lăudată

GERUNDIULŰ SUPINULŰ

Presínt. Läud-ändü 
Perfect, avêndü läudatü,

Sing. Läudatü 
Plur. Lăudate

NOTA. Ca a lăuda—lăudare se conjugă şi următorele verbe : a aduna 
—adunare ; a alina—alinare ; a adăpa-—adăpare ; a afla—aflare ; a um­
bla—umblare ; a apăsa—apăsare ; a  apăra—apărare; a pleca—plecare ; 
a asculta—ascultare ; a arunca—aruncare ; a căra—cărare ; a cânta— 
cântare; a descânta—descântare ; a gusta—gustare; a împătura—îm- 
păturare ; a învăţa—învăţare ; a leşina—leşinare ; a mătura—măturare ; 
a măsura—măsurare ; a arăta—arătare ; etc.

Observaţiune. Sunt unele verbe în limba română de 
conjug. I, cari Ia presintele indicativului, imperativului şi 
conjunctivului primescü la întregulü numërü singularü şi 
la a III-a personă din pluralü terminaţiunea esu, ezt, cză; 
îar în cele-l-alte moduri şi timpuri se conjugă regulatü ca: 
laudîi.
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Presint. indicat.
Sing, urm-ezü, 

urm-ezi, 
urm-éza;

P  hír. urm-amü, 
urm-aţi, 
urm-««.

Aşa de esemplu:
Presinteie conjunc.
Sing, să urm-ezü, 

să urm-ezt, 
să urm-«;

Plur. să urm-amu, 
să urm-«/?:, 
să urm-«?*.

Presinteie imperat.

Sing, urm-«« (tu), 
urm-«« (elă, ea)

Plur. urm-aţi (voî), 
urm-«« (eî, ele)

Cele-l-alte timpuri regulată, de esemplu : imperfectulă 
urmam; perfectulă urmai; fiitorulü I voiü urma; fiitorulă 
II voiü fi urmatu; infmitivulü a urma— urmare, etc.

NOTA. Ca verbulü urmezü se conjugă şi urmatórele : pastrezü, cuvin- 
teză, însemnfză, lucreză, formezu, iernezü, lumineză, visitezu, etc. (cele mai 
multe verbe derivate de la nume).

Sunt patru verbe, în caii ezu se ţine de rădecină şi prin urmare îlü 
păstreză în tote timpurile, anume: boteză— a botez-a, cuteză— a cutez-a, ră- 
tezu— a rătez-a şi nechiezu—a nechiez-a.

C o n j u g a r e a  a  II-a .

De conjugarea a II-a se ţină tote verbele, cari aă infini- 
tivulă scurtă în c (intonată), şi celă întregă în ere, de es. a 
tăc-c— tăc-ere, a ved-è— ved-ere, etc., şi se conjugă după 
cum urméza :

.MODULŰ IN D IC  A T I  V Ű

Presinteie
Sing, tac-u, 

tac-î, 
tac-e,

Plur. tăc-emă, 
tăc-eţî, 
tac-u.
Imperfectulă.

Sing, tăc-eam, 
tăc-eaî, 
tăc-ea,

Plur. tăc-eamă, 
tăc-eaţî, 
tăc-eaă.

Perfectulă simplu
(istoricii).

Sing, tăc-uî, 
tăc-uşî, 
tăc-ă,

Plur. tăc-urămă, 
tăc-urăţî, 
tăc-ură.

Perfectulă compusă
(absolută)

Sing, am I
ai } tăcută, 
a I

Plur. amü I
aţi J tăcută, 
aă I

Plus-ca-perfeotulă simplu.

Sing, tăc-usem, 
tăc-useşî, 
tăc-use,

Plur. tăc-userămă, 
tăc-userăţî, 
tăc-useră.
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Sing! am I
aï ! fostü tăcută,
a I

Flur, amü I
aţî ; fostü tăcută.

Plus-ea-perfeetulü compusù

Fiitorulù I.

Sing.voiü !
veï J tâcé, 
va I 

Flur, vömül
veţi J tâcé. 
vorü I

Fiitorulù II.

Sing, voiü I
veï J fi tăcută 
va I

Flur. vömül
veţî J fi tăcută, 
vorü I

Fiitorulù III.

Sing- voiü !
veï ,| fi fostü tăcută, 
va I

Flur, vömül
veţî J fi fostü tăeutu. 
vorü I

MODULŰ CONJUNCTIVÜ.

Presinte.

Sit, ig. să tac-ü, 
să tac-ï,
.să tac-ă,

Flur- să täc-emü, 
să tăc-eţî, 
să tac-ă.

Perfectulù.

să fi tăcutîi,
(pentru tóté persónele şi 

amêndoï numeriï).

Plus-ca-perfectulù.

să f i  Jostü tăeutu, 
(pentru tóté persónele şi 

amêndoï numeriï).

Presinte.

Sing, aşă tâcé şi tăcere-aşfl, 
aï tâcé > tăcere-aî,
ar tâcé » tăcere-ar,

Flur, amü tâcé » täcere-amü 
aţî tâcé » tăcere-aţî, 
arü tâcé » täcere-arü,

Perfectulù.
Sing. aşfl I

aï i f i  täcutü.

fi tăcută.
arü I

Plus-ea-perfectulù.

Sing, aşă I
aï J fi fostü täcutü 
ar I 

Flur, amü I
aţî 1 fi fostü täcutü 
arü I

MODUtiŰ OPTATIVŰ

Flur, amü I 
aţî
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MODULIT IMPERATIVŰ

Presinte.

Síng. tacï (tu),
tacă (elü, ea), 

, Plur. tăceţi (voï), 
tacă (eî, ele).

Fiitorulú imperativă.
Sing. să tacï, 

să tacă,
Plur. să täcemü, 

să tăceţi, 
să tacă.

MODULŰ INFINITIVÜ.

Presinte. Perf: a fi tăcută,

Scurtatü : a tâcé, Plus-ca-perf : a fi fostă tăcută

fntregü : tăcere;

PARTICIPIULŰ.

(masculină) : tăcută. (femenină) : tăcută.

Gerundiulu. 
Presinte : tăcendă, 
Perfectă : avêndü tăcută.

Supinulă.
Sing, tăcută, 
Plur. tăcute.

NOTĂ. Conjugă totii asemenea următorele verbe : a căde—cădere; a 
scadé—scădere: a şede—şedere; a umple—umplere; a vedé—vedere; a 
tiné—ţinere; a placé—plăcere; a păre—părere, etc. etc.

C o n j u g a r e a  III.

De conjugarea a III se ţină tote verbele, cari aă infini- 
tivulă scurtă în -e (neîntonată) şi celă întregă în -ere, de 
es. a bat-e— bat-ere, a gem-e—gem-ere, a merg-e—■merg-ere, 
a duc-e— duc-ere, etc.

După formarea perfectului simplu verbele de conjugarea 
a III se potă împărţi în dóue clase :

1. Verbele cari formézâ perf. simplu în -ui (supinulă utu). 
ca cele de conj a II, precum: a bat-e, bat-ui, bât-utü; a 
gem-e, gem-uî, gem-utu; a pîerd-e, pîerd-ui, picrd-utu\ etc, 
De acésta clasă se ţină puţine verbe.

2. Verbele, cari formézâ pcrfectulü simplu în -sei (supi­
nulă în -síi, puţine în -tii) şi cari sunt maî numerose. E 
de notată, că ultima consonantă, din tulpina verbului, se 
elide înaintea terminaţiuniloră: -sei şi -su (tă) de es. a merg-e 
mcr-sei, mer-sü; a due-e, du-set, du-su; a tund-e, tun-sei, 
tun-sii', a ard-e, ar-sei, ar-sîi, etc.

Conjugarea se face în modulă următorii :
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a bat-e, bât-uï, bat-utfi; a met-g-e, mer-seï, mer-su. 

MODÜLŰ IND IC ATI VŰ.

Presintele.
Sing, bat-ü, Sing, merg-ü,

baţ-î, merg-ï,
bat-e; merg-e;

Plur. bat-emü, Plur. merg-emü,
bat-eţî, merg-eţî,
bat-ü. merg-ü.

Imperfectulü.

Sing, băt-eam, Sing, merg-eam,
băt-eaî, merg-eaï,
băt-ea; merg-ea;

Plur. bät-eamü, Plur. merg-eamü,
băt-eaţî, merg-eaţî,
bät-eaü. merg-eaü.

Perfeetulü simplu
(istorică).

Sing, băt-uî, Sing, mer-seï,
băt-uşî, mer-seşî,
băt-u; mer-se;

Flur- bät-urämü, Plur. mer-serămu
băt-urăţî, mer-serăţî,
băt-ură. mer-seră.

Përfectulü compusü
(absolută)

Sing, am 1
aï [ bätutü.
a J1

Plur. amü 1 
aţî ,1 bätutü.
aü 11

Sing', am I
aï J mersü.
a I

Plur. amü |
aţi / mersü. 
aü I

Plus-ea-perfectulü simplu.
Sing, băt-usem, 

băt-useşî, 
băt-use;

Plur. bät-userämü, 
băt-userăţî, 
băt-useră.

Sing, mer-sesem, 
mer-seseşî, 
mer-sese;

Plur- mer-seserämü, 
mer-seserăţî, 
mer-seseră.
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Plus-ca-perfectulü compusü.

Sing, am Sing, am (
aï fostü bätutü; ai j
a a J

Plur. amu Plur. amü /
aţi fostü bätutü. aţi (
aù g aü 1

Fiitorulü I.

Sing. Voiü Sing* voiü J
vei 1 bate, veï
va va

Phir.v omü Plur* vomü
veţi bate. veţi
vorü vorü

Fiitorulü II

Sing* voiü ! Sing, voiü
veï J fi bätutü, veï
va Í va

Plur. vomü ! Plur* vomü
veţi ! fi bätutü, veţi
vorü 1 vorü

fostű mersü; 

fostü mersü.

merge;

Fiitorulü III

tiing-, voiü I
vei ; fi fostü batutü, 
va I

Plur. vomü I
veţi J. fi fostü bätutü,
voru

Sing-, voiü 
vei 
va

fi mersü.

fi mersü.

■ fi fostü mersü.

Plur. vom i
veţi j fi fostü mersü.
voru

MODULŰ CONJUNCTIVII 

Presintele.

Sing-, să bat-ü, 
să baţ-î, 
să bat-ă,

Plur■ să bat-emü, 
să bat-eţî, 
să bat-ă,

Sing• să merg-ü. 
să merg-î. 
să mérg-a.

Plur. să merg-emü. 
să merg-eţî. 
să mérg-a.
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Perfectulü.
Să fi bătutu, ! Să fi mersă.
(pentru tóté persónele şi amêndoï numeriï).

Plus-ca-perfeetulü.

Sa fi  fostïï bătută, | Sa fi fostü mersït. 
(pentru tóté persónele şi amêndoï numeriï).

MODULŰ OPTATIVŰ
Presintele

Sing. aşii bate şi batere-aşu, 
aï bate « batere-aï, 
ar bate « batere-ar,

Plur. amü bate « batere-amü, 
aţî bate « batere-aţî, 
arü bate « batere-arü.

Sing, aşii merge şi mergere-aşîi, 
aï merge « mergere-aî, 
ar merőre « mergere-ar.

P/«r.amü merge « mergere-amü 
aţî merge « mergere-aţî. 
arü merge « mergere-arü.

Perfectulü.
Sing, aşii I

aï J fi bătutu, 
ar I

Plur. amü i
aţî > A bätutü, 
arü I

Sing. aşfl I
aï > ü mersü. 
ar I

Plur. amüi
aţî > fi mersü. 
arü I

Plus ■ ea-perfectulü.

Sing, asü I
aï >fi fostű bätutü, 
ar I

Plur, amüi
aţî >fi fostű bätutü, 
arü I

Sing, aşii I
aï fostü mersü. 
ar I

Plur. amüi
aţî > fi fostü mersü. 
arü I

MODULŰ IMPERATIVÛ.

Sing, bate (tu),
bată (elü, ea),

Presintele.
Sing, mergi (tu),

mérgâ (elü, ea),

Plur. bateţi (voï),
bată (eî, ele).

Plur. mergeţi (voï),
mérgâ (eï, ele).
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Sing, să baţi, 
să bată,

Plur. să batemü, 
să bateţi, 
să bată,

Fiitoru lü  imperativă.

Sing, să mergi, 
să mérgâ.

Plur■ să mergemü. 
să mergeţi, 
să mérgâ.

MODULÚ IHFINITIVŰ.
Presinte.

Scurtatü : a bate, a merge.
Intregü : batere, mergere.

Perfectă.
a fi bătută, a fi mersă.

Plus-ca-perfectă.
a fi fostă bătută, a fi fostă mersă.

Participiulă.
8 mg. bătută— bătută. tnersü-—mersă.
Plur. bătuţi— bătute, merşi—-merse.

Supinulu.
Sing, bătută, mersü.
lJlur. bătute, merse.

Gerundiulă.
Presinte : bătendă, j mergêndü.
Perfectă : avcndă bătută, | avéndű mersă.

NOTA Ca a bate—batere se conjugă urniătorele verbe: a combate 
—combatere; a desbate— desbatere; a străbate—străbatere; a crede— 
credere; a cresce—crescere ; a face—facere; a geme—gemere ; a pier­
de—pierdere ; a nas ce—nascere ; a renasce—ren aşte re ; a teme—temere; 
a Începe—începere ; a cunósce—cunóscere ; a cóse—cósere ; a petrece 
—petrecere; a vinde—vindere; a cerne —cernere ; a trece—trecere ; a 
cere — cerere; etc.

Ca a merge—mergere se conjugă urniătorele verbe : a dice—dieere ; a 
duce—ducere; a arde—ardere; a rîde—vîdere ; a tunde—tundere; a 
prinde—prindere; a tin d e—tindere ; a închide—închidere; a ascunde— 
ascundere; a pătrunde—pătrundere; a ucide—ucidere; a rade—radere; 
a rôde—ródere ; a atinge—atingere ; a încinge—îneingere ; a plânge— 
plângere; a scote—scótere; a trim ite—trimitere; a pune—punere: etc. etc.
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C o n j u g a r e a  IV.

De conjugarea a IV se ţinti tóté verbele, carï aü infini- 
tivulü scurtü în -i (intonatü) şi celü întregii în -ire, de es. 
a — aud-iré; a fitg-i—fug-ire, etc. şi'se conjugă după 
cum urmeză :

MODULIT INDICATIVŰ

Presintele
Sing. Aud-ü, 

aud-ï, 
aud-e,

Plur. auţj-imu, 
aud-iţî, 
aud-ü,

Imperfectulü.
Sing. Aud-iam. 

aud-iaï. 
aud-ia.

Plur. Aud-iamü. 
aud-iaţî. 
aud-iaü.

Perfectulü simplu
(istoricii).

Sing, aud-iï, 
aud-işî, 
aud-i,

Plur. aud-irämü, 
aud-irăţî, 
aud-irä.

Perfectulü compusü
(absolutü).

Sing, am I
aï } auditü, 
a I

Plur. amü I
aţi ; auditü. 
aü I

Plus-ca-perfectulü simplu
Sing, aud-isem, 

aud-iseşî, 
aud-ise,

Plur. aud-serämü, 
aud-iserăţî, 
aud-iseră.

Plus-ca-perfectulü compusü

Sing, am I
aï J fostü auditü,
a I

Plur. amü |
aţî : fostü auditü 
aü I

Fiitorulü I.

Sing, voiü I
veï J audi, 
va I

Plur. vömül
veţî J audi- 
vorü I

Fiitorulü ÎI.

Sing, voiü |
veï J fi auditü, 
va |

Plur. vömül
veţî : fi auditü. 
vorü I

Fiitorulü III.

Sing, voiü I
I veï } fi fostü auditü,
! va I
| Plur. vömül

veţî J fi fostü auditü.
vorü I
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Sing, să aud-ü, 
să aud-ï, 
să aud-ă,

MODULIT CONJUNCT1VŰ. 
Fresinte.

Plur. să aud-imü, 
să aud-iţr, 
să aud-ă,

Perfeotulü.
sâ f i  auditü.

Plus-ea-perfectulű
să f i  fostă auditü

(pentru tóté persónele şi amêndoï numeriï). 

MODULIT OPTATIVŰ.
Presinte.

Sing, aşii audi şi audire-aşii, 
aï audi » auçjire-aï, 
ar audi » audire-ar,

Plur. amü audi » audire-amü, 
aţî audi » audire-aţî, 
arü audi » audire-arü.

Perfectulù.

Sing, aşii !
aï / fi auditü, 
ar I

Plur. amü I
aţî 5 fi auditü. 
arü )

Plus-ca-perfectulü

Sing. a§ü I
aï J. fi fostü auditü, 
ar I 

Plur. amü I
aţî } fi fostü auditü, 
arü I

MODULÜ IMPERATIVŰ
I Presinte.

! Sing. audï (tu),
! audă (elü, ea),
L Plur. audiţî (voï),
! audă (eî, ele).

Piitorulü imperativù

Sing. să audï, 
să audă,

Plur. să audimü, 
să audiţî, 
să audă.

Farticipiulü.

Sing, aud-itü—ită, 
Plur. aud-iţî—ite.

Supínulü.

Sing, auditü,
Plur. audite.

MODULIT INFINITIVÜ.
Presinte.

Scurtată: a audi,
V Intregu: audire,
: Perfcctulü: a fi auditü,
! P lu s-ca -p erfi: a fi fostü auditü.

Gerundiulű.

I P r e s in te :  aud’indü,
‘ Perfectulu: avéndü auditü,
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NOTA. Ca a au^i-auçlire se conjugă şi uvmătorele verbe : a  ascuţi- 
ascuţire ; a acoperi-acoperire : a dorini-dormire ; a fugi-fugire ; a veni- 
venire ; a  suferi-suferire ; a sui-suire; a  înghiţi-înghiţire ; etc.

Observaţiune. Puţine verbe de conjugarea a IV-a se 
conjugă în presint. indicat, conjuct. şi imperat. caverbulü 
a aucţi, cele mai multe însă primescű sufixulü -esc- între 
rădăcină şi terminaţiune, anume în tóté persónele din nu- 
mërulü sing, şi a III-a pers. din plur., iar în pers. I şi II 
din plur., a presinteluî din modurile amintite, precum şi 
în tote cele-l-alte timpuri se conjugă regulată ca verbulü 
a aucli-audire.

Conjugarea verbelorü cu sufixulü -esc- se face ast-felu :

i F r e s i n - t e l e .

Indientivuiuî Conjunctivului Imperativului

Sing. înflor-esc-ü 
înflor-esc-ï 
înflor-esc-e 

Plur. înflor-imü 
înflor-iţi 
înflor-esc-ü

Sing, să înflor-esc-ü 
să înflor-esç-ï 
sâînflor-ésc-â 

Plur. să înflor-imü 
să înflor-iţi 
să înflor-ésc-a

Sing.
înflor-esc-e (tu), 
înflor-ésc-â (elü, ea), 

Plur.
înflor-iţi (voi), 
înflor-ésc-â (ei, ele).

Cele-l-alte timpuri se conjugă regulatü, de es. imperf. 
inflor-iam, perf. simplu înflor-iî, perf. comp. am înflor-itu, 
inf. a înflori-înflorire. etc.

NOTA. Ca înflorescu se conjugă o mulţime de verbe, mai cu séma 
cele derivate de la nume, de es. a lb e ş t iaspvescü, aurescă, bolescü, dom* 
nestii, dor eseu, dovedeşti, fe re ş ti , lubfsti. îmmul ţestit, innoesti, numeşti, 
recescü, risipescH, tuşeşti, unescu, vorbescă, etc.

Unele vorbe formeză presintele şi ca audă şi ca inßorestil, de es cu~ 
răpi şi curăţestii, tnipatiu şi impărţescîi, mintii şi ni'nţesti, pată (păţii) şi 
păţeşti, etc.

D e s p r e  f o r m a r e a  t i m p u r il o r u

Mai tote timpurile simple se formézâ de la tulpina (ră- 
dëcina) verbului ; iar cele compuse de la infinitivü şi su- 
pinü cu ajutorulü verbelorü auxiliare.
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I. De la tulpină se formézâ :

a) . Presintele indicativului se forméza a lau g ân d ă  la tu l­
pina verbului term inaţiunile : u şi ? în pers. 1 şi 2 sing., 
îar în pers. 3 ă pentru conj. I, şi e pentru cele-lalte ; în 
în pers, 3 plur. ă pentru conj. I şi ü pentru cele-lalte. In 
pers. 1 şi 2 plur. avemü terminaţiunile-;«? şi-/?, carï se légâ 
de tulpină cu ajutorulü vocalei caracteristice, pr.: tăc-e-nm, 
vicrg-e-ţî, aud-i-mü, lăud-a-ţi, etc.

b) . De la prés. ind. se formézâ presintele conjunctivu­
lui, cu deosebire că prim esce înainte conjuncţiunea să, cu 
următorele schim bări: ă de la pers. 3 sing, şi plur. pen 
tru conjug. I se schim bă e, pr. laud-ă— să laud-e; îar e de 
la pers. 3 sing, şi u de la plur. pentru conjug. II, III şi IV 
se schim bă în ă, de es, tac-e — sa tac-ă, bat-e — să bat-a, 
and-e— să aud-ă.

c) . De la prés. ind. se formézâ şi presintele im perati­
vului în m odulă urm ătoră : în conj. î ş i  III pers. 3 a preş. 
ind. se întrebuinţâză ca pers. 2 a im perativului, îar în 
conj. II şi IV pers. 2 sing, a imperat. este egală cu a 2 a 
prés. ind.;—pers. 2 plur, pentru tó té conjug, este întocmai 
ca a prés. ind., îar pers. 3 sing, şi plur. este egală la tote 
conjug, cu pers. corëspu-nçjëtore a preş. conjunctivă, cu 
deosebire că se lasă afară conjuncţiunea să.

d) . T o tă  de la tulpină se formézâ perfectulă simplu 
punêndu-se term inaţiunile : -ai pentru conj. I, -ui pentru a 
II şi o parte din a III, şi -ii pentru a IV, pr. lămd-ai, tăc- 
ui, băt-uî aud-iï, etc. (la conj. I şi IV, -ai şi -ii provină 
din contragerea în diftongă a term inaţiuniî ? cu vocala ca­
racteristică).

Cele maî m ulte verbe de conj. III formézâ perf. simplu 
adaugândă la tulpină term inaţiunea -sei, după ce însă elidă 
ultimulă sunetă din tulpină, de es. a merg-e—mer-seî, a 
duc-e—du-sei, a plăng-e—plàn-sei, etc.

e) . De la perf. simplu alü ind. se formézâ plus-ca-per- 
fectulă, anum e schim bândă pe -? de la fine în -sein, de es.

i~~lăud-ai— lăud-a-sem, tăc-ui—tăc-u-sem, băt-uî-—băt-u-sem, 
»ier-sei—mer-se-sem, aîid-iî—aud-i-sem.
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II. Delà supinü se formeză urm ătorele timpuri :

a) . Perfectulü com pusü alü indicativului, antepunêndü 
la supinulü verbului respectivü verbulü ausiliarü am, care 
apoi se conjugă regulatü. rëmânêndü supinulü neschim batü 
la am êndoï num eriï ; de es. din läudatü, am läudatü ; tă­
cută, am täcutü ; mersü am mersü ; auçjitü, am aucjitü.

b) . Perfectulü infinitivului a fi (fire) antepusü supinuluï; 
de. es. a f i  läudatü ; a fi täcutü ; a f i  mersü a fi au^itü.

c) . Cu ajutorulü perfectului infinitivü se forméza: per­
fectele perifrastice (compuse) la conjunctivă, la optativă şi 
fiitorulü alü Il-lea indicativii ; de. es. să fi läudatü, să fi 
tăcută, să fi mersü să f i  audit ü ; a fii fi mersü ; voiü fi tă­
cu tă ; voiü f i  auçjitü (activü), etc.

d) . Cu ajutorulü plus-ca-perfectuku infinitivü a fi fosta, 
(läudatü, täcutü, mersü, aucjitü), se forméza plus-ca-perfect. 
compusü (perifrastică) la acelea-şî moduri ; şi fiitorulü III 
alü indicativului, de es. să fi fostü  lăudată, a f i  fi fostülz- 
udatii ; voiü fi fosta  läudatü.

III. De la presintele infinitivului se formeză:

a) Imperfectulü indicativului adäugändü la urm a infini­
tivului scurtatü la tó té conjugările term inaţiunea am ; în 
care vocala caracteristică a din infin. conjug. I se contrage 
în tr’unü a lungü cu a din term inaţiune ; iar la cele-lalte 
conjugaţiunî se formézâ diftongi; de e. din a lăud-a va fi : 
laud-am, tâc-é—t ăc-eam; m erg-e—merg-c*?/«; aud-i—au fiiam

b) Fiitorulü I : antepunêndü infinitivului scurtatü alü ver­
bului respectivü pe ausiliarulü voiü', s. e. voiü lăuda ; voiü 
tâcé; voiü m erge; voiü aucji ; saü postpunêndu-lü, d. es. 
lăuda-zw'ă, tăcé-voiu, m ergt-voiü, audi-voiü-

c) Presintele optativului: antepunêndü pe auxiliarulü a f i  
infinitivelorü scurtate ale verbului respectivü ; saü postpu­
nêndu-lü infinitivelorü întregi; de^ es. asü lăuda saü lău- 
dare-afi; asü tâcé—tăcere-ai-«,- afii m erge—m erge-afi; a fi 
au^i -audire-afi.
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d). Totü delà infin. scurtatü se maï formézâ şi impera- 
tivulü presinte negativă în pers. 2 sing, de es. nu lauda, 
nu tacé, nu bate, nu dorini; iar în cele-lalte persóne este 
egală cu imperativulă afirmativă.

OBSERVAŢIUNI ASUPRA CELORU PATRU CONJUGĂRI.

Multe verbe în unele timpuri, maï cu sémâ în presinte 
(atâtă indicat, câtă şi conjunct, şi imperat.), suferă,— fie în 
tulpină, fie în terminaţiune,— nisce schimbări, carî deşi nu 
sunt conformă conjugării arătate, cu tóté acestea nu for­
mézâ o neregularitate.

Unele schimbări ale vocaleloră din tulpină sunt comu­
ne la tóté patru conjugările, anume :

a) . Ca şi la nume vocala e (intonată) trece în é (ea), când 
în silaba următore este ună ă, Iar o (intonată) în ó (oa), 
când urmézâ ună a saă e, de es. leg-ü— leg-ă, cred-u— să 
cred-ă, dorm-îi— dbrm-e— să dorm-ăi, etc.

b) . Vocala x (intonată) din pers. 1 a preş., (provenită din 
e saă a,) adese-orî şi e (intonată) se schimbă în a, când în 
silaba următore este ună ă, de es. învcţît— învaţă, ape.su 
— apasă, adăpîi— adapa, vedü— să vadă, fedne— să şad-ă, 
pïerd-ïi— să piard-ă, pîer-îi— să pîar-ă, etc.

Câte-va verbe de conjug. I aă asemenea a când este in­
tonată şi în silaba următore este ună ă, Iar în cele-lalte 
forme aă e (provenită din ă prin influinţa lui i dinaintea 
lui), de es. chiamă, înghiaţa, însă: chiemu, chiemămu, în- 
ghieţîc, înghieţaţt, etc.

c) . Vocala o (intonată) precum şi b (oa) se schimbă în 
ii, când îşi plerdă accentulă, de es. portü—purtamu, dore 
— durutu, potù—puternic, moriü— murimîc, etc.

NOTĂ. Verbulü d o r n iü  face esepţiune, însă numai în limba literară' 
şi se dice : d o r m im ü , d o r m iţ i; iar în limba populară se dice : d u r m im ü , 
d u r m it î  cum e şi maï bine după regnlele foneticei.



O b s e r v a ţ i u n i  a s u p r a  c o n j u g ă r ii  I.
B

a). V rbele a mânca şi a usca aü în prés. ind. doue 
forme: una în sing, şi pers. 3 plur., iar alta în pers. 1 şi 
a 2 plur. şi se conjugă ast-felü :

Sing, mänänc-ü, 
mănânc-î, 
mănânc-ă, 

Plur. mânc-ămă, 
mânc-aţî, 
mănânc-ă.

Sing, usuc-ü, 
usuc-î, 
usuc-ă;

Plur■ usc-ämü, 
usc-aţi, 
usuc-ă.

NOTĂ. Totă ast-felu ce conjugă şi în presintele conjunctivă şi impe­
rativii, îar în cele-lalte timpuri se conjugă regulată ca verbulă a lăuda 
precum : tnânc-am, vsc-am; mănc-ai, uxc-aî, mûnc-atü, ase-atû, etc. In Tran­
silvania s’a uniformisată şi aşa are în presinte o singură tulpină: mâne-A, 
mânc-i, mănc-ă, etc. uac-u, usc-î, usc-ă, etc.

b) Unele verbe, carï forméza presintele în -ezit, etc. se 
întrebuinţdză tot-de-odată şi fără sufixulă ez- de es. lucr-czïi 
şi lucr-u, lumin-ezu şi luminii', însă mai cu samă numaï în 
pers. 3 sing, şi plur.

c) Persona 1 a perf. simplu se $ice pe unele locuri şi 
cu -âï în locü de -ai: laud-ăi, însă nu e corectü.

O b s e r v a ţ i u n i  a s u p r a  c o n j u g ă r ii  a  II-a.

a) . Verbele în -dé, ca: a vedé, a sedé, a căd iră  în doue 
feluri pers. 1. a près. ind. anume cu d  saü cu (din cţi) 
pr. védù şi vieţii, sedü şi şeeţă, cadü şi cacţii. Asemenea şi 
la pers. 1 sing, şi a 3 sing, şi plur. a preş. conjunctivă şi 
imperativă, precum : să vedü, să vadă, şi să vieţii, să va- 
eţă, etc.

b) . Verbulă a ţine are asemenea doue forme : ţinu şi ţiu, 
să ţinu, să ţină, şi să ţiu, să ţiie.

c) . Verbulă a putè, are în pers. 1 a preş. polii şi podii.

d) . Verbele a duri şi a p a r i  se întrebuinţdză mai multă 
ca unipersonale. In preş. conjunct, se ţjice une-orî : sa 
dóié, să paie, în locă de : să dâră, să pară.
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e). Verbele a tin i şi a umplè formèza imperativuiü în
e, ïar nu în i. precum : ţine, umple.

O b s e r v a ţ i u n î  a s u p r a  c o n j u g ă r i i  III.

a) Verbele în -de şi -te formézá persona 1 din presinte 
în doue feluri, anume păstrândti neschimbată tulpina, pre­
cum : ard-îi, ascund-u, scot-ü, etc. saü schimbândü pe d  şi 
/ în p  şi ţ, pr. arcţ-îi, ascund-u, scoţ-îi, etc. care formă este 
maî rară în limba scrisă. Face escepţiune : bătu (a bate).

b) . Unele verbe în -ne şi -re au asemenea dóue forme, 
precum: pun-ü, cer-ü, saü elidândü pe n şi r  înaintea luî 
i din terminaţiune: puiïï, ceiü, etc.

Verbele carï mai aü înaintea luî n o altă consonă, ca : 
cern-ü, astern-ü, etc., nu suferü elisiunea luî n,

Atâtù verbele de )a litera a, câtu. şi cele de la b, au şi în preş. conj. 
(pers. 1 şi 3 sing, şi plur.) precum şi în imperat. eâte dóue forme : 
să arâ-ă şi să arţl-ă, să scot-ă şi să scoţ-ă, etc. însă cele în -ne şi -re în 
formele în cari s’au făcuţii elisiunea consonanteloru, schimba pe ă în e 
din causa lui ?, pr. să punű— să pună, să ceru—să ce'ră, însă: să puiu— 
să puie, să ceiü— să cWe, etc.

c) . Unele verbe în -de schimbă adese-orî pe d  în g , a- 
tâtü în preş. indic. (pers. 1 sing, şi 3 pl.) precum şi con­
junct. şi imper, (maî cu sémâ pers. 3 sing, şi plur.), pr. 
ucid-îi şi ucig-ü, să ucid-ă şi să ucig-ä, etc. In espresiunî 
ca: ucigă-lu crucea, etc. se întrebuinţcză numaî forma cu g.

OBSERVAŢIUNE. De la vevbulii a scrie se aude pe unele loeurî în 
pers. 1 şi 2 plur. a'presinteluï: scri-mü, scri-ţi, vai. a seri, ca verbele de 
conj. IV, în locii de : scri-e-mu, scri-e-ţi, ca bat-e-mu, bat-e-ţi, cum e maî 
corectă.

d) . Câte-va verbe formeză imperativuiü în /, ïar nu în e 
precum : mergi, plângi, erecţi şi crede. Când imperativele 
aü unü cuvîntü encliticü, atuneï se întrebuinţeză forma eu 
e, (care este cea regulată), de es. plânge-lïi, crede-mè, etc.

e) . După formarea perfectului simplu verbele de conjug. 
III se impartü în dóue clase :

1" Verbele carî formézá perfectulü simplu în -uî (supin, 
în -util) precum: a bat-e, băt-uî (băt-ntă); a cred-e, cred-uî 
(creanţa), etc. De acéstâ clasă se ţină puţine verbe.

&



2° Cele mai multe verbe de conjug. III formézá perfec- 
tulü simplu în -sei (supinulü în -su), care terminaţiune se 
pune la tulpina verbului, după ce se elide ultima conso­
nantă, de es. a duc-e, du-sei (du-su)] a prind-e, prin-scl 
(prin-sri)', a ating-e, a tinse i (atinsă); a plàuç-e, p lansei 
(plânsu)] a trimit-e, trim isei (trimisă)] a pune, pusei 
(pusă)] a scri-e, scrisei (scrisă), etc. etc.

NOTA. Câte-va verbe formézá perf. simplu în -s e i, iar supinulü în 
-tü; unele însă din ele maî suferă schimbări şi în rădăcină, pentru acea 
se va vorbi despre ele la conjugarea neregulată.

O b s e r v a t i u n î  A S U P R A  C O N JU G Ă R II  A  IV.

a) . Cele maî multe verbe de conjugarea a IV formézá 
presintele (íntregü sing, şi pers. 3 plur.) cu sufixulü esc-, 
precum: înflor-esc-ă, domn-esc-ă, îmmull-esc-u, etc. şi numai 
puţine se conjugă ca : aud-u— a au4-i.

Unele se conjugă şi cu -ă şi cu -eseu, de es. împartă şi 
împărţescu, pată şi pătescu, etc.

b) . Multe din verbele, cari se conjugă ca verbulü a aucii- 
aü în presinte, ca şi cele de conj. a II şi III, câte doué 
forme, de es. acoperă şi acopenă, suferă şi sujeriă, pată 
şi paţă, simtă şi simtă, etc.

Verbele a sări şi a peri aü asemenea câte doué forme, 
din cari una regulată, iar alta cu /- elidatü (de la verbulü 
a peri se elide r şi în alte timpuri), de es. sară, pieră, şi 
saiă, pieiă; sari, pieri şi sad, piei■

Formele duple, la tóté verbele amintite mai süsü, se păs- 
trézâ şi în presintele conjunct, şi imperativă.

N< >TA. Câte-va verbe în - r i , ca : a  s u fe r i ,  a  a c o p e r i, ete. se întreb u- 
inţeză în pers. 3 sing, şi plur. a presinteluî conjunctivii cu e în locă 
de ă , de es. s ă  s u fe r e ,  să  a c o p e r e , etc. Prin urmare ca verbele de conj. 
I, de aci rëü dieu unii şi în prés. ind. (pers. 3 sing.) cu ă  în loctt de 
p; se (Jice : sufer-ă, să sufer-e, ca : la u d - ă , s ă  la w i- e .

c) . Tote verbele, carî formézá presintele indicativă cu 
sufixulü -esc-u, aü imperativulü în e, de es. înflor-csc-c, 
domn-esc-e, etc.

Asemenea aü imperativulü în e şi verbele: a suferi, a 
coperi, cu compusele lui, de es. sufere, copere (tu).

82
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Verbele a imparti şi a desparţi au. imperat. imparpcsc-e 
şi impart-e, desparpesc-e şi despart-e.

DESPRE CONJUGAREA PASIVA.

Conjug pasivă la verbe se formézâ cu ajutorulü partici­
piului verbelorü active transitive, ín urmátorulü módii : 

Punemă înaintea participiului respectivii pe verbulă au- 
siliarü suni, care se conjugă în tóté modurile, timpurile, 
persóne şi numeri; ïar participiulü variézâ ca unü adiec- 
tivü calificativă cu doue terminaţiunî, numai după genü şi 
numără. Aşa de esemplu : ca să facemă din forma activă 
a verbului (activă transitivu) a bate, forma pasivă, îlü pu' 
nemű mai ântâiă la participiă şi va fi pentru mascul, ba 
tută, plur. bătuţi', fem/sing. bătută, plur. bătute; după acea 
îi antepunemfi pe tsum», de es. sing, sum bătută, plur. 
sunt emu bătuţi, etc. etc. De unde observămă că participi- 
ulă în proposiţiune figurézâ ca nume predicativă, care 
concordă cu subiectulă (gramaticală) în genă, numără şi 
casă; iar ausiliarulă sum figurézâ ca verbă copulativă, d. e. 
cânele este bătută, plur. cânii sunt ’bătuţi. Vaca este le­
gată, plur. vacile sunt legate.

E s e m p l e  de c o n j u g a r e a  p a s i v ă .
MODULŰ INDICA TI VŰ

Presinte. Perfectulü simplu.

Sing, sum 
eşti 
este

Plur. suntemă 
sunteţi 
sunt

cr cr
c  c

pc
cr cr

Sing, fui— fusei 
fuşi » 
fu

Plur- furămă 
furăţi 
fură

o- crţot çot 
rt rtc c
rt rt

Imperfectulu.

Szng. eram 
erai 
era

Plur- eramü 
eraţi 
eraü

cr cr
rt- f-f-
C E
< -f r -t  JUt O
cr ţj*
5  &
6 c

Perfectulü eompusű

Sing, am I
aï J fostă
a I

Plur- amă I
aţi ' fostă 
aă j

er er£0c £0c 
rt- rtc c
rt- rt
P  P  
er erSt P<
rtC £. 
ort JT
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Plus-ca-perfectulü simplu.

Sing, fusem, etc.

Plur. fusemü, etc.

er erPt p( r+ r+ 
C  Crt- r-hp. pc
CT ^
S S
?  s■ rs ff

Fiitorulü I voiű fi bätutü,-ä. 

Fiitorulű I I  voiü fi fostd bätutü,-ä.

MODULŰ CONJUNCTIVŰ.
Presinte.

Sing, sä fiü bätutü,-ä, 
Plur. sä fimü bătuţî,-e.

Perfectulü.
Sing, sä fi fostü bätutü,-ä, 
Plur. sä fi fostü bătuţi,-e.

MODULŰ OPTATIVŰ.

Presinte. Perfectulü.
Sing, aşii fi bătutu.-ă, etc. Sing. aşO fi fostü bätutü,-ä, etc.
Plur. amü fi bătuţi,-e, etc. Plur. amü fi fostü bătuţi,-e, etc.

MODULŰ IMPERATlVŰ.

Presinte.
Sing. Fii bätutü,-ä, 
Plur. Fiţi bătuţi,-e.

Imper, flitorü.
Să fii bätutü,-ä. 
Să fiţi bătuţi,-e.

MODULŰ IN FIN IŢ IVŰ.

Presinte. Perfectulü.
A  fi bätutü,-ä, bătuţi,-e A fi fostü bätutü,-ä, bătuţi,-e

GERUNDIULŰ
Fiiridü batutü,-ä, bătuţi,-e.

NOTA. Pentru forma pasivă în limba rom. se mai aplică şi forma re- 
flesivă, cu aeusativü, când nu se produce ecbivocitate; d. e. Pânea se 
vinde scumpii, este mal bine disü, decâtă: Pânea este vîndută scumpă. 

Acesta formă se întrebuinţeză mai cu séma în pers. III.

CONJUGAREA VERBULUI REFLEXIVU.

Reflexivulü se conjugă în tóté modurile şi timpurile du­
pă conjugarea verbului, din care e formatü, punêndü îna-
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intea verbului respectivii, după persóne : pronumele con­
junctive, şi anume: saü cele de acusativü: pentru sing, me, 
te, se, şi pentru plur. ne, ve, se', saü cele de dativü : pen­
tru sing, inii, îţi, îşi', plur. ne, ve îşi.

NOTA. Conjugarea cu dativiî scurtaţi nu este reflexivă în sensulă pro­
priii alti cuvîntuluj, pentru-că în casulű acesta verbele maî aü unü obi­
ecţii drepţii, ïa r dativulü este ca obiecţii nedrepţii şi esprimă persona 
în folosulii saii dauna căreia, se face lucrarea, pentru acea numimii con­
jugarea acesta reflexivă improprie, spre deosebire de cea, proprie (cu acusat).

a ) .  CONJUGĂRI REFLESIVE CU ACUSATIVU.

Presintele indicativii.

Conjug- I. Conjug. II. Conjug. III. Conjug. I V
Simj. Me laudă ine umplu më bătu me acoperă

‘ te laudi te umpli te baţi te acoperi
se laudă se umple se bate se acopere

Plur. ne lăudămu ne umplemă ne batem ă ne acoperimü
ve lăudaţi ve umpleţi vë bateţi vë acoperiţi
se laudă se umplu se bată se acoperă

b). REFEESIVELE (IMPROPRII) CU DATIVE.

Presintele indicat.

Conjug. I. Conj. l i
o"
p><

Conjug. 111. Conjug. 1 V
Sing, îiiij spălă B îmi vedu, îmî tundă 0< îmi acoperă

îţi speli p> îţi vedi H îţi tundi H
ii

îţi acoperi
îşi spală P îşi vede H* îşi tunde îşi acopere

PI, ne spelămă H* . H ne vedemă H
(D ne tundemă H

fi'
ne acoperimü

ve spelaţi 
îşî spală

Æ vë vedeţi 
îşi vedu

vë tundeţî 
îşi tundă

vë acoperiţi 
işi acoperă

OBSERVAŢIUNE. In cele-I-alte moduri şi timpuri se conjugă regu­
lată după modelulrt celoră patru conjugări regulate.

NOTĂ. Pronumele conjunctive de acusativü şi de dativü: 
me, te, se', îmi, iß, ne, vê, în unele timpuri potű sta nu­
mai înaintea verbului; iară în altele înaintea şi în urma 
verbului, şi în fine în alte timpuri numai în urma verbu­
lui respectivă.
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a) Numai înaintea verbului, 
de imperativă şi gerundiü :

în timpurile simple, afară

Cu acusativü. Cu dativü.
Indicativă. Indicativii.

Presinte : më laudü, etc. 
Imrerf. më lăudam, 
Perf: më lăudai.

— îmi tundü, etc. 
— îmi tundeam, 
— îmi tunsei.

(përulü)

Conjunct. Conjunct.
Presinte: să me laudü, 
Perfect', să më fi läudatü, 
lnfinitivu: a më lăuda.

—să-mi tundü,
—-să-mi fi tunsü, 
— a-mi tunde.

(përulü)

b) Reflesive cu pronumele conjunctive înainte şi în ur­
ma verbului, numaî în timpurile cele compuse :

Cu acusativü. Cu dativü.

Perf. comp. ti lă indii

Fiit- 1 indic.

Fiit- I I  » . . .
Optat, preş- •

Optat. perf. • • .

c) Numai în urm 

Cu acusativü.

m’am lăudată 
şi lăudatu-m’am, 
me voiü lăuda 
şi lâuda-më-voiü, 
me voiü fi lăudatu, 
m’aştt lăuda 
lăuda-m’aşă, 
m’aşfi fi läudatü 
lăudatu-m’aşfl fi,

verbului :

mï-am tunsü 
tunsu-mî-am, 
îmï voiü tunde 
tunde-mi-voiii, 
îmï voiü fi tunsü 
mi-aşă tunde 
tunde-mi-aşă, 
mi-aşfi fi tunsü 
tunsu-mi-aşă fi.

Cu dativü.

Imperativă', laudă-te, tunde-ţî,
GerundiulîC. lăudându-te, tumjendu-ţi.

Observaţiune. După cum vedemü, verbele reflexive se 
conjugă la tote modurile şi timpurile ca şi cele-l-alte verbe, 
cu deosebire numai, că pronumele conjunctive de Dat. şi 
Acusat. însoţescO pe verbulü respectivii, afară de supimi, 
d. e. nu se pdte <jice tunsu-m?, ci -•tunsă, (fără pronumele 
conjunct.). Participiulu lipsesce la verbele reflexive.
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DESPRE VERBELE UNIPERSONALE.

Verbe unipersonale se (Jicü acelea, a cärorü activitate 
nu se raportă la unü subiectü determinatü, şi de aceia se 
întrebuinţdză numai în persona a treia de la singularii.

1) Verbele unipersonale proprii <3ise în limba română 
sunt mai cu semă acelea, cari arată fenomene ale naturel, 
şi tot-dea-una sunt unipersonale, pr. plouă, fulgeră, tuna, 
trăsncsce, grindină, ninge, rourczăfnnopteză , însereză', etc.

2) Afară de acestea se potü întrebuinţa ca unipersonale 
şi alte multe verbe, fie transitive, netransitive, pasive saü 
reflexive, de es. se dice, se vorbeşte, se aude, se spune, se 
cade, treime, cată [caută), place, dore, etc. pe acestea le 
numimii unipersonale improprii.

.3) Verbulű auxiliarii este saü c, în legătură cu pronu­
mele conjunctive de dativü şi cu unü substantivü saü ad- 
iectivü, formézâ multe locuţiuni saü fra se  unipersonale, pre­
cum: mi-e bine, mi-e reit, mi-e caldă, mî-c fr ig u , niî-e urltîi, 
mi-e dorit, etc.

Totü asemenea se întrebuinţdză verbele şede şi stă, pe 
lângă pronum. conjunctive de dativü, în unire cu unü ad- 
verbü, de, es. im i şede bine, hui şede reit, nii-ţi sta fr u ­
moşii, etc.

CONJUGAREA VERBELORU UNIPERSONALE.

Verbele unipersonale proprii dise se conjugă regulatü 
în tóté timpurile şi modurile, afară de imperativă', iar cele 
improprii se conjugă întocmai ca verbulü, din care sunt 
formate, atâtü în forma activă câtü şi în cea pasivă.

ESEMI’l.E DE CONJUGARE UNIPERSONALA.

a) în forma activă.
lndicativulu.

Presinte : fulgeră, 
hnperf. fulgera,
Per/, simpla', fulgera,
Pevf. compusù : a fulgerată, 
Plus-ca-perf. simplu: fulgerase,

Plus-ca-perf. coin, a fos tu fulgerată, 
Fiitorulîi I  va fulgera,
Fiitorultt 11 va ii m lgerată, 
Fktorulù I I I  va ă fostă fulgerată), 

(formă mai puţină usitată).
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Optativuiu.

Presinte : a r fulgera, fulgerare-ar, 
Perfe ’tü : a r fi fulgerată, 
Plus-ca-perf. a r  fi fostă fulgerată, 

(formă mai puţină usitată).

Infin. près, a  fulgera,
„ perf. a  fi fulgerată,

Conjunct,

Presinte : să fulgere,
Perfect : să fi fulgerată, 
Plus-ca-perf. să fi fostă fulgerată,

Particip, fulgerată, 
Gerund. fulgerândă.

b) în  form a p asiv ă .
Indicaţi vnlă. Optativulîi.

Presinte: se cuvine,
Imperf. se cuvenia,
Perf. simvlu : se cuveni,
Perf. comp. s’a cuvenită. 
Plus-ca-perf. simplu’, se cuvenise, 
Plus-ca-p. comp. s’a fostă cuvenită, 
Fiitorulú I  se va cuveni,
Fiitorulú 11 se va fi cuvenită, 
Fiitorulú 111 se va fi fostă cuvenită, 

(formă mai puţină usitată .

Presintele: s’ar cuveni, cuveni-s’ar, 
Perfectulă : s’ar fi cuvenită, 
Plus-ca-perf. s’ar fi fostă cuvenită,

Conjunctivul».

Presinte : să se cuvină,
Perfectulă : să se fi cuvenită, 
Plus-ca-perf. să se fifostă cuvenită, 

(formă mai puţină usitată).
Inf. preş. a  se cuveni, Part. cuvenită, Gerund. cuvenindu-se.

NOTA. Conjugă totă aşa şi următorele verbe uni-personale : se cade, 
se ţlice, se lumineză, se întunecă, se înnoreză, se vede, se pole, se ţine, se face  
diuă, se face nópte, se crede, se aude, se vorbesce, se rècesce, etc.

OBSERVAŢIUNE. Verbele unipersonale, cari aă  lângă ele unu pro­
nume personală în acuş. saă dat., precum şi locuţiunile unipersonale, 
se conjugă ca cele-l-alte verbe scliimbându-se pronumele după persóne, 
de esemplu :

me dâre, te dâre, îlă dore, etc.
îmi place, îţi place, îî  place, etc.
m ise cade, ţi-se cade. i-se cade, etc.
mî-e sete, ţi-e sete, i-e sete, etc.
mî-e frigă, ţi-e frigă, i-e frigă, etc.
mî-e urîtă, ţi-e urîtă, i -e urîtă, etc.
îmi stă bine, îţi stă bine, ii stă bine, şi altele.

CONJUGAREA VERBELORU NEREGULATE.

Sunt unele verbe, în limba română, carî se abată de la 
norma generală a celoră patru conjugări regulate, şi de a- 
ceia se numescă verbe neregulate.

Acésta neregularitate consistă mai alesă în combinarea 
anormală a formeloră de timpă şi de personă cu caracte­
ristica, saă în modificarea vre-unuî sunetă din rădăcină.
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1. N e r e g u l a t e  l a  c o n j u g . I -a  s u n t :

Verbele: a da (dare); a sta (stare); a lua (luare); a la 
(lare), precum şi verbele în [dare) ca : a muia, a taia, 
a speria, etc.

a) Conjugarea verbeloru : a da-dare, şi a Sta-Stare. 

MODULI) INDICATIVII

Presinte.

Sing, daü, staü,
daï, staï,
dă, stă,

Plur. dämü, stämü,
daţi, staţi,
daü, staü.

Imperfectul«.

Sing, dam, stam,
. daï, staï,

da, sta,
Plur. damü, stamü,

daţi. staţî,’
daü, staü,

Perfecţii Hi simplu
(istoricii).

Sing, dedeï, steteï,
dedeşî, steteşî, ‘
dede (dete), stete,

Plur. dederämü, steterämü
dederăţî, steterăţî,
dederä, steteră,

Perfectul fi compusă
(absoluţii).

Pliis-ea-perfectulă simplu

Sing. dedesem, stetesem,
dedeseşî, steteseşî,
dedese, stetese,

Plur. dedeserämü, steteserămii 
dedeserăţî, steteserăţî 
dedeseră. steteseră.

Plns-ca-perfectulu compuşii

Sing- am foştii dată, etc. 
am fostü statu, etc.

Plur. amü fostü datü, etc. 
amü fostü statü, etc.

Piitorulfi I.

Siug.voiü da, etc. 
voiü sta, etc.

Plur. vomü da, etc. 
vomü sta, etc.

Piitorulfi II.

Sing, voiü fi datü, etc. 
voiü fi statü, etc.

Sing, am 
aï 
a

Plur. amü 
aţî 
aü

P- am \ w
aï ■ ^P a ) £>

c f amü

p'< aţî
aü

i

)>

Fiitoruln III.

Sing, voiü fi fostü datü, etc. 
voiü fi fostü statü, etc.
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MOMJiŰ CONJUNCTIVII.

Fresinte.

Singularii
să daü, să staă,
să dai, să stai,
sàdè (dee, dea), sâstè (stee,stea),

Pluralü
să dămu, să stămu,
sădaţî, să staţi,
să dè (dee, dea), să stè (stee, stea),

Perfectulfi.

să fi dată, , să fi stată,

(pentru tóté persónele şt 
amêndoï numeriï).

MOIfULU OPTATIVU.

Fresinte. Perfectul«

Sing, aşă da, 
aï da, 
ar da,

l'lur- amii da, 
aţi da, 
arü da.

aşă sta, 
aï sta, 
ar sta, 
amu sta, 
aţî sta, 
ară sta.

aşă fi dată, aşă fi stată, etc.

Pi ns-ea perfecţii Hi

aşă fi fostă dată— stată, etc

Imperativul« presinie.

Sing, dă, stăî (stă),
să dè (dee). să stè (stee).

Infinitivul«

Preş. a da, dare.
a sta, stare. ;

Perl. a fi dată, 
a fi stată,

Plns-ca-perf. a fi fostă dată, 
a fi fostă stată,

I l ’lnr. daţî, staţî.
I 3 ca în sing.

Cerundiuln : dândă, stândă. 

Participiul« : dată, stată. 

Siipinuln.

Sing, dată, . stată,
Plur. date, state.

NOTA. Pei'ïeetulü simplu se mai (lire în locii <le : dedei, stelei, şi 
dădui, statui', plus-ea-perf. dădusem, stătusem.
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b) Conjugarea verbului: a lua—luare. 
I F r e s i n t e l e

Indicativă Imperativă Conjunctivă

Sing, iaü, Sing, ia (tu),
iaï, ieï, să ia (elü, ea),
ia,

Flur, luämü, 
luaţi,

Sing, să iaü,
să iaï (iei),

! să iè, ia, iae,
Plur. luaţi (voi), ! Plur. să luämü,

să iè, ia, iae (ei, ele). I să luaţi,
iaü. să iè, ia, iae.

NOTĂ. Cele-l-alte forme de moduri şi timpuri se conjugă regulaţii 
după conjugarea lui nlattdău.

c) Verbuiu Iau, intin. a la— lare,
Indicaţi vulă. 

Presinte.

Sing. Iaü, 
lai, 
lă,

Plur. lämü, 
laţi,
Iaü.

Perfectulă simpl

Sing, lăut, 
lăuşi, 
lăii,

Plur. lăurămii, 
lăurăţi, 
lăură.

I Perfect, compusă

Sing, am läutü, etc.

Plus-ea-perf. simplu

lăusem, etc.

I Plus-ca-perf. comp.

am fostă lăută, etc.

linperat presinte

I lă (tu),
; să lea (elü, ea),
! laţi (voi),
! lea (ei, ele).

Conjunctivii près.

Sing, să lati, 
să lai, 
să le,

Plur. să lămti, 
să laţi, 
să le.

Particip.

Sing, lăutii,-ă, 
Plur. lăuţi,-e.

NOTĂ. Verbulă lait se 
îutrebuinţdză puţinii şi 
numai în timpurile com­
puse şi unele forme din 
timpurile simple, în lo­
cuiri luï se întrebuinţe- 
ză mai mulţii compusulii 
.spélit, a spela, care se 
conjugă regulaţii.

d). Neregulată se conjugă şi verbele terminate la infini- 
tivü în -ia (iare), de es. a tăia, a muia, etc. cari în pre­
sinte (ind. conj. şi imper.) aü unele forme cu c în locü 
de ă, de es.

Presinte. *
Sing, taiü, moiü,

tai, moi,
taie, móie,

Plur. täicmü, muiemü, 
tăiaţi, muiaţi,
taie. móie.

Totü ast-felü e şi in près. conj. şi imperativă. 
Gerundiulü : tHindu, muiudü.

NOTA 1. In presinte purs. Ü sing, so scrie numai cu unii î iu locii 
de doi: taï, moi, ia r nu taiî, moii. Pe unele locuri se aude cu e în locii
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de a şi în a lte  persóne şi timpuri, pr. tăieţî, (pers. 2 plur.), tăietu, (partie.), 
etc., cari forme sunt necorecte.

NOTA 2. Verbulü a speria (şi speria), în care terminaţiunea -ia e de 
douë silabe, iar nu de una ca în a tăia, se conjugă asemenea în unele 
forme cu e în locü de ă în terminaţiune. Pers. 3 sing, şi plur. are : sperie 
şi sparie. Gerundiülü speriindü.

2) V e r b e  n e r e g u l a t e  d e  c o n j u g a r e a  II s u n t :

A ave (avere), . a vré (vrere), a bè (bere), a mane (mâ­
nere) şi compusulü a rêmànè (remänere).

a). Verbulü a av é  (avere) se conjugă ast-felü :

Indioativü.
Sing, am, 

aï, 
are,

Plur. avemü, 
aveţi, 
aü.

j  Conjunctivă.
i Sing, să am,
I să aï,
j să aibă,
! Plur. să avemü, 

să aveţi,
; să aibă.

Imperativă.
Sing- — —  

aibî (tu), 
aibă (elfi, ea);

Plur. —  —
aveţî (voî), 
aibă (eî, ele).

Cele-lalte timpuri sunt regulate : Perf. simplu avut, supi- 
nulü avuţii, fiit. vom avé, gerund. avcndïi, etc.

NOTA. In cărţile vechi se artă pentru preş. conjunct, sing. 1 să aibă, 
2 să aibî, 3 să aibă, forme, cari şi până acum se maï audü pe unele 
locuri,

b). A bé (bere) se conjugă în modulü urmätorü :

Presintele indie.
Sing. béü, 

beï,
bea (bè),

Plur. bemü, 
beţî, » 
béü.

Perfectul üsim plu;
Sing, beuï, 

beuşî, 
beu;

Plur, beurämü, 
beurăţî, 
beură.

Pres. Conjunct.

Sing, să béü,
! să beï,

să bea (bè),

Plur. să bemü, 
să beţî, 
să bea (bè),

Preş. Imper.

Sing, bea (bè),
să bea (bè),

Plur. beţî;
să bea (bè).

beuteSupinulü : Sing, beutü, plur. 
Participiulü : beutü—beutä. 
Çrerund ulü; bèndü.
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c). A vré (vrere) se conjugă ast-felü :
^ r e s i x i t e l e .

Indicativă.
Sing. vréü, 

vreï, 
vrea;

Flur, vremii, 
vreţi, 
vréü.

Perfectulă simplu.
Sing. vrui, 

vruşi, 
vrù,

Flur- vrurämü, 
vrurăţi, 
vrură.

Conjunctivă.

Sing, să vréü, 
să vrei, 
să vrea (vrè),

Flur, să vremü, 
să vreţi, 
să vrea (vrè).

Supinulü: Sing, vrută, pl. vrute. 
Participiulă : vrută, vrută. 
Gerundiulă : vrêndü.

NOTA. La imperativii se întrebuin- 
ţeză mai mulţii formele de la a voi: vo- 
iesce, voiţi, iasă şi : ere, vreţi.

d). A  m ane (mânere) şi compusulü a rem ân é  (re- 
m ânere) este neregulată numai în perfectulă simplu şi 
supină, precum şi în timpurile derivate de la ele, de es.

Perfectulă simplu.
Sing, masei (vechiü masi) j 

masesi, • j
mase; j

Flur, maserămă (şi masemă). |
maserăţi ( » maseţi), !
maseră. |

Supinulü : masă, rëmasü; I  
masă, etc. Cele-lalte timpuri

Sing, rëmaseï, 
rentaseşi, 
rëmase;

Plur. rëmaseramü, 
rentaserăţi, 
rămaseră.

’ comp. am masă, am re- 
conjugă regulată.

3. V e r b e  n e r e g u l a t e  l a  c o n j u g a r e a  a III-a .

a). Unele verbe de conjug. III-a deşi aă perf. simplu în 
■ sei, cu tote acestea nu aü supinulü în -sîi, ci în -tu, şi a- 
fară de acésta o parte din ele mai suferii schimbare şi în 
rădăcină ; ele sunt următorele :

Presintele. 
coc-ă 
fierb-ă 
frig-ă 
înfig fl

Rup-ă sau rump-ă

Perfectulă.
cop-sei 

! fier-sei
frip-sei 

I înfip-sei
I rup-sei (rump-sei)

Supinulü.
cop-tă,
fier-tă,
frip-tă,
înfip-tă,
rup-tă.
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b). Câte-va verbe aü supinulü în -su şi -tu, de la unele 
însă forma în -tu se întrebuinţdză numai ca substantivă ; 
ast-felü de verbe sunt :

Presintele. Perfeetulü. Supinulü.

smulg-ü
frâng-ü
torc-ü
ung-ü
scri-ü

smul-seï
frân-seï
tor-seï
un-seï
scri-seï

smul-sü şi smul-tü, 
frân-sü şi frân-tü, 
tor-sü şi tor-tü (subst.), 
un-sü şi un-tü » 
scri-sü şi scrip-tïi (vechiü 

de unde scriptură).

c). Imperativulü regulatü se termină în e, câte-va verbe 
însă îlü aü în ï, precum : treci, plângi, mergi.

Verbele eficu, ducü, facü, aü imperativulü pers. 2 sing. : 
/fi, du, fă  ; iar în cele-l-alte persóne regulatü. Verbulü 
aducü are imperativulü : adu şi adă (vechiü şi ado).

NOTĂ. Verbulü făcu  are perf. regulat ű: făcui (ca bătui), însă în ve­
chime se dicea : fecï, fecesï, fece etc.

Supinulü şi partieipiulü este asta-dï făcuţii ; forme vechi : faptîi, fap tă , 
întrebuinţate numai ca substantive, de unde şi făptură .

4 . V e r b e  n e r e g u l a t e  d e  c o n j u g a r e a  I V - a  s u n t :

A sci-scire, a veni-venire, precum şi verbele în -rî, ca : 
a coborî, a doborî, a omorî, « vîrî, etc.

a) . A sei se conjugă în presinte : sciü, scit, scie (şi sei) 
etc.; près. conj. 3 pers. sa scie. Perfectulü sehn, supinulü 
sciutu, gerundiulü sciindu.

Cele-1-alte timpuri sunt regulate.

b) . A veni se conjugă ast-felü : presintele ind. viü, vit, 
vine, venimïi, veniţi, vinii; preş. conj. pers. 3: să vină şi 
să vie. Imperat. afirmativü : vino (şi vina), 'să vie (şi să 
vina) ; partieipiulü venită (vintă este necorectü) ; gerun­
diulü venindü şi viindïi.

Pe unele locuri se aude şi în pers. 1 şi 2 plur. din pre- 
sirvte cu i în locü de c: vinimu, viniţi, cari forme nu sunt 
corecte.

Cele-l-alte timpuri sunt regulate.
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c). Verbele în -rî precum: a coborî, a doborî, a omorî 
a vîrî, etc. formézâ pers. 3 din prés. ind. şi conj. atâtü 
sing. câtü şi plur. precum şi imperativulü amêndôuë per- 
sónele după conjugarea I, de es. (élu, et) dobóra, omora, 
sâ dobóre, să o morc', dobóra, omora (tu), dobor e, ombre 
(elü, ei).

In cele-l-alte timpuri se conjugă regulată după conjuga- ■ 
rea a IV-a.

NOTA. Verbulü a fi-fire este asemenea neregulata <le conj. IV-a, 
despre el ii s’a vorbita la verbele auxiliare.

V e r b e l e  d e f e c t i v e .

Verbe defective numimă acelea, cărora le lipsescă cele 
mai multe forme.

Cele mai usitate sunt următorele forme de imperativă :
1 ) aide, aideniu, aideţî', 2) blemü, bieţi; în sensă de: să 

. mergemu, să mergeţi ; 3) i ! şi 4) vă ! în sensă de : mergi, 
du-te.

CAPIT. III.

Părţile neflexibile ale vorbirii.

I- Despre Adverbe-
Adverbu numimă o parte neflexibilă a vorbirii, ce deter­

mină mai de aprópe saă modifică pe ună verbu arătândă 
o circumstanţă : de locîi, de timpii, saü de modîi : de es. : 
când çjicemü : «Gheorghe a învăţaţii ierh; «Petru se portă 
bina>; aici vorbele: ieri şi bine sunt adverbe; pentru-că
determină pe verbele «-a înveţatm, şi se portă.

NOTA. Adverbele se mai potu pune şi pe lângă adiective sau cliiar 
pe lângă alte adverbe spre a-le întări sau modifica sensulü, de es forte 
frumoşii, prea bine, etc.

Adverbele în limba română se împartă maî'întăiă în trei 
clase : adverbe locale (de locu), timporale (de timpă) mo­
dale (de modă).



I. Adverbele locale sunt acelea, cari arată unü locü sau 
o direcţiune, şi rëspundü la întrebările: unde? de unde? 
încotro?

Aşa de esemplu :

a) , ta  întrebarea nude ? rëspundü următorele : ici, aici, 
aci, colo, acolo, colea, aiurea, nicăiurea, orî-unde, pretutin- 
dene, unde-va, departe, aprbpe, dincoee, dincolo, afară, îna­
inte, înapoi, índéré tu, susîi, joşii, de-asupra, de-desuptă, îm­
prejură, în-contra, împotrivă, etc.

b) . t a  întrebarea de undei de aci, de colo, de afară, de 
unde-va, dimprejuru, de susă, de josă, de departe, de ori­
unde, etc.

c) . t a  întrebarea încotro? rëspundü: încbci, încolo, în- 
tr acolo, încotro-va, în-drépta, în-stânga, în-susă, în-josu, 
la délu, la vale, de-vale, etc.

II. Adverbele timporale sunt acelea, cari arată unü 
pünctü, o durată saü o repeţire de timpü, şi rëspundü la 
întrebările: când? de-când? până când? câtă timpu? de- 
câtă? cătă-de-multu?

a) . La întrebarea când? rëspundü următorele adverbe:
acum, atunci, a ji, astădi, mâne, dimimţă, poi-măne, ieri, a- 
laltâ-ien, iute, curendă, deja, jiu  a, nóptea, séta, primăvara, 
tomna, etc.

b) . t a  întrebarea de când? sunt următorele: de-acum, 
de-atunci, de-ieri, de-măne, de multă, de ană, etc.

IU. Adverbele modale sunt acelea, cari arată modulü saü 
felulü lucrului şi sunt de §ése specii :

a) . Afirmative, precum : aşa, da, de%> fără-îndoială, ase­
menea, î  n-adeverii, tocmai, etc.

b) . Negative: nu, ba, ba-nu, nicî-de-cum din-contră, din- 
potrivă, nimica, de-felă, de-locă,' etc.

c) . Dnbitatire, precum: pbte, cu putinţă, doră, mai alesă, 
cam, etc.

d) . Interogative: cum? de-ee? la-ce ? pentru-ce ? nu-cum-va? 
bre ? etc.

e) . Intensitive: pr: forte, prea, tare, mai, abia, ancă, etc.
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f). Calitativele: tóté adverbele terminate în escc, formate 
delà adiective saü participii; d. e. înţelepţesce, omenesce, nc- 
bunesce, romanesce, itahenesce; precum şi tote cele-lalte ad­
verbe, cari rëspundü la întrebarea cum ? d. e. bine, în-za- 
darîi, crucişii, făţişii, altmintrelea, etc.

Observaţiunea I. Totü de adverbele calitative se ţinu şi 
formele adiectivale, precum şi gerundiile verbelorü, când 
se iaü în sensü adverbialü; pr: rèü, scumpii, f rumom, urîtü, 
ieftinii, etc. Gerundiile : mergêndü, facêndû, sărindu, can- 
tàndü, etc.

NOTA 1. Pentru ca să putemă distinge unii adiectivü de ună advei'bü 
în analisa gram aticală stabilimă următorea regulă: Când unii adiectivii 
va fi pusă pe lângă verbul ii substantivă a fi, atunci este consideraţii cu­
raţii ca adiectivü; Iar când va fi pusă pe lângă unu verbü predicativă, 
atunci devine acelü adiectivü u n i  a d v e r b ă ; de esemplu, când dicemă : 
„ P e t r u  este  f r u m o ş i , “  „ P e tr u  s c r ie  f r u m o ş i ; “  în censtrucţiunea ântâiü vor­
ba f r u m o ş i  este unü adiectivü; pentru-că califică pe subiectulü P e t r u , şi 
este pusü pe lângă verbulü subst. e ste; Iar în cea de a doua, vorba f r u ­

m o ş i  este adverbă, pentru-că determină predicatulü „ s c r i e “ , pe lângă 
care este pusă (ca complin. circumst. de modă).

NOTA 2. In loculă adverbeloră ne mal servimă şi de substantive ti­
uite cu preposiţiunî, ce se numescu lo c u ţ iu n i  a d v e r b ia le , şi anume atunci-a, 
când pentru vre-o determinare adverbială, ne-ar lipsi adverbulă propriă; 
aşa d. e. în  f r u n t e ,  în  ca p ii, în  f u g a  m a r e , etc. tote aceste 6spresiunî sunt 
locuţiuni adverbiale.

NOTA 3. Adverbele, mal cu séma cele calificative, se potă compara în­
tocmai ca adiectivele, d. e. e l i  în v a ţă  b in e , m a i  b in e , f o r t e  b in e; s c r ie  f r u ­

m o ş i ,  m a i  f r u m o ş i  f o r t e  f r u m o ş i ,  etc.

Observaţiunea 2. Adverbele de locü, de timpü, de canti­
tate saü modalitate, precum şi cele de calitate mal potü 
fi : interogative, demonstrative, nedefinite şi. relative, ca şi 
pronumele; de-unde apoi, considerate în raportulü, ce aü 
între ele, se numescü în gramatică: adverbe corelative. Co- 
relaţiunea lorü se póte afla după întrebările: cum?, càtùr, 
când? unde?, deunde?, încotro? pre-unde?.

Tabela următore ne va esplica acésta corelaţiune :

7,
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N edefinite In te ro g . Peinons. H e i  a t  i v e

9».
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óre-cura cum ? aşa pre-cuin
orî-cum.

O.
>3
<0 câtü-va câtă ? a tât vi, 

atât-a, câtii, ori-efttii,

0>.
n odată când? atunci, când, orî-când,
«
Ge.
*8s3

unde-va . unde ? aici, aci, 
acolo, unde, orî-unde,

V'■Sse3
*■8

de unde-va de-unde ?
de acolo, 
de aici, 
de colo,

de unde, 
orî-de-unde,

®â.

1
£

încotro-va încotro ? aici,
acolo, unde, orî-unde,

©0.
•833 pe-unde-va pe-unde ?

pe aici, 
pe ici, 

pe colo,
pe unde, orî-pe 

unde.

Observaţiunea 3. Partea cea mai importantă a adverbe- 
lorü sunt cele interogative şi anume, cari se referă la modă, 
timpă şi locă; la întrebările: cum?, când?, unde?, cu răs­
punsurile loră.

întrebarea se face în două moduri: a) saă prin adverbe 
şi pronume, precum: când? unde? câtă? cine? ce? care? 
cum vrei? când vil? unde eşti? câtă daï? caré-ï acolo ? etc. 
b) saă prin verbe; precum: vecţuf aï, mama e sau tata ?.

In casulă ântâiă putemă răspunde saă cu adverbele: aşa, 
aici, atàtü, saă cu pronume: eu, ace-a, acel-a; sau cu alte 
nume, cu saă fără preposiţiune, precum : bine, frumoşii, 
călare, pe joşii, cu carulü, în trăsura, la vară, la anulu, în 
satu, la noi, la ţară, la Iaşi, la Bàrladù, etc.

Iar la întrebările făcute cu verbe putemă răspunde afir­
mativă saă negativă, de esemplu: vă^utu-l’aî? resp. da, 
l’am văzută. Negative', nu la i văzută ? resp. nu, nu l’am 
văzută, săă ba, etc.
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Observaţiunea 4. Adverbele maï arată şi scopulîi şi causa. 
Scopululü se póte espritne cu preposiţiunea spre, în legă­
tură cu unü nume saü cu unü inűnitivü; de esemplü: spre 
binele teu, spre a scăpa de morte, saü cu conjuncţiunile : 
ca, pentru-ca; de esemplu: am veniţii, ca să-ţi spună, pen- 
tru-ca să nu te superi.

Causa se póte esprime şi cu conjuncţiunile: căci, pentru- 
că, etc. d. e. am veniţii, căci ţl-am promisă', ţi-am dată unu 
premiu, pentru-că-lu meriţi.

Observaţiunea 5. A dverbele de locü, de timpü, de m odă 
şi de causă, potü avé şi rolü de conjuncţiunî în tr’o frasă; 
prin urm are în acestü sensü légâ proposiţiunî subordinate 
circumstanţiale de locü, timpü, modü şi causă cu princi­
palele lorü respective.

a) Adverbe de locü cu sensü conjuncţionalfl sunt: unde, 
pe-unde, căror-a în proposiţiunea principală le rëspundü 
adverbele demonstrative: acolo, prc-acolo, esprese saü sub­
înţelese; d. e. unde sunt mulţi, puterea cresce; m ergi acolo, 
de unde ai plecată. Me ducü, unde me chiamă patria.

, Am fostă păli acolo, pănă-unde mi-ai arătată, etc.
b) Adverbe de timpü, luate ca conjuncţiunî subordinati- 

ve de timpü sunt: când, pe-cănd, pănă-cănd. după-ce, înda- 
tă-ce. Esemple: Pe când veniam frats-meü plecase; Gheorghe 
învaţă mai bine atunci, când se preumblă mai puţină.

Pe-când eram în grădină, Maria se întorcea de la scolă. 
Dupăce s'a făcută qliită, am plecatü cu to ţii la ţară. De când 
am părăsită şcola, ' nu me mai potü consola, lndată-ce a 
înserată, m’am pusü la scrisü. Am statü în grădină, până- 

I când a înserată etc.
c) . Adverbe de modü cu sensü de conjuncţiunî sunt: cum, 

pre-cnm, după cum, ca-şi-cănd, câtă, de câtă, cu câtă; căror-a 
le rëspundü în proposiţiunea principală adverbele dem on­
strative: aşa, ast-felă, atâtă, cu-atâtă, fie esprese saü sub- 
!nţelese. Esemple: Ştefană se. portă aşa de binef încâtă toţi 
se mulfumescă. Eu voiă face, cum a făcută şi părinţii mei.

i Străinii sunt priviţi în ţară mai bine, de câtă ori-unde. C 
pilulă silitoră lucréza, cum î i  spune profesorulă. Cu câtă Ro 
mânii eraă mai persecutaţi de inimicii loră secidarî, cu atâtă
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el se 'purtau mal înţelepfesce. Cn cdtű cine-va se scală mal de 
diminéfá, cu atâtu e mal avută.

d).  C i r c u m s t a n ţ e l e  d e  causă ş i  d e  scopu s e  e s p f i m ű  p r i n  
c o n j u n c ţ i u n i l e :  fiind-că, pentru-că, de órece, de vreme-ce. ca 
să, pentru-ca, e t c .  d e  e s e m p l u :  Gheorghe este decorată, fiind­
că sa luptată la Griviţa. Noi mâncămă, ca să trăimu; Iar 
nu trăimu, ca să mâncămă., e t c .  e t c .

IL Despre Preposiţiunî.
P r e p o s i ţ i u n e a  e s t e  o  v o r b ă ,  c a r e  s e  p u n e  î n a i n t e a  u n u i  

n u m e  s a ü  a  u n u i  p r o n u m e  s p r e  a  a r ă t a  l e g ă t u r a  a c e s t o r a  

c u  v e r b u l ü ,  p r e c u m  şi î n a i n t e a  a l t o r ü  v o r b e ;  d .  e. c â n d  ţjicti : 

Ioană merge la şcdlă; Petru şede în casă; a i c i  v o r b e l e  : la 
ş i  în s u n t  p r e p o s i ţ i u n î ;  p e n t r u - c ă  a r a t ă  l e g ă t u r a  s u b s t a n t i -  

v e l o r ü  şc.olă ş i  casă c u  v e r b e l e  merge şi şede.
P r e p o s i ţ i u n i l e  în  l i m b a  n o s t r ă  s e  d i s t i n g ă  în  nedespărfi- 

b'ile ş i  despărţibile.
1 )  . Preposiţiunî nedespărţibile s e  n u m e s c ü  a c e l e a ,  carii n u  

p o t ü  s t a  c a  v o r b e  d e  s i n e ,  c i  n u m a i  î n  u n i r e  c u  a l t e  v o r b e  

c o m p u s e ,  ş i—
S u n t  u r m ă t o r e l e :  ad, es, con, des, pro, stră, tră, res, d e  

e s e m p l u  : ad ună, ad-ăpii, con-tenire, des-facă, des-trămă,
pro-vocă, pro pună, stră-pungă, stră-bată, tră-mitu, es pună, 
res-bună, rës-baiü, e t c .

2 )  . Preposiţiunile despărţibile s e  4 i ° ü  a c e l e a ,  c a r i  p o t ü  
s t a  c a  v o r b ă  d e  s in e ,  ş i  s e  u s i t ă  l a  d e t e r m i n a r e a  r a p o r t u ­

l u i  d i n t r e  c u v i n t e l e  î n a i n t e a  c ă r o r a  s u n t  p u s e  ş i  î n t r e  v e r b e ,  

p r e c u m  ş i  l a  c o m p u n e r e a  v e r b e l o r ü ;  e l e  s e  s u b d i v i d î i  în  

d ó u e  c l a s e  : a) despărţibile simple şi b )  despărţibile compuse.

a) C e l e  S im ple s u n t  : a,  c u ,  c ă t r ă ,  d u p ă ,  f ă r ă ,  d e ,  i n ­
t r u ,  i n t r e ,  la ,  p e  ş i  s p r e ,  e t c .

/;) C o m p u s e  î n t r e  S i n e :  a f a r ă ,  d e s p r e ,  d e l à ,  a s u p r a ,  
d i n  ( d e - î n ) ,  d i n t r u ,  d i n t r e ,  p e l a ,  d i n a i n t e a ,  d e s u b ,  p e n t r u ,  

p r i n  ( p r e - î n ) ,  e t c .

O b s e r v a ţ i u n e a  1. P r e p o s i ţ i u n i l e  în  v o r b i r e a  ş i  s c r i e r e a  

r o m â n ă  s u n t  p r e a  p u ţ i n e ,  c a r i  s e  c o n s t r u e s c ü  c u  c a ş u r i .
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A t â t ü  p r e p o s i ţ i u n i l e  s i m p l e ,  c â t ü  ş i  c e l e  c o m p u s e  s e  c o n -  

s t r u e s c ü  c u  f o r m a  A cusativului, şi a c é s t a  o  p u t e m ü  r e c u -  

n ó s c e  d u p ă  p r o n u m e l e  p e r s o n a l ă ,  p r e c u m  ş i d i n  f o r m a  ar-  

t ic .  a  s u b s t a n t i v e l o r ă .  E l e  e s p r i m ă  n i s c e  r a p o r t u r i  ş i  c i r ­

c u m s t a n ţ e  : de t i m p ű ,  de m odă, de c a u s a ,  de spaţiu , c a  şi 

a d v e r b e l e  ; d e  u n d e  t j i c e m ă ,  c ă  s u b s t a n t i v e l e  în  l e g ă t u r ă  

c u  p r e p o s i ţ i u n î  s e  p o t ü  c o n s i d e r a  în  a n a l i s a  g r a m a t i c a l ă ,  

c a  n i s c e  l o c u ţ i u n i  a d v e r b i a l e  ; d e  e s .  a in tra tă  m u ltă  apă 
in păm in tă . De aţii î n t r ă  sep tăm ână se dă  vacanţă. G he- 
orghe a v en ită  la n o i  ; Io an ă  a v e n ită  la şcolă fără  carte, e t c .

O bservaţiunea 2. D i n t r e  p r e p o s i ţ i u n î  n u m a i  « d e »  ţ i n e  

l o c u l ă  g e n e t i v u l u î  ; i a r  p r e p o s i ţ  : la, ţ i n e  l o c u l ă  d a t i v u l u i —  

şi a n u m e :  c â n d  s e  v o r u  p u t e  î n l o c u i  c u  g e n .  o r i  d a t .  a r ­

t i c u l a t ă  s a ă  d e t e r m i n a t ă  ; d e  e s e m p l u  : c a l u l ă  ţ i n e  d e  c a s a  

n o s t r ă = ( c a l u l ă  e s t e  a l u  c a s e i  n ó s t r e )  ; I ó n ü  e s t e  u n ă  o m ă  

d e  c a s ă = ( I .  e s t e  o m u l ă  c a s e i ) .  C o r b ă  la cor'oă n u  s c o t e  
o c h i i — ( c o r b u l ă  c o r b u l u i . . . )

O bservaţiunea 3. U n e l e  p r e p o s i ţ i u n î  î n  l i m b a  r o m â n ă ,  

p u s e  î n a i n t e a  n u m e l o r ă ,  c u  c a r i  s t a ă  î n  d e - a p r ó p e  l e g ă ­
t u r ă ,  a ă  n a t u r a  s u b s t a n t i v e l o r ă  ş i  s e  p o t ă  ş i  a r t i c u l a  ca - ş i  

s u b s t a n t i v e l e  ; a c e s t e  s u  n ţ  : asu p ră  (asupra), în a in te  (înain­
tea), in d ë ré th  (îndëré tu lü ), în-apoi (in-apoia), In -lă-un tru  
(in -lă -u n tru lă ), e t c .  C â n d  s u n t  d e t e r m i n a t e  s e  c o n s t r u e s c ă  c u  

g e n e t i v u l ă  n u m e l u i  d e  r e g i m ă  s a ă  c u  f o r m a  p o s e s i v a l ă  în  

p r o n u m e ;  d e  es .  asupra  c a se i; înain tea b iserice i ; îndërë- 
tu lă  c a se i; in aă itea  nostră  ; în d ë rë tu lù  tu tu ro r-a , e t c .

I a r  c â n d  s u n t  n e d e t e r m i n a t e  m a l  p r i m e s c ă  d u p ă  s i n e  

p r e p o s i ţ i u n e a  de, c u  c a s ă  p r e p o s i ţ i o n a l ă  ; d e  e s .  înainte de 
timpii ; înapoi de alţii; înderetîi de mulţi.

T ó t é  c e l e - l - a l t e  p r e p o s i ţ i u n î  s i m p l e  ş i  c o m p u s e  s e  c o n ­
s t r u e s c ă  c u  a c u s a t i v u l ă  n u m e l u i  s a ă  p r o n u m e l u i  d i n  r e g i m ă ,  

p r .  cu mine, cu tine, cu noi, cu voi, e t c .

NOTA 1. Din preposiţiunî se facă adverbe şi din adverbe preposiţiunî, 
d. e. m i- a  c ă l u ţ i i  a s u p r a , d e - a s u p r a , d e  d e m i t ă ,  a fa r ă ,  în a in te ,  m a i—î n a ­

inte. In cére, în c o lo , a p r ó p e  d e ; etc.
NOTA 2. Preposiţiunile in unire cu unu substantivă ţinu şi loculă a- 

diectiveloră calificative (numite adiectivo materiale), cari în limba ro­
mână sunt torte puţine, d. e. Copilă c u  m in te  (adecă: care are minte;, 
munte d e  a u r ă , masă d e  le m n ă , omă f ă r ă  în v ă ţă tu r ă , etc:
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III. Despre Conjuneţiuni.
Conjuncţiunî s e  n u m e s c ü  v o r b e l e  n e f l e x i b i l e ,  c a r i  l é g â  

d o u é  v o r b e  s a ü  d ó u e  p r o p o s i ţ i u n î ,  d .  e.  c â n d  <^icü : Dum­
nezeu ş i  patria, a i c i  v o r b a  «şi» l é g â  v o r b a  Dumnezeu c u  
v o r b a  patria , d e  u n d e  s e  t j i c e  c o n j u n c ţ i u n e ;  sa t i  c â n d  (jicti: 

Alesandru ş î - a  înveţatu lecţiunile, d a r  Gheorghe nu-şi-le-a 
înveţatu; a i c i  v o r b a  dar e s t e  c o n j u n c ţ i u n e ,  p e n t r u - c ă  l é g â  

d ó u e  p r o p o s i ţ i u n î .
C o n j u n c ţ i u n i l e ,  d u p ă  c a l i t a t e a  p r o p o s i ţ i u n i l o r î i  c e  l e g ă  

î n t r e  e l e ,  s e  d i s t i n g ă  î n  coordinative ş i  sub ordinat ive.
Coordinatire s e  n u m e s c u  a c e l e a ,  c a r i  l é g â  p r o p o s i ţ i u n î  

c e  p o t ü  s t a  n e d e p e n d i n ţ î  î n t r ’o  f r a s ă ;  î a r  subordinative s u n t  

a c e l e a ,  c a r ï  u n e s c ü  p r o p o s i ţ i u n î  s e c u n d a r e  c u  p r i n c i p a l e .

C o n j u n c ţ i u n i l e  î n  l i m b a  r o m â n ă ,  d u p ă  î n s e m n a r e a  c e  
a ü ,  s e  d i v i d ü  în  u r m ă t o r e l e  c jec e  c l a s e  :

1. C opulative: şi, nici, şi-şi, niă-nicî;
2. D isjunctive : au, sau, ori, veri, ori-ori, aïï-aü, saü-saü;
3. Causale : că, căci, pentru-că, fiind-că',
4. A dversative : ci, însă, îar, iară, ma, dar, dară, to­

tuşi, - e t c .

5. Conclusive : deci, aşa-dară, de-aceia, prin-urniare,
dreptu-aceia, pentru-aceia, e t c .

6. T i m p u r a l e  ; când, pe când, pe ce timpii, după cian,
după-ce, de-câte-orî, pănă-ce, e t c .

7. C om parative : că, aşa, ca-şi, cum, pre-cum ;
8 .  C ondiţionale : dacă, de, să, de cum-va, e t c .

9. Concesive : de-şi, cu tote-că, macar-că, totuşi, numai',
10 . F ina le  : ca, pentru-ca, să, ca-să, e t c .

NOTA 1. Conjunţiunile coordinative cele mai usitate sunt: Copulative, 
precum : ş i, n ic i ,  n u - n u m a î,— d a r  şi; a t â t ă —c â tă . Adversativele! c i, sa ti, d a r ,  

insă, ia r ă , to tu ş i, şi altele. Causale: că , p e n tr u -c ă , f i i n d - c ă ,  deactia, p e n tr u  

a c e ia , c ă c i, etc. Comparative: ca , a ş a , cu m , etc. Conclusive: d e c i , p r in  u r m a r e , 

aşa-dar, etc. Tóté aceste legă în de-comunii proposiţiunî principale într o 
frasă (numite în sintaxă proposiţiunî principale coordiuate în tre sine); 
tote cele-l-aite conjuncţiunî sunt de regulă cu sensií subordinativü, u- 
nindti proposiţiunî secundare cu una principală.
Esemple cu conj. coordinative :

Te stimezi: şi mg bucurii de fericirea ta; Nu înveţămii pentru şcol»,
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ci ne instruirai! pentru vieţii. Leulă este uuü animalii, ïar nuculö este 
o plantă. Glieorg'he este sânëtosü, ïar Ioană a cadutü la patü. Tata 
uu e a-casă, prin urmare nu poţi vorbi cu dînsulü.—învaţă lecţiunile, 
alttt-felu veî fi m ustrată. Afară e noră, cu-tóte-aceste nu va ploua.

NOTA 2. Sunt maî multe conjuneţiunî în limba română formate din 
adverbe, cari, după usulii lorii, se întrebuinţeză, când ca conjuneţiunî, 
când ca adverbe; de unde dicemü, eă conjuncţiunile potü fi proprii, 
precum : şi, dar, însă, că, — şi improprii, precum: când, unde, după-ce, pe- 
unde, etc. Conjuncţiunile, ca şi ceie-l-alte părticele, maî potü fi simple 
şi compus", de esemplu : şi, ïar, dar, (simple), etc. de-şi, de óre-ce,
prin-urmare etc. (compuse).

IV. Despre Interjeeţiunî.
P r i n  interjeeţiunî î n ţ e l e g e m t t  în  g r a m a t i c ă  n i s c e  e s p r e -  

s i u n l  a l e  m i ş c ă r i l o r ă  s u f l e t e s c ! ,  p r i n  e l e  n u  a r ă t ă m ă  

n i c i  l u c r ă r i ,  n i c i  c a l i t ă ţ i  ; î n  s c u r t ă  : interjecţiiuiilc
n u  f a c ă  p a r t e  d i n  v o r b i r e ,  ş i  n u  s t a ă  în  l e g ă t u r ă  c u  c e le -  

1 -a lte  p ă r ţ i  a l e  p r o p o s i ţ i u n i l ,  d e  c ă t r ă  c a r i  s e  d e s p a r t ă  p r i n  
v i r g u l e ,  d e  u n d e  a ă  ş i  n u m e l e ,  ci e l e  a r a t ă  p u r ă  ş i  s i m p l u  

o  a g i t a ţ i u n e  I u t e  d e  s e n t i m e n t ă  s a ă  d o r i n ţ ă ,  p r o v e n i t ă  d i n  

s u f l e t ă .

I n t e r j e c ţ i u n i l e  s e  î m p a r t ă  î n  p r o p r i i  ş i  i m p r o p r i i .  C e l e  
proprii m a l  m u l t ă  u n i s i l a b e  a r a t ă  sentimente d e  :

1. Bucurie: p r .  iu !  iuha ! bravo! vivat! a ha!
2. B í s ü  : ha ! ha ! ha ! haha !
3. Durere: aii! ah! valeu] vall o f!
4. Mirare : a ! o ! ah !
5. Ură: fu l!  u f!  e ! f i  !
6. Oprire : ho !
7. D e  s t r i g a r e :  u !  m-u .., ei! hei!
8. » tăcere: pis ! st! p s t!

I n t e r j e c ţ i u n i l e  neproprii s u n t  n i s c e  f o r m e  s i n g u r a t i c e  d e  

v o r b e ,  p r e c u m  v o c a t i v i i  : Domne! Dumnezeule!; i m p e r a t i v i i :  
stai! săriţii nu mc lă sa ţi!!  b l â s t é m e l e ,  p r .  mânca-te-ar ver- 
mil', j u r ă m i n t e l e  : Deu, pe onórea mea ! p r e c u m  ş i a l t e  m a l  

m u l t e  v o r b e  ş i  e s p r e s i u n l  d e  d i f e r i t e  s e n t i m e n t e  i u ţ i  ş i  a- 

p r i n s e ,  p r e c u m :  sëraculü de mine! lacă-me ! f o c u l v a l  de 
capulu ten ! ferice de tine ! nebuniile ! drace ! e t c .  e t c .
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CAPIT. IV.

F O R M A R E A  V O R B E L O R Ü .

Afară de schimbarea prin flexiune care consistă în mu­
tarea term inaţiuniî (câte-odată puţină şi a tulpineî), fără 
însă de a-şî schimba şi înţelesulă, cuvintele potü ca îm­
preună cu tulpina şi terminaţiunea să-şî schimbe maî multă 
sau maî puţină şi înţelesulă.

Prin acéstâ schimbare se fo r m é z â  cuvinte nouă din cele 
ce esistă deja în limbă. Formarea cuvinteloră este una din 
cele maî importante părţi ale etimologiei.

Formarea cuvinteloră în limba română se face în dóue 
moduri :

1. Prin adaugerea unoră particule în urma saă înaintea 
tulpineî (s u fix e  şi p r e fix e )  schimbându-î şi înţelesulu, de 
es. de la scriu  se formézâ : d e sc r iu , în s c r iu , p r e s c r iu , scris-  

óre, scrip -tu ră , etc. de la bunii se formézâ : res-bună, bună­

ta te , nebunü, etc. Acéstâ schimbare se numesce deriva ţiu n e.

2. Prin combinarea a doué saă maî multe vorbe, de es. 
p rim ă-va ră, b in e-facere, dôuë-^eci, toi-dea-una, etc. Acéstâ se 
numesce com punere.

I. F ormarea vorbeloru prin derivaţiune.

Formarea vorbeloră prin derivaţiune se face adăugându- 
se la rădecina cuvîntuluî unele particule, carî îî schimbă 
înţelesulă, aşa că dintr’ună cuvîntă se face altulă.

Terminaţiunile modifică şi ele încâtă-va sensulă unuî 
cuvîntă, nu-lă schimbă insă de totă, ca să formeze unu 
cuvîntă dintr’altulă şi tocmaî prin acésta se deosebesce 
flexiunea de derivaţiune.

Particulele se potă adauge atâtă înaintea rădeciniî şi a- 
tuncî se numescă p r e fix e , de es. fă c u ,  d es-fa cu , p re fa c ă ;  

p rin d ă , a p r in d ă , cu -p rin d u , d es-p rin d ă ; bună, ne-bunu, etc.; 

câtă şi în urmă şi atuncî se chiamă s u fix e , de es. car-u— 
căru-ţă, bun-ă— bună-tate, a su p ra  — a su p r-ire , etc.

Cuvintele formate prin  derivaţiune se numescă derivate, 

îar acelea, de la carî se formézâ, se numescă p r im it iv e .
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Formarea prin derivaţiune se face mal cu sémá la sub­
stantive, adiective, verbe şi adverbe.

a). D eriv a rea  S u b s tan tiv e lo ru .

Substantivele derivate se potü forma în doue moduri:
1 ). Delà verbü şi se numescü: substantive verbale, 2) de 

la nume şi se <Jicű: substantive denominative.

A. S u b s ta n tiv e le  verbale.

Substantivele verbale se formézâ cu urmátórele termina- 
ţiunî: ii, elă, etîi, inţd, işTi, iiine, mintii, oru, ura, etc.

1 ) Cele terminate în ü se formézâ delà supinulű verbu­
lui respectivü, d. e. din vênare—vénát-«, mergere— mer-rá, 
resărire— resărit-«; saü delà persona I-a present, indicativu­
lui; d. e. delà gustare— gust-ii, vedere— veţ}-«, mirosire—  
miros-«, aurire— aucj-«, simţire— simţ-«; (articulate: vëçju-lü, 
mirosu-lű, gus-tulü, au<íu-lü, simţu-lO).

2) Cele în Hă se formézâ delà infinitivulü scurtatü alü 
verbelorü de conjug. IV, d. e. delà amorţi— amorţi/«, os­
teni— osten-íA?;

3) Cele ín etïï delà supinü saü radëcina verbului respec­
tivü; d. e. din plânsü— plans- t̂ô, sbierü— sbier-É>tó, ţipă—  
ţip-etü, tunü— tun-etïï, a trăsni— trăsn-etii, etc.

4) Cele în înţâ se formézâ delà radëcina verbului, d. es. 
de la: şed-ere răd. şed.— s’a formatü: şed-inţa', put-ere—  
put-inţa', cred-ere —cred-/«/«, umil-ire— umil-inţa, etc.

5) Cele în işh totü delà râdëcina verbului respectivü, 
pr. delà ascuţ-ire— ascuţ-i.v«, cobor-îre— cobor-isit, su-ire—  
su-işu, etc.

6) Cele în iune, se formézâ delà supinulű verbelorü de 
conj. I şi IV şi sunt abstracte; d. e. delà rugare— rugaţii 
— ru ga.c-iune] perire— peritű —  peri c-iune, urîre— urîtü—  
urîc-inné.

7) Cele în mintii, se formézâ delà persona 3 singul. pre 
sintele indicat, d. e. încălţare, delà: încalţă, subst. încăl.
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“$.-mîntu\ totü aşa din verbulü acoperire— acopere-/«/«/??, ju- 
rare— jur'k-mîntù, etc.

8) Cele în orii delà sup. conj. I şi IV, d. e. spălare— spë- 
latü— spelăt-oră, urnire— ur<}itü— ur<Jit-i>/«?, etc.

9) Cele în ură delà supinü d. e. din arare, sup. aratü, 
subst. arăt-ură, totü aşa: cócere— coptü— copt -ură scriere 
— scriptü— script-«;-«; facere— faptü— făpt-ura; ardere— arsű 
— ars-ura, frigere— friptü— fript-«;«?, etc.

NOTĂ. Tote infinitivele lungi se potü întrebuinţa ca substantive fără 
vre-o schimbare şţ sunt de genuin femenintx, d. e. cântare, ascultare, tă­
cere. plăcere, mergere, cerere, vorbire, fugire, etc.

B) S u b s ta n tiv e le  deno m in a tiv e .

Substantive denominative se numescü acelea, cari se for- 
mézâ delà alte nume (substantive saü adiective) şi sunt de 
două feluri:

1 ) . Substantive derivate, cari nu schimbă, însă numai 
märescü saü micşoreză însemnarea primitivului;

2) . Substantive derivate cu însemnare deosebită de a pri­
mitivului.

1. Substantivele derivate, cart micşoreză saü mă- 
reşcă însemnarea primitivului.

Acestea substantive sunt de două specii: diminutive şi 
augmentative.

I. Diminutivele sunt acelea, carî micşoreză însemnarea 
primitivelorü şi sunt forte multe în limba română, ele se 
formdză cu următorele sufixe :

a) , aşii, d. e. din copilü— copil-ojií;
b) . elu, ea, d. e. viţ-eh?, vi%-ea (delà vită), porcü—purc-e/ii, 

— purc-ea; scaunü — scăun-e/ti, etc.
c) . ilă, din: rota—rot-i7n;
d) . iorit-iorâ, şorn-şoră, cioru-ciâră, d. e. frate— frăţ-îont, 

soră-—sor-iară, vërü—veri-şam, merü —meri-.so) «, domnă—  
domni-şo/'«, casă — căs-c/oVa, etc.

e) . ică-ică, d. e. bunü— bun-tc«, pasere—păser-fc«, etc.
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f) . nşă-vşă, uţu-vţă, de es. căţelă— căţel-«p, piciorü— pi- 
cior-up, mână— mân-ută, hârtie— hârti-wtô, casă— că smţă, etc.

g) . uleţă, coşii— coş-uleţu, sacű— săc-uleţă, etc.
h) . uică, işcă, vşcă, de es. pasere— păser-wica, moră— 

morccá, biciű— bici-vşcă, etc.
i) . iţă, liţă, de es. domnă— domn-iïa, pungă— pungu-b'tà, 

muscă— muscu-liţă.
k) . ice, ue, d. e. pădure— pădur-ice, terestră— ferestr-««, etc.

NOTA. Multe din substantivele cu terminaţiunile numërate mai susn, 
nu mai sunt diminuitive, pentru-că primitivele sait nu se maî întrebuinţeză 
saü aü însemnare deosebită, aşa sunt: vnielu, căţea, piciorü, feciorü, mâ­
nuse, culcum, etc.

II. Augmentative se numescü substantivele derivate, carii 
mărescii însemnarea primitivului şi se formeză cu urmă- 
tórele sufixe :

a) oin de es. bubă— bub-oni, bute— but-oiii, piétrâ— pie- 
tr-oiw, etc.

b) andni, de es. copilü — copil-amiini, căţelă— căţel-aii- 
dni, etc.

2. Substantive derivate de la nume, cu însemnare 

deosebită de a prim itivelorü.

Substantivele denominative se maî formézá :
l ) . Adăugândă la rădecina primitivului terminaţiunile

ară şi am se formézâ substantive, cari însemnézâ persóne, 
ce se ocupă cu lucrulü esprimatü prin primitivă, d. e. ar­
gintă— argint-aiw, cărbune— cărbun-ară, moră— mor-arn.
lemnă— lemn-anl, pădure— pădur-arw, dogă— dog-arw, cosă 
— cos-api, luntre— luntr-ap, pungă— pung-cp, etc.

2) . De la numele proprii de persóne se formézâ sub­
stantivele patronimice, cari arată ală cui fiă este cine-va şi 
anume : adăogândă la numele propriă terminaţiunea eseu ; 
d. e. din : Ionă— Ion-eseu, George— Georg-escii, Mihailă—  
Mihăil-esc«, Avramă— Avram-escw, Adamă— Adam-rsci/, Şte­
fană— Ştefăn-escw, etc.

3) . Cu sufixulă etil se formézâ substantivele colective,
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cari arată loculü, unde cresce primitivulă ; d. e. din: pomü 
— pom-etű, prună— prun-eíw, nucă— nuc-etü, fagü— făg-eiw, 
etc. Câte-va arată colectivitatea primitivului, de es. tinerü 
— tiner-e/M, etc.

4) . Cu ime se formézâ substantivele colective de'persó- 
ne, precum: preotü— preoţ-ime, nobilü— nobil-ttne, june— 
jun-ime, etc,

5) . Cu ifü se formézâ colectivele de lucruri, precum : 
pietră— pietr-fp, tufă— tuf-ifü, prundă— prund-îfô, etc.

6) . Cu istü se formézâ substantivele, carî arată persóne 
deprinse în vre-o specialitate, pr. din : artă— art-isfi<, dintè 
— dent-is/?/, farmacie— farmac-istü, etc. (neologisme).

7) . Cu ie, arie, precum : episcopű— episcop-te, june— 
jun-îe, lemnü— lemn-ă/îe, fierü— fier -arie, faţă— făţ-eme, co­
pilă— copil-ârîV, etc.

8) . Cu ismü se formeză neologisme, pr. română— ro- 
mân-w/n«, barbară— barbar-tsm«, totă aşa: archaismii, neolo- 
gismii, galicismü, etc.

9) . In fine substantive denominative se mal formézâ încă*
şi de la adiective, adăugându-se la rădăcina primitivului 
termi naţiuni le : ate, tute, êta, ie, ime, ore şi ură, d. e. din : 
bună— bună-<af<>, rëii— réu-tote, dulce— âvdc-eţă, verde —
verd-eţă, tare— tăr-îV, seracă— sărăc-/>, avută— avuţ-ie, mare 
— măr-ime, înaltă— înălţ-/me, grosă— gros-ime, rece— rec-ore, 
caldă— căld-ură, etc.

NOTĂ. Sunt forte puţine substantive, cari se derivă de la alte părţi 
de cuvîntü, afară de cele arătate până aici.

Se m aî formeză substantive şi de la numerale, pronume, adverbe şi 
preposiţiunî, însă mai tote sunt neologisme, precum : anime, treime, ân- 
tăi etate, asupréla vet.' hi ii), asuprire şi însuşire (iniin. lungi); totü aşa şi : 
ţlecime, centenară, deitate, identitate, supremaţie, egoismu, şi altele.

b). F o rm area  a d ie c t iv u lu î  p rin  d e riv a ţiu n e .

Adiectivele derivate se formézâ de la verbe şi de la nu­
me ; în casulă ântâiă se tjică : adiective verbale, în ală doi­
lea: adiective denominative.
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1 ) . Cu terminaţiunea acin-ace, adause la rădecina ver­
bului, precum : cap-mi?, cap-ace, ten-aciit, ten-ac*, rap-ac.iv, 
rap-ace, (saü rap-uce, pentru masculinii şi femeninü).

2) . In aţii, sű, tű, tóté particip. întrebuinţate ca adiec- 
tive de es. lăud-aiî?— ă, făc ntn— ă, lucr-atu- ă, ciilesii-cu- 
lésa, rupţii-ruptă, etc.

3) . Cu abilă şi ibilu, adause la rădăcina verbului, pr. 
laud-abilă— abilă, cred— cred -ibilu, aud— audibilii, etc.

4) . In ívű, pr. beţ-iw/,— ivă, uscăţ-iuv— ivă, etc.
5) . Se mai formézâ adiective prin sufixulü vm, adausü 

la pers. 3 a presinteluî indic, alü verbului respectivă, d. e. 
din a bate, adiect. băte-vfît, a juca, adiect. jucă-i/p, (aceste 
se întrebuinţdză maï desü ca substantive).

b) . Adiectivele denominative, se formézâ de la substan­
tive saü de la alte adiective.

De la substantive :

1 ) . Adâugândü la rădăcina substantivului terminaţiunea 
eann saü anii] de es, munte— munt-eanii— ă, Bârladü— bâr- 
lăd-eanii — ă, Roma— Rom-anü — â.

2) . Cu terminaţiunea alü, pr. rege— reg-alü, verbü—  
verb-afà, substantivü— substantiv-a?«, adiectivü— adiectiv-a/«, 
etc. la unele adiective formate eu sufixulü alü, consuna l 
din sufixü se preface r, de es. în vorbele : lunarfi, fondarü, 
financiară, mobiliarii, şi alte maï multe, introduse de cu- 
rêndü în limbă.

3) . Cu aşii, işu, pr. parte— părt-a*«, frunte— frunt-as*«, 
cruce— crue-??«, etc.

4) . Cu eseu ; domnü— domn-esc«, părinte— părint-esc«, 
cerü— cer-escü, etc.

5) . Cu diftongulü iü, pr. aurü - aur-?ă, argintü— ar­
gint-?«, etc.

6) . Cu terminaţiunea nsü, dosii, de es. carne— cărn-o*«, 
përü— per-os«, ştirfl— ştir-o*«, (de es. vinü stirosü) ; iérbâ—  
ierb-os«, tină— tin-os«, cuviinţă— cuviin-cios«, etc.
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7) . Cu terminaţiunea n ictt, de es. obrazü— obraz-nică, 

vécü— v e c i- nicű, putere— puter-nic«, etc.
8 ) . Cu sufixulü icü  se iormézâ adiective românescï delà

multe alte substantive, d. e. p o e t-ic ü . c h im -icü , f is - ic ü ,  ca r-  

b on-icu , şi alte maî multe adiective, din noü introduse în 
limbă. v

D e  l a  a lte  a d ie c t iv e  se formézâ adiectivele diminutive 
terminate :

1 ) . In elü, icelü , d. esem. frumosü— frumuş-elii, bunü — 
bun-icelü , subţire— subţir-iV«, etc.

2) . In orü  şi işorîi, pr. roşu— roşi-orit, înaltă— m ă lt-işo ru ,  

acru— aer-işoru , etc.
3) . In uţii, pr. mică— x a ic -u ß , înaltă— înălt-uţu, etc.
4) . In leţu şi reţii, pr. lungă— lungu-/i/«, lată —lată-n?/«, etc.
5) . In a s tr u , d. e. albă— alb-a s tr u .

6) . Totü delà adiective se mai formézâ alte adiective de­
rivate prin sufixulü iü, d. e. din dulce— dulc-i?/, verde—  
vei'd-z'Ă, albastru— albăstr-z», albă— albu-r.?«, etc.

c). F o rm area  v e rb u lu i p rin  d e r iv a ţ i  une.

Verbe derivate în limba română avemă : d e là  su b s ta n ti­

ve, d e là  a d ie c tiv e , d e là  a lte  v e rb e , d e là  p ă r tic e le ,  şi tóté 
acestea sunt de conjugarea I şi IV, şi cele maî multe în 
presinte se termină în e z i  şi escîi.

De conjugarea I cu ezu :

1 ) . Delà substantive : lucru— lucr-^ií, lumină— lumin-ezü, 

formă— form-ezü, cină— cin-czü, pradă— prăd-ezü.

2) . Delà adiective: strâmbă— strâmb-^«, uşoră — uşur-r#«, 
târdiă— în-târdi-ezü, etc.

3) . Delà verbe : dormü— dormit “€i$Uy scäpu
4) . Delà părticele: înainte— înaint m€zu.y înapoi— înapoi-^//, 

împrejură— împrejur-^#.

Cu terminaţiunea eSGU, pentru conjugarea IV:

1). Delà substantive: globă— g lô b -e scü , colacă— colă.c-eseii,
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robü— rob-eseu, gri je— în-grij-«-«?, frunză— în-frunţjv.rri/, zidă 
— zid-escü, oţelă— oţel-escw, etc.

2) . Delà adiective sunt forte multe cu saü fără preposi- 
ţiune înainte, pr. albü— alb-esev, orbü— orb-escíí, mare— măr­
esc#, sëraeü— serăc-eseu, negru— în-negr-ese#, multü—în-mulţ- 
escw, etc.

3) . Delà numerale: unu—un-escw, doi —îndoi-ese», patru 
— împătr-eseu, etc.

4) . Delà pronume: însu-şî— însuş-escti.
ii). Delà preposiţiune : asupra— asupr-escű.

HOTĂ. Unele verbe din clasa acesta se ţinti şi de conjug. I şi de a 
IV, pr. adever-ezu şi adever-escâ, îndestul-ez» şi îndestul-escă, îndator-es» 
şi îndator-iscă.

Afară de acestea se mai potü deriva verbe de la sub­
stantive adăugându-se la rădăcina substantivelorü pentru 
infinitivulă scurtă sufixele: eca, ega, işa, ura, ui, precum: 
feru— a fer-eca, calü— a încal-eco, spumă— a spum-et/v, fumü 
— a fum-ega, faţă— a înfăţ-îf», cruce— a încruc-fsa, vêntü— 
a vênt-ura, vreme— a vrem-wt, vamă— a văm-wij trébâ— a 
treb-ui, etc.

Totü asemenea sunt şi verbele derivate în isa şi isi, a- 
tâtă de la subst. câtă' şi adiective şi cari mai tóté sunt 
neologisme, precum : română— a roman-isa, eternă— a e- 
tern-îsa, autoră— a autor-iscr, istorie— a istor-A?, urgie— a 
urg-?‘s*; aşa şi : a plict-isi, şi altele mal cu sdmă de ori­
gină grecéscâ.

d). F o rm area  a d v e rb u lu i prin  d e riv a ţiu n e .

1 ) . Adverbele derivate se formeză de la adiective prin 
terminaţiunea esce, pr. din omenescă— omen-esce, nebu- 
nescă— nebun-esce, domnescă— domn-esce, românescă— ro 
mân-esce, etc.

2) . Se maî formeză puţine adverbe prin derivaţiune, şi 
de la substantive şi verbe, adăugândă la tulpina nu 
meluî saă a verbului respectivă sufîxulă işu, ba câte-odată 
punêndu-le înainte şi o preposiţiune ; aşa de esemplu : din 
substantivele cruce, costă, faţă, lăture, formămă adverbele:
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C r u c - i f ,  co st-işu , f ă f i f ,  lâ tu r -is u  ; de la verbele : a cu rm a , 

a f u r a ,  adâugândü la persona I-a pers. indicativului su- 
fixulü i f i ,  va fi: c u r m e z - i f ,  f u r - i f i  : saü şi cu preposiţiunl 
înainte : p e  f u r - i f ,  în  cru c-işu , în  cu rm ez-işu , etc.

De la bu nu  se face abverbü bine.

OBSEEVAŢIUNE. P e la fórte multe adiective se întrebuinţeză ge- 
nulü neutru ca adverbü, fără nici o schimbare, de es. reă , i & r f ă ,  m u ltă , 

p u ţin ă , rep ed e, tare, a tătă , câtă, etc.
Adverbele atâtü cele simple, câtii şi cele derivate, se compară, d. e. 

bine, m a i bine, p r ea  bine, f o r t e  bine ; om enesce, m a i om enesce, f o r t e  onie- 

n esce, etc.

II. F ormarea vorbeloru prin compunere.

Compunere de vorbe, în sensü strictü gramaticalii, nu- 
mimü combinarea la unü locű a doue cuvinte, carï necom­
binate arü pute sta şi ca. cuvinte de sine-stătătore.

Limba română posede prea puţine cuvinte compuse din 
câte doué substantive, adiective saü verbe ; cele maî multe 
vorbe compuse sunt cu părticele, adică cu p r e p o s iţiu n l, a d ­

v e rb e  şi conjuncţium .

Compunerea vorbelorü în 1. română este de dóue feluri : 
compunere p r o p r iă -d is ă  şi compunere im p r o p r iu -d isă .

1 ) . Când compunemü o vorbă aşa ca tóté părţile e- 
senţiale, din cari se compune vorba, potü să aibă.unü în- 
ţelesfl de sine-stätätorü, atunci compunerea este p r o p r iu -  

cfisă, de es. în vorbele compuse : p r i m ă  v a r ă , u n tu-de-lem nü, 

fie-care parte de vorbă, ce formézâ acésta compunere, póte 
fi luată ca vorbă de sine, adică vorba p r i m ă  ca adiectivü, 
v a r ă  ca substantivă; untü  ca subst., d e  ca preposiţiune 
despărţibilă, lem n ü  ca substantivă.

2) . Când compunemü o vorbă aşa, ca numai una din 
părţile compunerii, să potă sta ca vorbă de sine ; iar cea- 
1-altă numai ca o părticică nedespărţibilă saü ca unü p r e -

_fixu, atunci acele vorbe compuse le numimü : com p u se-im -  

p r o p r iî,  de ”esemplu în vorbele compuse : ad -ă pu , ad-m m , 

r e s-p in g u , partea primă a compunerii a d , r e s , nu formézâ 
vorbe de sine, ci sunt numai nisce p r e f ix e , de unde $i-
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cemü că vorbele : a d u n ü , a d ä p ü , r e s p in g ă , sunt vorbe com- 

p u se -im p r o p r ïï.

l). C om punerea s u b s ta n tiv e lo r! .

a) . Unu substantivă se póte compune cu unü altă sub­
stantivă ; de es. D u m n e ze u , din : (domnă şi 4eă), untu-de- 

lem n u , a n u -tim p u r i, T u r n u -M ă g u r e le , etc.

b) . Cu ună adiectivă, pr. m ijlo cii (din : metjă şi locă) ! 
S â n -P c t r u  (din : sântă şi Petru) ; bu n a -voin ţa, m e jă -d i,  (din : 
me4ia şi 44 ; Turnu-roşă, etc.

c) . Cu ună numeráid, pr. tr ifo iu  (din : trei şi foiă) ; p r i -  

m â -v a r â  (din : primă şi vară) ; uni-formă, tri-coloră, se-mes- 
tru (neologisme).

d) . Cu verbă, pr. batjocură., (din bată şi jocd) ; p e r d e -  

v a r ă  (din: perdă şi vară); p a p ă -la p te  (din: papă şi lapte), etc.

e) . Cu adverbă, pr. b in e -c u v în ta r e , n e-a d everîi (din : bine 
şi cuvîntare, ne şi adeveră), n e -în -d e m a n a r e , non-sensii (neolo- 
gismă).

Í). Cu preposiţiune, pr. fa r ă -d e -le g e , a d -u n a r e , d e s -fa c e r e , 
re-su n etu , strâ -m o şu , sit-punere, etc. precum şi cu alte pre- 
posiţiunî maî cu samă în neologisme.

2). C om punerea ad iec tive lo ru .

Se forméza compunêndu-le :

a) . Cu ună adiectivă. d. e. a-totu -p u tern icu  (din a totă 
şi puternică), g r e c o -r ê s â r itè n û , etc.

b) . Cu adverbă : pr. b in e -cu v în ta tu , n e-a d evera tu , ne-ve- 

j u t i ,  ne-bunu, b in e -fă ce to r ii, (cu adverbele : bine şi ne).

c) . Cu preposiţiunî, mai cu sémâ în neo-logisme, pr. p r o -  

fu n d it, su b -o rd in a tü , e x tr a -o r d in a r u , etc.

3). C om punerea v e rb e lo r!.

Se compună maî cu séma cu preposiţiunî, şi anume ; 
cele n e d e s p ă r ţib ile  şi d e s p ă r ţ ib ile .

8*
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1). Dintre cele nedespărţibile :

a) cu a şi ad, pr. a-batîi, a-furnit, ad-unu, ad-augî;
b) cu des, pr. des-fncu, des-nodü, des-veţîi,
c) cu re şi res, pr. re-saru, re-s unii, res-tormi, res-ba tu;
d) cu stră, pr. stră-pungu, stră-mutu, stră-batîi;
e) cu tră şi (tre) pr. tră-saru (tre-saru);
f) cu s, pr. s-mulgû, s-punü, s-pintecu;
g) şi cu alte preposiţiunî în neologisme, de es. ab-pieu- 

ab-ţinu, con-ducü, con-vingu, circum-scriii, contra-picu, eon- 
tra-semnezîi, dis-punu, es-plicît, es-pediezü, e-mitü, inter-pe- 
lez/i, zntro-diicü, o-punïi, ob-servït, per-secutü, pro-movezu, 
se-diicîi, se-parü, etc.

2). Dintre cele despârţibile :

a) cu prepos. cu, pr. cu-legu, cu-prindü;
b) cu de pr. de-părtezît, de-ochiezu;
c) cu în (îm), pr. în-cingu, în-nodü, îm-partu, im-pacü;
d) cu prc, pr. pre-facîi, pre-sarü, pre-lungescîi, pre-umblu;
e) cu su (stib) pr. su-punu, su-ridfi;
Preposiţiunile de, în, pre şi sub se află forte desü şi în 

neologisme, pr. de-punü, de-ducu, de-scriîi, în-ducîi, in-stitu, 
eseu, pre-iiictt, prescriu, sub-tragü, sub-scriù, sub-semnezu, etc.

4). C om punerea num eralelo rü .

Cele mai multe numerale sunt compuse şi anume legân- 
du-se între ele cu ajutorulü conjuncţiunilorU sau a prepo- 
siţiunilorO, orî a altoru particule, iar ciecile fără vre-o par­
ticulă, de es. dinte-pe ci, cinci-deci, etc.

Aprópe tóté numeralele compuse sunt compuneri im­
proprii :

a) . Cu preposiţiunea spre, (spre, super) se compunü nu­
meralele de la un-spre-pece pănă la nbuë-sprê-pece.

b) . Çecimile compuse cu unimî se legă cu conjuncţiu- 
nea şi, pr. douë-<Jecï şi unulîi, patru-decî şi optü, etc.

c) . Ordinalele, afară de ântâiü, se formézâ cu articlulü 
impropriü alü, a, pusü înaintea şi celü propriü le, a, pustt



în urma cardinalelorö.. de es. a!ü doi-lea, alü cinci-spre- 
decc-lea, a şepte-a, a treï-decï şi trei-a, etc.

d) . Cu de înainte şi orï în urmă se forméza numeralele 
adverbiale afară de odată, pr. de patru-orî, de şepte-ori, etc.

e) . Cu câte, pusü înaintea cardinalelorû, se formézâ dis­
tributivele, pr. căte-doî, căte-patru, etc.

5) . C om punerea pronum eloru .

Forte, puţine pronume snnt simple şi anume: pron. per- 
son. posesive, demonstr. estü şi elit şi relativele : care şi 
ce, tóté cele-Ialte sunt compuse, de es. a-cestïï, fie-eare, ori­
cine, etc., îar despre compunerea lorű s’a vórbitü la decli- 
naţiunea pronumelorü.

6) . Com punerea părticelelor^ .

a) . Adverbele se compunü mai desü cu preposiţiunî şi 
mai rarii între sine, de esemplu : a-cum, «-tuncî, de acolo, 
ífí’-íerí, (/r-alaltă-îen, ^dwd-cánd, ori-unde, <fp-parte, mâne- 
sară, poï-màne-sară, etc.

b) . Prcposiţiunilc se’ compunü forte multü între sine, de 
e. din, (din : de şi in)', prin, (din : pre şi in)', delà, [de şi 
la); pela (pe şi la); aprope, (a şi própe); înainte-a, (în şi a- 
inte-a); pe-de-asnpra, (pe, de, a şi supra), pentru, (pre şi 
întru)', despre, dintre, printre, etc.

NOTĂ. Preposiţiunile se maï compunü şi cu substantive, pr. iii-joiù, 
imprejurii. Atuucî so potfi şi articula pr. impietjiuru-Hi, în josu-lû, etc. şi 
se coustruescü cu subst. în genetivîi.

A n a l i s a  g r a m a t i c a l a .

Anulisa gramaticală nu este altü-ceva decâtü desfacerea 
unei scrieri şi cercetarea cu de amënuntulü a fie-căreî părţi 
de vorbe ce o constitue, servindu-ne de legile gramaticale 
ale etimologiei, care lucrare cu dreptü cuvîntü se póte 
dice analisă gramaticală.

La analisa gramaticală aşa-dară trebue să avemü în ve­
dere ; a) felulü părţilom cuvîntăriî dintr’o scriere, b) dacă

_1 1 5
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este substantiv«, să vedemü în ce genü, numërü, casü şi 
declinaţiune ? Dacă este verbü : ce félő de verbü este ? în 
ce formă ? c) în fine trebue să cercetämü cu de aménun- 

tulű fie-care parte de vorbă, ce rolű împlinesce ? şi càrï 
sunt diferitele raporturi, ce esistă între ele? Spre o mai 
mare facilitate' şi eserciţiă în acésta, ne servimü de urmă- 
torulű modelă: ,

ES EM PLU  D E  A N A LIS Ä  G R A M A T IC A LĂ

Faptele cele bnne an în.sine resplătirea lorii; ele cóntribu- 

escu la fericirea uóstrii.

FAPTELE

CELE

BUNE

AÜ

I N

SINE

Substantivă, pentru-că represintă acţiunea unei fiinţe sau lu­
cru; abstractă pentru-că numai în mintea nostrâ ni-lă înelii- 
puimă ea de sine-stătătoră; de genulă fem. pentru-că la  sing, 
se term ină în  ă , pr. f a p t ă ,  de declinaţiunea I, peritru-eă fe­
mininele term inate în <î sünt de deci. I; de num ărulă plu- 
ra lă , pentru-că ara tă  m ai m ulte lucruri de âcela-şî felă; 
articulată, pentru-că este determ inată cu articululă le , ca- 
sulă nominativă, pentru-că răspunde la  întrebarea ce? tot- 
de-odată se <jice şi subiectă a lă proposiţiuniî.
Articulă, în forma pronumelui demonstrativă, este de genulă 
fem. num erulă plurală, casulă nominativului concordândă 
cu substantivulă „ fa p te le “ în  genă, numără şi casă. 
Adiectivă, pentru-că numesce calitatea substantivului fa p te le ,  

eu care este concordată în genă, numără şi casă; de două 
terminaţiunî, pentru-că la  singulară mascul, face: bun-a, fe­
minin bun-ă.

V erbă activă, pentru-că ara tă  o lucrare dieendă ce facesu- 
biectulă fap tele-, transîtivă, peniră-eă esprimè o acţiune în­
dreptată asupra obiectului săă răsplătirea; modulă indicativă 
pentru-că acţiunea se esprime reală, ca şi când s’ar arăta  
cu degetnlă, timpulă presinte, pentru-că ara tă  acţiunea si­
m ultană cu présenta cugetare a nóstra; persona 3-a, numă- 
ru lă  plurală, pentru-că şi subiectulă fa p t e le  este de persóna 
3-a şi de num erulă plurală; timpurile primitive sunt: presint. 
indic, persóna 1 şi 2; am -aî; perfectulă simplu: avut; supin. 
avută; infinitivulă a  a v i—avere, de con jugş^a  Il-a, se con­
jugă neregulată. . •
Preposiţiune, pentru-că ara tă  o relaţiune între vorba sine  

şi verbulă aă; despărţibilă pentru-că póte sta ca vorbă de sine. 
Pronume personală de acusativă lua tă  în modă absolută, 
aici este formă preposiţională, pentru-că are  înainte prepo- 
siţiunea in  şi vine tot-dea-una însoţită de o preposiţiune.
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BEŞPLĂTIBEA Substantivă abstractă, genulă fém. numërulü sing. casulă 
acusativuluî, pentru-că este obiectă dreptă a lă verbului 
(predicativului) ai; articulată  cu articululă a; de declinaţi- 
unea 3-a, pentru-că tote substantivele de orî-ce genă te r­
minate la num. sing. în e sunt de a 3-a declinaţiune.

L0BÛ Pronume personală de persona 3-a, numerulă plur. casulă
genitivului, pentru-că respunde la întrebarea cui? întrebu­
in ţată ca pron. posesivă.

ELE Pronume personală, de persona 3-a genulă fern, numërulü
plurală, casulă nominativului, ţine loculn numelui faptele.

CONTBIBUESCÛ Verbă activă, modulă indicativă, timpulă presinte persona 
3-a numerulă plurală, pentru-«ă şi subiectulă ele este la per­
sona 3, numërulü plurală, de conjug. IY, pentru-că infiniti- 
vulă presinte îlă are în i saă ire, timpurile primitive sunt: 
contribuiescă—escî, contribuit; contribuită; a contribui—eon- 
tribuire.

Acestă verbă este din clasa aceloră verbe de conjug. lV-a, 
cari iaă silaba esc între rădăcină şi formele personale şi a- 
nume în presintele indic. imp. şi conjunct. în-colo apoi se 
conjugă regulată ca verbulă audă.

LA Preposiţiune despărţibilă, arată  raportulă în tre vorba ferici­
rea şi verbulă contribuesci.

FEBICIBEA Substantivă feminină sing, articulată, casulă preposiţională 
după prşposiţiunea la; declinaţiunea 3-a, pentru-că nearticu­
la tă  face fericire şi prin urmare se termină in e.

NÓSTBA Pronume posesivă adiectivală, pentru-că arată  persona, de 
care se ţine posesiunea substantivului fericirea, şi este con­
cordată cu dînsulă în genă, numără şî casă, întocmai ca şi 
unu adiectivă.

Analiseză în modulă acest-a şi următorele proposiţiunî:
/). Noi umblarămi totă ţtiua, p lin i de aceste cugete neplăcute.
2) . E li  este unú omü prea înţelepţii.
3) . Gheorghe scrie frum oşi şi conformi legilcri etimologiei române.
4) . Eu îţi propuni ceva folositori si plăcuţi.
5) . Copiluli silitori învaţă şi Înaintezi.
6) . Ceruli este forte limpede astăclî.
7)  . Inţeteptulă nu se ia nici-odată după părerile deşerte ale dmenilori, etc.
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